
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بســیاری از شــهرهای ایــران روز گذشــته دچار 
خاموشــی های پراکنــده شــدند؛ خاموشــی هایی که 
سال هاســت کســی در زمســتان منتظر آنها نبوده و 
امســال هم کســی فکر نمی کرد با عبور از تابســتان و 
اوج مصرف برق کشــور، چنین اتفاقی رقم بخورد. البته 
علت قطع پراکنده برق در روز گذشــته جهش مصرف 
بــرق و عبور آن از توان و ظرفیت نیروگاهی نبود. علت 
افزایش مصرف گاز در بخــش خانگی، توزیع نامتوازن 
ســوخت های جایگزین نیروگاه ها یعنی سوخت مایع و 
ناتوانی نیروگاه ها در تأمین ســوخت برای پاسخگویی 

به تقاضای برقی کشور بود.
در این خصوص، مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی 
صنعت برق بــه »ایران« می گویــد: »به دنبال افزایش 
مصــرف گاز در بخش خانگی و تجاری، بخشــی از نیاز 
ســوختی نیروگاه ها باید با سوخت مایع تأمین می شد. 
حدود 90 میلیــون متر مکعب تعهد دریافت گاز داریم 
و برای تأمین کسری این میزان و مابقی نیاز نیروگاه ها 
باید از ســوخت دوم استفاده شود. اما باید این سوخت 

دوم متوازن و بموقع میان نیروگاه ها توزیع شــود.«
او ادامه می دهد: »روز گذشته این افزایش مصرف گاز 
بخش خانگی و تجاری، کاهش ارسال گاز به نیروگاه ها و 
توزیع نامتوازن سوخت مایع، خاموشی های پراکنده ای 
را در کشــور رقم زد. با توجه به بالا بودن شدت مصرف 
انرژی در کشــور، در حال افزایــش هماهنگی ها میان 
بخش های ذیربط هســتیم اما راه حل اصلی این است 
کــه مردم در مصرف انرژی بویژه گاز صرفه جویی کنند 

تا این موازنه برقرار شود.«
در این رابطه شرکت توانیر نیز به عنوان متولی تولید، 
انتقال و توزیع برق در کشــور اطلاعیه ای صادر کرد و 
نوشــت: »به دلیل افزایش مصرف برق و گاز در بخش 
خانگی و تجاری و محدودیت سوخت تحویلی به تعدادی 
از نیروگاه ها، خاموشــی های پراکنده در برخی مناطق 
اعمال شــده است. از این رو از هموطنان همیشه همراه 
خواهشــمندیم با کاهش حداقل 1 تا 2 درجه از دمای 
منــازل و محل کار و مدیریت مصرف گاز و برق، امکان 
اســتمرار تأمین انرژی را برای همــه هموطنان فراهم 
آورند. لازم به ذکر اســت که خاموشی های ایجاد شده 
قابل برنامه ریزی از قبل نبوده و تنها با 10 درصد کاهش 
مصرف گاز و برق، امکان اســتمرار تأمین مطمئن گاز و 

برق در کشور فراهم خواهد بود.«
شــرکت توانیر در این زمینــه تأکید دارد که نه در 
سیســتم نیروگاهی و تولید برق و نه در سیستم انتقال 
و توزیع و شــبکه های برقی کشور مشکلی وجود ندارد 
و تنها علت کمبود برق، تأمین نشدن سوخت نیروگاه ها 
بوده اســت. البته مصرف برق کشور نیز نسبت به مدت 
مشــابه سال قبل حدود 4.5 تا 5 درصد افزایش داشته 
اســت و به همین خاطر شــرکت های توانیــر و گاز از 
مــردم تقاضا دارند که مصرف انرژی خود را حدود 10 
درصد کاهش دهند تا هم تأمین برق با مشــکل مواجه 
نباشــد و هم آلودگی های این روزهای کلانشــهرهای 
کشــور مدیریت شــود. البته برخی منابع خبری مدعی 
شــده اند »یکی از کلیدهای کمبــود ناگهانی گاز حتی 
بــرای تولید بــرق مورد نیاز معابر عمومــی پایتخت را 
می توان در افزایــش ناگهانی ارزش بیت کوین یافت.« 
ایــن ادعا را با توجه به رشــد تنها 4.5درصدی مصرف 
برق و رســیدن آن به رقم 40 هــزار مگاوات نمی توان 
پذیرفت، اما کارشناســان معتقدند کارگاه هایی به شکل 
غیرمجاز نســبت به زراعت بیت کوین اقدام کرده اند که 
برق بسیاری مصرف می کنند و اخیراً وزارت نیرو اعلام 
کرده ۳00 مگاوات از این کارگاه های غیرقانونی کشف 
شده اند. با توجه به افزایش استخراج بیت کوین و سایر 
ارزهای مجازی ممکن اســت که مصرف برق اندکی به 
خاطر فعالیت ماینرها افزایش داشــته باشد اما تمام آن 
را نمی توان به این موضوع مرتبط دانســت. ایران بیش 

از 58 هزار مگاوات توان تولید برق دارد.
روز گذشته بیش از 10 منطقه تهران دچار خاموشی 
پراکنده شــد و در ســاعات میانی روز، برق بسیاری از 
منازل استان تهران در مناطق 1، 2، ۳، 4، 6، 8، 9، 10، 
1۳ و 14 قطع شده بود. همچنین اخبار خبرگزاری ها و 
گزارش های مردمی نشــان می دهد که این خاموشی ها 
در شــهرهای اســتان های گیــلان، البــرز، مرکــزی، 
اصفهــان، ســمنان، قم و اردبیل نیز رقــم خورده بود. 
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گفت وگوی سران درباره معیشت و 
سلامت مردم

رئیس قوه قضائیه میزبان رئیس جمهوری و رئیس مجلس بود

 دو هفته بعد از نشست سران قوا در محل مجلس شورای اسلامی، دیروز آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه میزبان حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، 
رئیس جمهوری و محمدباقر قالیباف رئیس مجلس بود. معیشت و سلامت دو محور 
اصلی گفت وگوهای سران سه قوه در این نشست بوده است.  به گزارش میزان، سید 
ابراهیم رئیسی در پایان این نشست با بیان اینکه امروز انتظار مردم از قوای سه گانه 
آن اســت که در اقدامات شان امیدآفرین و گره گشا باشند، اظهار داشت: تلاش همه 
دستگاه ها باید بر شعار »ما می توانیم« باشد؛ حقیقتاً تولید را جهش دهند و موانع تولید 
را رفع کنند. رئیس دستگاه قضا افزود: این اقدامات می تواند به خنثی سازی تحریم ها 
و بی اثر کردن آنها بینجامد؛ مدیران و کارآفرینان و سرمایه گذارانی که در این میدان 
باشند از آنها پشتیبانی خواهد شد. وی  با اشاره به دو محور مورد بحث سران قوا یعنی 
معیشت و سلامت مردم، گفت: این موارد باید برای همه مسئولین مورد توجه و تأکید 
باشد؛ سلامت از نکاتی است که مورد توجه و انتظار مردم است، ما نیز بر این مسأله 
تأکید می کنیم که می تواند سلامت اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی و یک نظام سالم 
اداری را رقم بزند. رئیسی تأکید کرد: این نظام سلامت اداری می تواند برای مردم رفع 

دغدغه کند و برای آنها افزایش امید و اعتماد به دنبال داشته باشد.
رئیس جمهوری هم در حاشیه جلسه سران سه قوه؛ سلامت، معیشت، بی اثر کردن 
و لغو تحریم های ظالمانه را محورهای گفت وگوهای این نشســت ذکر کرد و افزود: 
در زمینه سلامت، مردم کار بسیار بزرگی در این مدت انجام دادند و با اجرای دقیق 
پروتکل های بهداشــتی آمار فوتی ها دوباره به دورقمی برگشت و برای ما بسیار مهم 
است که این آمار را پایدار نگه داریم. روحانی با تأکید بر اینکه مسأله سلامت مردم و 
مقابله با کرونا جزو موارد اصلی و مورد توجه ویژه دولت است، گفت: در فضای مجازی 
صحبت ها و دغدغه هایی درباره واکسن برای مردم بیان می شود. بدون تردید یکی از 
مسائل مهم دولت در این مقطع تأمین واکسن مورد نیاز مردم است. چه ساخت داخلی 
که اقدام می شود و چه خرید از شرکت های مطمئنی که مورد اعتماد صد درصد است 

و دولت می تواند در این زمینه اقدامات لازم را انجام دهد.
وی افزود: دولت هم در زمینه تهیه واکسن از کواکس درخواست را مطرح کرده و 
هم پول آن را پرداخت کرده است و میلیون ها دوز واکسنی که از این طریق خریداری 
شــده، در اختیار مردم قرار می گیرد. از منابع دیگر هم دنبال تهیه واکسن هستیم. 
بنابراین مردم در این زمینه اصلًا نگرانی نداشته باشند. رئیس دولت تدبیر و امید در 
ادامه به مســأله معیشت مردم اشــاره کرد و گفت: لایحه بودجه دولت و اقدامی که 

مجلس شورای اسلامی در زمینه بودجه سال آینده انجام می دهد، یکی از مسائل مهم 
در زمینه معیشت سال آینده  مردم است. امروز هم با رؤسای مجلس و قوه قضائیه 
بحث هایی درباره آنچه در لایحه دولت آمده بوده و آنچه در کمیسیون تلفیق انجام 
می گیرد، گفت وگو شد. تلاش ما این است که نظرات دولت و مجلس به هم نزدیک تر 
شود و ما بتوانیم به اهدافی که در این لایحه مورد نظر ما بوده است، توسط کمیسیون 
تلفیق و بعد مجلس شورای اسلامی- با نزدیک شدن افکار و همفکری هایی که باید 

در این زمینه انجام بگیرد- برسیم.
روحانی  اضافه کرد: امروز تصمیم گرفتیم بخش اجرا و کمیسیون تلفیق، جلسات 
بیشتری داشته باشد تا بودجه به گونه ای تصویب شود که به نفع همه مردم و اقتصاد 
و رشد و توسعه کشور باشد. تلاش همه ما این است که وابستگی بودجه جاری را از 
نفت برای همیشه از بین ببریم و این کار در این چند سال اخیر بخوبی انجام گرفته 
اســت یعنی وابستگی بودجه اجرایی به نفت همواره کاسته شده است و امسال هم 
همین طور خواهد بود و امیدواریم هزینه های جاری ما به نفت وصل نشود و از منابع 

دیگر تأمین شود.
رئیس جمهوری با بیان اینکه همه نیازهای ضروری کشور تا امروز خریداری شده 
است،  افزود: همه سفارشات مربوط به کالاهایی که در سال 1400 وارد می شود، بحث 
شد. بنابراین همه نیازهای مردم در سال 99 هم خریداری و هم تأمین شده است و 
برای سال آینده هم انجام می گیرد. روحانی در بخش دیگری از سخنانش درخصوص 
بازگشت امریکا به برجام با بیان اینکه منطق ما در زمینه تحریم روشن است، گفت: 
تحریم یک عمل ظالمانه از سوی دشمنان ایران و مردم ایران است که باید برداشته 
شود. وی گفت: همان طور که مقام معظم رهبری فرمودند، تعهد در برابر تعهد، هر 
گام عملی در برابر گام عملی است. ما خیلی دل مان می خواهد در پایان دولت دوازدهم 
اگر خدا توفیق داد و در مردادماه وقتی تحویل دولت ســیزدهم دادیم، امیدواریم آن 
زمان هم کرونا را مهار و کنترل کرده باشیم و هم از تحریم عبور کرده باشیم تا دولت 

سیزدهم بتواند با جاده ای هموارتر همه اهداف ملی ملت بزرگ ایران را اداره کند.
رئیس مجلس هم با بیان اینکه مباحث به دو صورت راهبردی و روشــی مطرح 
می شــود و اولویت حل مشکلات مردم است، یکی از موضوعات مهم جامعه را سند 
مالی بودجه کشور برشمرد و افزود: در حوزه راهبردها، بین قوا هماهنگی و وحدت نظر 
کامل وجود دارد و همان طور که رئیس محترم جمهوری عنوان کردند، هر سه قوه به 
دنبال این هستیم که کاهش وابستگی بودجه به نفت را بیشتر از گذشته پیش ببریم. 

خاموشی در زمستان و 
آلودگی در آسمان

ویروس کرونا از آن چه در ابتدا فکر می شد پیچیده تر و سمج تر است. 
مرتب و منظم در حال جهش اســت و هر دم چهره تازه ای از خود نشان 
می دهد. اما جامعه انســانی آن قدر که ویــروس توان انعطاف و پذیرش 
شکل های جدید دارد، تاب آور و قابل انعطاف نیست. تا همین جا هم انواع 
محدودیت ها، قرنطینه ها و سختگیری ها بسیاری از کسب و کارها را به خاک 
ســیاه نشانده و دامن فقر و بی چیزی را گسترده و شرایط به گونه ای رقم 
خورده که چشم انداز چندان امیدوار کننده در مقابل همه بویژه کشورهای 
فقیر و در حال توسعه نیست. انگلستان نخستین کشوری است که کشف 
گونه جهش یافته ویروس را اعلام و خبر از شــروع دور تازه ای از قرنطینه 
سراسری را داده است. تقریباً همه کشورهای دنیا به تکاپو برای مقابله با 
شرایط جدید افتاده اند. دیر یا زود سروکله منحوس این ویروس در کشور ما 
هم پیدا خواهد شد و شاید هم شده و چاره ای جز آمادگی برای آن نیست.

در حالی که پس از اعلام ساخت واکسن کرونا، جامعه خود را کم و بیش 
برای خلاصی از شرایط سخت کرونایی آماده می کند به احتمال زیاد تحمل 
دوباره سختگیری ها و قرنطینه ها برای مردم بویژه گروه های تهیدست و کم 

درآمد بسیار سخت و دشوار می شود.
 آدم های زیادی امیدوار به تغییر اوضاع هســتند و اعلام این خبر که 
فعلًا خبری نیست کار آسانی نیست. اما در این شرایط دشوار هیچ راهی 
عاقلانه تر از گفتن واقعیت به مردم نیست، همان کاری که دولت انگلستان 
بی تعارف، کرد. با این حال تمامی سازمان های عمومی، یعنی همه آنهایی 
که خرج از کیسه بیت المال می برند و قرار است اهداف اجتماعی را دنبال 

کنند باید به کمک مردم بیایند.
ممکن است بسیاری از کارکردهای معمول تعطیل شود و دستگاه های 
عمومی در شــرایط اضطرار مأموریت های دیگــری را دنبال کنند. ایران 
کشوری است که به برکت درآمدهای نفتی، خوب یا بد، صاحب دستگاه های 
اداری متعدد و زیادی هم در دولت و هم در خارج از آن اســت این لشکر 
بوروکراسی و تکنوکراسی از ظرفیت هایی است که می توان در دوران فعلی 
از آن اســتفاده کرد از فضاهای اداری گرفته تا منابع مالی در صورت لزوم 
بایــد در اختیار دولت قرار گیرد تا از عهده مدیریت دوران گذار از کرونای 
شدت یافته برآید. درهرحال همیشه نباید انتظار داشت که آدم های عادی 
خود را برای نهادها قربانی کنند و زمانی هم لازم است تا این فداکاری از 

سوی دستگاه های عمومی مختلف باشد. 
توجه به روحیه عمومی هم بســیار اهمیت دارد. در شــرایط بحرانی 
وحدت فرماندهی نقش مهمی در موفقیت برنامه روحیه بخشــی و بسیج 
عمومی دارد. یکی از مشکلات کشور صداهای متعدد و متناقضی است که 
کنشــگران را دچار آشفتگی و پیشبرد سیاست را سخت می کند. به نظر 
می رســد در روزهای آینده رئیس جمهوری در ســطح ملی، استانداران 
 در ســطح اســتانی و شــهرداران و دهیاران در ســطح محلــی باید بر

 فعالیت های خود برای ارتباط بیشــتر با مردم و گفت و گو با آنها از طرق 
مختلف بیفزایند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/24

شماره : 1001
 اقتصاد را فدای سیاست نکنیم

ایران کشــوری با ویژگی های ســرزمینی منحصربه فرد و جمعیت جوان و 
تحصیلکرده ای است که همین دو مقوله کافی  است تا این سرزمین را ثروتمند 
بدانیم. علاوه بر اینها ایران چهارمین کشور از منظر ذخایر نفتی و دومین کشور 
به لحاظ منابع گازی است. وجود 68 ماده معدنی نشانگر فراوانی معادن و ظرفیت 
کشور در این حوزه است. آنچه مطرح شد تنها گوشه ای از پتانسیل های ثروت زای 
کشورمان است و حال پرسشی که مطرح می شود این است که چرا ثروت های 

بالقوه کشور به فعل نرسیده و در تصویر کلی از جامعه نمود ندارد.
برای پاسخ باید به شیوه مدیریت و نوع سیاستگذاری مسئولان اشاره کرد. 
نحوه مدیریت منابع در گذشته نباید به گونه ای می بود که این تعداد جمعیت 
زیر خط فقر داشــته باشیم. ما می بایســت موضوع سیاست و اقتصاد را از هم 
تفکیک می کردیم اما به دلیل عدم تحقق این مهم پتانسیل ها به شیوه صحیح 
مدیریت نشــد. البته نباید از موضوع تحریم ها و آثار و پیامدهایی که بر کشور 
تحمیل کرده نیز غافل باشــیم اما نمی توان در تحلیل همه رخدادها تحریم را 
مقصر دانست. با  وجود این، آنچه به عنوان راهکار و راهبرد می توان مطرح کرد 
این اســت که اقتصاد را فدای سیاســت نکنیم. در این مسیر نیز باید از تجربه 

موفق کشورهای دیگر استفاده کرد.
 به عنوان مثال چین در جایگاه دومین اقتصاد برتر جهان که برای قرار گرفتن 
بر سکوی نخست خیز برداشته، زمانی به این جایگاه رسید که توانست سیاست 
را از اقتصاد تمیز دهد. این مهم با تغییر مدیریت محقق شد. چینی ها توانستند 
اقتصاد را از دریچه باز ببینند و به تبع آن اعتماد ســازی کنند که دســتاورد 
اعتماد، رشــد سرمایه گذاری در حوزه های داخلی و خارجی است.نکته مغفول 
اینکه در حوزه سرمایه گذاری نه فقط تأمین مالی بلکه مسأله انتقال تکنولوژی 
و انتقال مدیریت ضرورت دارد. موضوعی که متأسفانه در کشور ما محقق نشد 
و با وجود برخورداری از منابع گســترده و ارزشمند نتوانستیم چشم انداز یک 
کشور ثروتمند را برای خودمان محقق کنیم و همچنان یارانه 45 هزار تومانی 
برای مردم مهم است.در جمع بندی پایانی می توان گفت در صورتی که شیوه 
مدیریت و سیاستگذاری در کشور تغییرات صحیح داشته باشد می توان امیدوار 
بود از منابع طبیعی و انسانی کشور نیز بهینه بهره برداری شود و اینجاست که 

می توان گفت تصویر ایران ثروتمند یک تصویر واقعی است.

بررسی آمارهای رسمی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حاکی از تولید ۷69 هزار و 
400 دستگاه ماشین لباس شویی از ابتدای 
امسال تا پایان آذرماه و رشد 59.1 درصدی 

آن در هم سنجی با پارسال است.
بــه گــزارش وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، در مدت مشابه پارسال 48۳ هزار 
و 600 دستگاه لباس شویی تولید شده بود.

در این مدت، کارخانجات داخلی 901 
هزار و 500 دستگاه تلویزیون تولید کردند 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
)تولید 5۷2 هزار و 200 دستگاه تلویزیون( 

رشد 5۷.6 درصدی را نشان می دهد.
همچنیــن تولیــد یخچــال و فریزر به 
عنوان یکی دیگر از اقلام اصلی و پر مصرف 
لوازم خانگی در کشور در این مدت به یک 
میلیون و 484 هزار و 400 دستگاه رسید. 
تولیدی که در مقایســه با 9 ماهه 98 رشد 

28.5 درصدی را نشان می دهد.
بــا این حال، تولید کولر آبی در 9 ماهه 
امســال افت 8.8 درصدی در مقایســه با 
مدت مشــابه سال گذشــته ثبت کرد و به 

۷86 هزار و 100 دستگاه رسید.چهاردهم 
آذرماه امسال بیستمین نمایشگاه بین المللی 

لوازم خانگــی پس از چهــار روز فعالیت به 
کار خــود خاتمــه داد. آنچه مشــهود بود 

فرصت سازی شــرکت های ایرانی در غیاب 
خارجی هــا در شــرایط تحریــم، با عرضه 

محصولات جدید و با فناوری های روز جهان 
بود که ثابت کردنــد از گردونه رقابت های 

جهانی عقب نیستند.
با توجه به در اختیار داشتن سهم حدود 
40 درصدی خارجی ها در بازار ایران، خروج 
برندها از کشورمان در ابتدا رکودی در بخش 
تولید حاکم کرد. با این حال در ادامه، این 
صنعت خود را پیدا کرد و با گذشت حدود 
دو سال از تحریم ها، امروز سهم بسیاری از 

برندها در بازار کشور افزایش یافته است.
در همیــن رابطه معاون امــور صنایع 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت گفت که 
امــروز نه تنها کمبود تولید ناشــی از ترک 
کشور از سوی شرکت ها جبران شده، بلکه 
مقایسه آمارها با سال 96 )پیش از آغاز دور 
تازه تحریم ها( رشــد 15 درصدی تولید را 

نشان می دهد.
پارســال بیــش از 9 میلیون دســتگاه 
لوازم خانگی کوچک و بزرگ در کشور تولید 
شــد و به گفته مســوولان وزارت صنعت، 
هدف گذاری امســال رســاندن این رقم به 

12 میلیون دستگاه است.

رشد تولید ماشین لباس شویی 

 
 

 
 

 خبر
 بازگشــت ۱۰۰ درصد کارکنان مشاغل ضروری به محل کار در 

شهرهای زرد
معاون نوسازی اداری سازمان اداری و استخدامی کشور تاکید کرد: تمام 
کارکنان مشــاغل ضروری در شــهرهای زرد باید در محل کار خود حاضر 
شــوند، اما در اداراتی که خدمات عادی ارائه می دهند دو ســوم کارمندان 

حضور می یابند.
شیوع بیماری کرونا روال عادی فعالیت مشاغل و کسب و کارهای مختلف 
را بسته به نوع فعالیت، متاثر کرده است.  ستاد ملی مبارزه با کرونا مسوول 
اعلام وضعیت ابتلای مردم در شــهرهای مختلف اســت و براین اساس سه 

رنگ زرد، نارنجی و قرمز را تعریف کرده است.
براســاس اعلام »حسین قاسمی« دبیر کمیته امنیتی اجتماعی انتظامی 
ســتاد ملی مقابله با کرونا از صبح روز شــنبه )20 دی ماه( وضعیت تهران 
و 212 شــهر دیگر زرد و 6 شهرستان آمل، ســاری، نکا، رامسر، بهشهر و 
محمودآباد در وضعیت قرمز قرار گرفت. همچنین 2۳ شــهر نارنجی اســت 
که 18 شــهر آن در اســتان مازندران قرار دارد. وضعیت سه استان شمالی 
کشور مازندران، گلستان و گیلان نارنجی است و این سه استان در اولویت 

ممنوعیت قرار دارد.
با توجه به اینکه بیشتر شهرها و استان های کشور از وضعیت قرمز خارج 
شدند بسیاری از مشاغلی که پیش از این تعطیل شده بودند می توانند فعالیت 
خود را از ســرگیرند و کارمندان ادارات نیز موظف هستند که به محل کار 
خود بازگردند.معاون نوسازی اداری سازمان اداری و استخدامی کشور روز 
یکشــنبه در گفت و گو با ایرنا درباره حضور کارمندان، گفت: در تاریخ 2۷ 
آبان ماه امسال بخشنامه ای به شماره ۳۷4899 درباره نحوه حضور کارکنان 
ادارات به تمام دســتگاه های اجرایــی ابلاغ کردیم.»علاء الدین رفیع زاده« 
افزود: در این بخشنامه برای هر شرایط هشدار زرد، نارنجی و قرمز وضعیت 
حضور کارمندان در محل کار اعلام شــد. بنابراین متناسب با وضعیتی که 
هر هفته توســط وزارت بهداشت اعلام می شود دستگاه ها حضور کارمندان 
خود را تعیین می کنند.وی توضیح داد: البته در بخشــنامه دو نوع خدمت 

ضروری و عادی نیز تعریف شده است. 
خدمت ضروری خدمتی اســت که به طور مســتقیم در زندگی روزمره 
شــهروندان و یا انجام فعالیت ها یا ارائه خدمات دستگاه های اجرایی دیگر 
تأثیر گذار بوده و ارائه آنها قابل تعطیل نیســت و خدمت عادی نیز به آن 
دســته از خدمات دستگاه های اجرایی اطلاق می شود که عدم ارائه موقت 
آنها تأثیر جدی در زندگی عموم شــهروندان نداشته و می توان ارائه آنها را 
به زمان دیگری در آینده نزدیک موکول کرد.معاون نوسازی اداری سازمان 
ادای و استخدامی گفت: در وضعیت زرد تمام کارکنان ارائه دهنده خدمات 
ضروری موظف هســتند در محل کار خود حاضر شوند در سایر ادارات که 
خدمات عادی ارائه می دهند دو ســوم کارمندان حضور می یابند.وی افزود: 
در وضعیت نارنجی تمام ادارات خدمات ضروری تا یک سوم باید کارمندان 
خود را کاهش دهند و دو ســوم باید در محل کار خود حاضر شــوند و در 

ســایر ادارات 50 درصد باید سرکار خود حاضر شوند.
رفیع  زاده اظهارداشت: در وضعیت قرمز دستگاه هایی که خدمات ضروری 
ارائه می دهند باید 50 درصد کارکنان در محل کار حاضر شوند و در خدمات 

عمومی یک سوم کارکنان حضور می یابند.
وی تاکید کرد: بخشــنامه ابلاغ شده به دستگاه های مختلف جامع است 
و دســتگاه ها و استان ها متناســب با وضعیتی که قرار دارند میزان حضور 

کارمندان خود را تعیین می کنند.

 بازگشایی تالارها بعد از یک سال 
رئیــس اتحادیــه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالــس تهران اعلام کرد 
که از روز گذشــته تالارهای پذیرایی با یک ســوم ظرفیت پس از یک سال 
تعطیلی بازگشــایی شدند.خسرو ابراهیمی نیا اظهار کرد: بازگشایی تالارها 
به این معنی نیست که مهمانی برگزار می شود، بلکه فقط مجوز فعالیت به 
صنوف این رسته داده شده است.نایب رئیس دوم اتاق اصناف تهران با بیان 
اینکه مانند گذشــته صاحبان تالارها موظف به ثبت نام در ســامانه وزارت 
بهداشت هستند، گفت: این واحدها با رعایت دستورالعمل های بهداشتی از 
جمله فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از یک سوم ظرفیت، استفاده از لوازم 
یکبار مصرف مانند قند، شــکر، نمک، فلفل و استفاده از ماسک و دستکش 

بــرای همه کارکنان و با تاییدیه اتحادیه فعالیت می کنند.
وی همچنین از ممنوعیت پذیرایی ســلف ســرویس به دلیل لمس آن 
از ســوی افراد مختلف و بالا بردن ریســک ابتلا به بیماری در تالارها خبر 
داد.ابراهیمی نیا در پایان از شــهروندان خواست که در برگزاری مراسم ها 
فاصلــه اجتماعی و پروتکل های بهداشــتی را رعایت کنند و تاکید کرد که 
فعالیت این واحدها از ســوی ســازمان های ناظر از جمله وزارت بهداشت، 
اتاق اصناف و نمایندگان اتحادیه رصد خواهد شــد.در پی شــیوع ویروس 
کرونا، تالارهای پذیرایی به عنوان مشاغل پرخطر از اسفندماه سال گذشته 
تعطیل شدند، اما حالا با رعایت پروتکل های بهداشتی در مناطق زرد اجازه 
فعالیــت پیدا کردند. این مقام صنفی پیش تر از از ورشکســتگی کامل این 
صنف خبر داده و گفته بود که تســهیلات کرونایی هم نتوانسته به اعضای 

این صنف کمک کند. 

یک عضو شــورای عالی بورس با اشاره به وجه تمایز 
سرمایه گذاری در بورس با ســپرده بانکی، گفت: بازار 
سرمایه دارای نوســان زیادی است و سرمایه گذاری در 

این بازار با نگاه کمتر از یک سال هیچ فایده ای ندارد.
»ماشــاالله عظیمی« بر سرمایه گذاری بلندمدت در 
بورس تاکید کرد و افزود: نگاه سهامداران برای سرمایه 
گذاری در بورس باید یک ســاله باشد، سود بانکی که 
سرمایه گذاران از سپرده بانکی به مدت یک سال در نظر 

دارند را باید کف سرمایه گذاری در بورس قرار دهیم.
وی به نکته دیگر که باعث تمایز ســرمایه گذاری در 
بورس شده است اشاره کرد و گفت: سرمایه گذاران با هر 
میزان دارایی می توانند نسبت به سرمایه گذاری در بورس 
اقدام کنند، این در حالیست که در وضعیت فعلی سرمایه 
گذاری در بازارهای موازی نیازمند میزان نقدینگی زیادی 
است که از توان بسیاری از افراد برای سرمایه گذاری در 

این بازارها خارج است.
عظیمی با اشاره به نکته سوم سرمایه گذاری در بورس، 
ادامه داد: اگر سرمایه گذاران سپرده بلندمدت یک ساله را 
در بانک داشته باشند اما در مدت 6 ماه اقدام به دریافت 
سپرده خود کنند سود سپرده از یک ساله به کوتاه مدت 

تبدیل می شود و به نصف سود تعدیل خواهد شد.
عضو شــورای عالی بورس خاطرنشان کرد: سرمایه 
گذاری در بازار سرمایه مانند بانک نیست و سود سرمایه 
گذاران در صورت برداشــت ســرمایه خود از این بازار 

کاهش پیدا نمی کند و در صورت فروش ســهام خود، 
بعد از دو روز ســرمایه افراد به صورت کامل به حساب 

آنها واریز خواهد شد.
وی اظهار داشت: ســهامداران باید در زمان سرمایه 
گذاری در بورس نسبت به تحلیل و بررسی سهام دقت 
نظر داشته باشند و براساس گزارش شرکت ها، سهامی را 
انتخاب کنند که از آینده خوبی برخوردارند و پیش بینی 

می کنند که چه میزان سود در اختیار آنها قرار می گیرد.
عظیمی خاطرنشــان کرد: بازار جای نوســان است، 
نوسان های اخیر در بورس چندان معقول نیست و علت 
آن ناشی از متغیرهای بیرونی و دخالت های صورت گرفته 

در این بازار است.
عضو شــورای عالی بورس خاطرنشان کرد: سرمایه 
گذاری با نگاه کمتر از یک ســال هیچ فایده ای ندارد، 

افــرادی که بدون هیچ اطلاعاتی بــه این بازار ورود می 
کنند و صف خرید ایجاد می کنند در زمان اصلاح بدون 
هیچ تحلیلی به سرعت اقدام به فروش سهام و ایجاد صف 
های فروش می کنند که همین امر زمینه ایجاد نوسان 

شدید در بازار را فراهم می کند.
وی افزود: در چند روز اخیر تصمیمات حاکمیتی در 
زمینه قیمت گذاری، بازار را تحت تاثیر خود قرار داد، در 
حالی که ما این اقدام را قبول نداریم و به جز ایجاد روند 
منفی و عدم اطمینان نسبت به سرمایه گذاری در این 

بازار فایده دیگری  ندارد.
عظیمی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه روند 
معاملات بورس بهبود پیدا می کند یا خیر، گفت: سهام 
شــرکت ها نباید در بازار رها شوند، الزام شده است که 

بسیاری از سهام دارای سبدگردان  و متولی باشند.
عضو شورای عالی بورس با بیان اینکه اتفاقات چند 
وقت اخیر زمینه عمق بخشیدن معاملات بورس را فراهم 
کرد، خاطرنشــان کرد: سهامداران نباید بی اطلاع برای 
ســرمایه گذاری در این بازار ورود کنند بلکه باید ضمن 
استفاده از تجربیات افراد خبره مانع از ضرر وزیان های 

احتمالی و سنگین در این بازار شوند.
وی اظهار داشــت: اکنون در شورای عالی بورس در 
حال تنوع بخشیدن به این صندوق های سرمایه گذاری 
و افزایش ظرفیت آنها هســتیم که این مسایل، ریسک 

های تهدیدکننده بازار را کاهش می دهد.

بررســی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از پرداخت 5۷ 
هزار و 66۷ میلیارد ریال تسهیلات به واحدهای صنعتی و معدنی از محل 
تبصره 18 قانون بودجه از ابتدای امسال تا پایان آذرماه است که 4۳ هزار 
و 251 میلیارد ریال از این منابع برای تامین سرمایه در گردش این واحدها 

اختصاص یافت.
منابع تخصیصی تســهیلات تولید و اشتغال )تبصره 18( در سه بخش 
تامین سرمایه در گردش مورد نیاز فعالان اقتصادی و کمک به نوسازی و 
جایگزینی ماشین آلات و طرح های که بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی 

دارند، پرداخت می شود.
این تسهیلات از ابتدای شروع طرح )آغاز سال 98( به واحدهای صنعتی 
ماه گذشته صرف تامین سرمایه ثابت و ۷5 درصد آن به تامین سرمایه در و معدنی پرداخت می شود و 25 درصد تسهیلات یاد شده در مجموع 21 

گردش واحدها اختصاص یافت.

برپایه آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت، برای دریافت تسهیلات 
تبصره 18 از ابتدای امســال تا پایــان آذر ماه، تعداد دو هزار و 54۳ فقره 
ثبت نام انجام و یک هزار و 215 نفر به بانک ها معرفی شدند، در نهایت ، تا 
پایان آذرماه تعداد 998 فقره تســهیلات به ارزش 5۷ هزار و 66۷ میلیارد 

ریال پرداخت شد.
اســتان تهران با 6 هزار و 695 میلیارد ریال، یزد با چهار هزار و ۷9۷ 
میلیارد ریال و اصفهان با چهار هزار و 554 میلیارد ریال، به ترتیب سه استان 
شاخص در اعطای این تسهیلات محسوب می شوند و پس از آن استان های 

خراسان رضوی، آذربایجان شرقی و قم در رتبه های بعدی قرار دارند.
بررســی ها حاکی است، ســال 98 در مجموع ۷۳6 فقره تسهیلات از 
این محل به ارزش 40 هزار و 912 میلیارد ریال به واحدها پرداخت شد.

سهامداران باید نگاه یک ساله به سرمایه گذاری در بورس داشته باشند

پرداخت بیش از ۴۳ هزار میلیارد ریال برای تامین سرمایه در گردش صنایع

همکاری بانک صادرات ایران در تولید خودرو برقی سایپا
مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: حمایت از صنعت خودرو عزت ملی، 
استقلال و خودباوری را به دنبال دارد و بانک صادرات ایران برای ایفای نقش 

حمایتی خود از این صنعت آماده است.
حجت اله صیدی در جریان بازدید از مرکز تحقیقات و نوآوری و همچنین 
خطوط تولید محصولات جدید خودرو ســازی ســایپا که با حضور مدیران 
ارشــد بانک و نیز مدیرعامل و مدیران بخش های مختلف ســایپا انجام شد، 
اظهار داشت: هزینه های تولید محصولات جدید سایپا توسط بانک صادرات 
ایران تامین مالی خواهد شــد و برای رسیدن به اهداف بلند این شرکت در 

کنار آن خواهیم بود.
وی ادامه داد: این بانک از طریق طرح طراوت در زنجیره تامین برای ارائه 
انواع خدمات بانکی با ســایپا همکاری دارد و در همکاری های جدید سقف 

عملیات بانکی با سایپا افزایش خواهد داشت.
وی گفت: محصولات جدید ســایپا نیاز به ســرمایه گذاری دارد و بانک 
صادرات ایران به طور ویژه و در چارچوب مقررات بانک مرکزی برای تامین 
مالی این محصولات برنامه ریزی خواهد کرد و به طور بلند مدت در کنار این 

خودرو ساز خواهد ایستاد.
صیدی با بیان اینکه باید از دو منظر به سایپا نگاه کرد، افزود: از نگاه بانک 
به این شرکت به عنوان یک مشتری می توان نگریست و گفت که با داشتن 
بازار مصرف، فناوری تولید، منابع مالی و انســانی و نهاده های تولید از قبیل 

قطعات و مواد اولیه، شرکت سایپا از شرایط مناسبی برخوردار است.
وی یادآور شــد: در نگاه ملی نیز صنعت خــودرو به عنوان یکی از چهار 
صنعت اول دنیا در کنار نفت و گاز، بانکداری و فناوری اطلاعات مورد توجه  
اســت به همین دلیل کشــورهایی که دارای صنعت خودروسازی هستند با 
کشورهای فاقد این صنعت تفاوت  جدی دارند. مدیرعامل بانک صادرات ایران 
با تاکید بر اینکه حمایت از صنعت خودرو عزت ملی، استقلال و خودباوری 
را بــه دنبــال دارد و دقیقا به همین دلیل مورد تحریم قرار گرفته ایم، خاطر 
نشــان کرد: رقابت در این صنعت جدی است و دشمنان و بدخواهان کشور 

در تلاش هستند تا مانع تولید خودرو در کشور شوند.
وی افزود: وظیفه داریم که برای دســتیابی این شــرکت به اهداف سال 

1404 و تولید انبوه محصولات جدید، همکاری نزدیک با آن داشــته باشیم 
و نقش خود را ایفا کنیم.

صیدی با بیان اینکه پیش بینی کرده بودیم که شــرکت فرانسوی رنو در 
ایــران قطعه تولید نخواهد کرد و تنها در پی فروش محصولات خود در بازار 
ایران اســت، گفت: تولید محصولات جدید سایپا دیگر ربطی به رنو ندارد و 

بانک صادرات ایران به طور عملیاتی تر برای حمایت از سایپا آماده است.
مدیرعامل بانک صادرات ایران با تاکید بر این که تامین مالی بانک صادرات 
ایران در همکاری با ســایپا سه جنبه دارد، افزود: روال همکاری عادی بانک 
صادرات ایران از طریق اعطای خدمات متنوع بانکی از جمله طرح های طراوت 
تولید و طراوت توسعه، مرابحه، خرید دین، همیان سپهر و ... ادامه خواهد یافت.

وی اذعان داشت: پاشنه آشیل صنعت خودرو، پلتفرم جدید است و بانک 
صادرات ایران از تولید محصولات جدید نیز تا تحقق اهداف سال 1404 به 

طور کامل حمایت خواهد کرد.
صیدی با  اشــاره  به این  که دو محصول جدید شــاهین و آریا امیدواری 
زیادی برای جلب نظر مصرف کننده و مردم ایجاد کرده، اظهار امیدواری کرد: 

مصرف کننده ایرانی این دو خودرو را به محصولات کره ای ترجیح دهند.
وی همچنین برای ســرمایه گذاری در تولید انبوه خودرو برقی در شرکت 

سایپا اعلام آمادگی کرد.
مدیرعامل بانک صادرات ایران در این دیدار خواستار ایجاد پلتفرم مشترک 
فناوری اطلاعات بانک صادرات ایران با سایپا شد و گفت: با ایجاد این پلتفرم، 
زنجیره تولید، ارائه انــواع خدمات پس از فروش و تحویل خودرو به پلتفرم 
فناوری اطلاعات بانک متصل می شود و گردش مالی بهتر مدیریت خواهد شد.

در این دیدار جواد ســلیمانی، مدیرعامل ســایپا نیز بــا قدردانی ویژه از 
حمایت های بانک صادرات ایران و سابقه همکاری مؤثر این بانک در حمایت 
از صنعت خودرو اظهار داشــت: همکاری های گذشته بانک صادرات ایران با 
سایپا جای قدردانی و تشکر دارد، به طوری که می توان گفت بانک در شرایط 

بحرانی به داد سایپا رسید و به ما کمک کرد.
وی افزود: عملکرد مطلوب و رشد عالی بانک صادرات ایران در سال های 
اخیر جای قدردانی دارد و مرتبا خبرهای خوب و خوشحال کننده ای از بانک 

صادرات ایران در بهبود صورت های مالی و حمایت از تولید و صنعت منتشر 
می شــود. همکاری با این بانک برای ما افتخار بزرگی اســت و مایل هستیم 

همکاری بیشتری با بانک داشته باشیم.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با ارائه گزارشی از روند تولید محصولات 
جدید و تغییرات ایجاد شــده در این شــرکت، از ایده های ارائه شده توسط 

مدیرعامل بانک صادرات ایران استقبال کرد.
ســلیمانی با بیان اینکه شرکت های خارجی همواره به دنبال این بوده اند 
که محصولات خود را در ایران به فروش برسانند، تاکیدکرد: شرایط استاندارد 
خودروهای تولید داخل با استانداردهای خارجی متفاوت است و برخی تبلیغات 

سوء و هدفمند صرفا برای تخریب صنعت خودرو انجام می شود.
وی افزود: با برنامه ریزی های انجام شده تلاش شده تا کیفیت محصولات 
در سایپا افزایش قابل توجهی داشته باشد که در این جهت، سیستم کیفی 
دو خودرو شــاهین و آریا تغییر کرده و  این خودروها با خودروهای کلاس 

متوسط جهان قابل رقابت شده اند.
سلیمانی به مشارکت برای  تولید خودرو برقی در این شرکت با همکاری 
دانشــگاه تهران و شــرکت مپنا اشاره کرد و گفت: تولید این خودرو سرمایه 
گذاری سنگین و در عین حال منابع درآمدی بسیار به همراه خواهد داشت.

وی از ایجاد بســتر فناوری اطلاعات مشترک بین بانک صادرات ایران و 
سایپا نیز اســتقبال کرد و افزود: دنیای آینده دنیای سیستم های اطلاعاتی 
اســت و تلاش می شود تا با استفاده از فناوری های اطلاعاتی در خودروهای 

جدید، از ظرفیت های نوین استفاده شود.
در این مراسم امیر یوسفیان، نائب رئیس هیئت مدیره بانک صادرات ایران 
نیز با قدردانی از طراحی خودروهای جدید در ســایپا، گفت: این محصولات 
نگرش های موجود را تغییر خواهد داد. سایپا به عنوان یکی از مشتریان برتر 
بانک صادرات ایران همواره همکاری مناســبی با بانک داشــته و با توجه به 
شریط جدید، تکلیف و وظیفه بانک برای حمایت از صنعت خودرو سنگین تر 
از گذشته است.وی سقف و ظرفیت همکاری با سایپا را مورد توجه قرار داد و 
عنوان کرد: برای همکاری بیشتر با این شرکت بر اساس مقررات بانک مرکزی، 

مدل های جدیدی را تعریف خواهیم کرد.

پرداخت بیش از ۴۳ هزار میلیارد ریال برای تامین سرمایه در گردش صنایع
بررسی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از پرداخت 5۷ هزار و 66۷ میلیارد ریال تسهیلات به واحدهای صنعتی و معدنی از محل تبصره 18 قانون بودجه از ابتدای امسال تا پایان آذرماه است که 4۳ هزار و 251 
میلیارد ریال از این منابع برای تامین ســرمایه در گردش این واحدها اختصاص یافت.منابع تخصیصی تســهیلات تولید و اشــتغال )تبصره 18( در ســه بخش تامین سرمایه در گردش مورد نیاز فعالان اقتصادی و کمک به نوسازی و 
جایگزینی ماشین آلات و طرح های که بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارند، پرداخت می شود.این تسهیلات از ابتدای شروع طرح )آغاز سال 98( به واحدهای صنعتی و معدنی پرداخت می شود و 25 درصد تسهیلات یاد شده 
در مجموع 21 ماه گذشــته صرف تامین ســرمایه ثابت و ۷5 درصد آن به تامین ســرمایه در گردش واحدها اختصاص یافت.برپایه آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت، برای دریافت تسهیلات تبصره 18 از ابتدای امسال تا پایان 

آذر ماه، تعداد دو هزار و 54۳ فقره ثبت نام انجام و یک هزار و 215 نفر به بانک ها معرفی شدند، در نهایت ، تا پایان آذرماه تعداد 998 فقره تسهیلات به ارزش 5۷ هزار و 66۷ میلیارد ریال پرداخت شد.



۳

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/24

شماره : 1001

حذف یکباره ارز ترجیحی 4200 تومانی و 
تصویب ارز 1۷500 تومانی نه تنها چارچوب 
اصلی بودجه را به هم می ریزد، بلکه در شرایط 
کنونــی، پیامدهای زیانباری را برای اقتصاد 
کشــور و به ویژه دهک های پایین درآمدی 
خواهد داشت. »حسینعلی امیری«، معاون 
پارلمانی رئیس جمهور درباره تغییر قیمت 
ارز در لایحه بودجه از سوی کمیسیون تلفیق 
بودجه 1400 گفت: اگر دولت در این بخش 
می خواست خود را راحت کند، قیمت را بالا 
می برد اما معتقدیم افزایش قیمت ارز، منجر 
به ایجاد مشکلات در تامین کالاهای اساسی 
و دارو برای مردم می شود و دولت نمی خواهد 

مردم با مشکل مواجه شوند.
»محمود واعظی« نیز روز پنجشــنبه در 
گفــت و گو بــا ایرنا درباره تاثیــر حذف ارز 
4200  تومانی توســط کمیسیون تلفیق بر 
تورم گفت:  رییس جمهوری اشاره کرد و در 
قانون هم آمده که بودجه را دولت می نویسد 
چون دولت باید آن را اجرا کند. البته مجلس 
حق دارد اصلاحات و پیشنهادات داشته باشد 
و پیشنهادات خوب را با همکاری می پذیریم 
اما اگر شاکله بودجه به هم بخورد دولت دیگر 
نمی تواند آن را اجرا کند.واعظی افزود: مجلس 
و کمیسیون تلفیق باید هدفشان را از تغییرات 
در شاکله بودجه بیان کنند. اینکه نفت را از 
دو میلیون و ۳00 هزار بشکه به یک میلیون 
و 500 هزار بشکه می رسانند این قطعا موجب 

به هم زدن شاکله بودجه می شود.
به نظر می رســد آنچه که در کمیسیون 
تلفیق می گذرد نه اصلاح بودجه بلکه تغییر 
اصلی بنیان های اصلی درآمدی و مصرفی آن 
است. هرچند کلیات بودجه 1400 از سوی 
این کمیسیون تصویب شد و اگرچه مصوبات 
آن به معنای تصویب نهایی بودجه نیست اما 
به دلیلی، رسانه ای شدن اثرات قابل توجهی 
بر جو روانی حاکم بر اقتصاد کشــور خواهد 
گذاشت. در شرایطی که اقتصاد ایران ضربات 
ســنگینی از تحریم ها و به ویژه از گسترش 
سریع و ماندگار بیماری کرونا به خود دیده 
است و مردم در بازارهای مختلف چشم به راه 
تحولات مثبت ناشی از احیای برجام و رفع 
تحریم ها هســتند بر هم زدن شاکله بودجه 

منطقی به نظر نمی رسد.
حــذف ارز ترجیحــی 4200 تومانی در 
بودجــه 1400 و افزایش نــرخ دلار از 11 
هزار و 500 تومان به 1۷ هزار و 500 تومان 

توسط کمیسیون تلفیق مجلس به نوعی به 
معنای تغییر شاکله اصلی لایحه پیشنهادی 
دولت است. زیرا بودجه چیزی جز درآمدها 
و مصارف نیســت و تغییر قیمت ارز یعنی 
تغییر نیمه اصلی آن که همان درآمدها است.  

 اختصاص حدود ۹ میلیارد دلار به 
کالاهای اساسی در سال ۱۳۹۹

سیاست اختصاص ارز ترجیحی به واردات 
کالاهــای اساســی از ابتدای ســال 1۳9۷ 
پیگیری شده و در مرداد ماه 1۳9۷ با معرفی 
25 قلم کالا به عنوان کالاهای اساسی، ارز با 
نرخ ترجیحی تنها برای واردات این 25  قلم 

کالا اختصاص داده شد.
هیــأت وزیــران از فروردیــن به منظور 
ســاماندهی و مدیریت بازار ارز، مصوب کرد 
که کلیه نیازهای ارزی کشــور، اعم از کالا 
و خدمات با نــرخ 4200 تومان به ازای هر 
دلار تأمین شــوند. درواقع در آن مقطع ارز 
تک نرخی اعلام شــده بود. این وضعیت، تا 
16 مرداد 9۷ و تا تغییر سیاســت های ارزی 
کشــور به قوت خود باقی بــود. پس از آن، 
به موجب مصوبه بعــدی هیأت وزیران، ارز 
کالاهای اساســی، دارو، تجهیزات پزشکی و 
نهاده های دامی و کشاورزی )محدود به 25 
ردیف( با نرخ 4200 تومان و ارز سایر کالاها 

با نرخ نیما تأمین شد.

طبق آمارهای ارائه شده از سوی سید روح 
اله لطیفی، ســخنگوی گمرک بیش از 25 
میلیون تن کالا در 9 ماهه امسال وارد کشور 
شده که ۷0 درصد آن از 25 گروه کالاهای 
اساســی بوده که به وزن 1۷.5 میلیون تن 
رسیده است. پنج کالای ذرت، جو، دانه های 
روغنی، روغن خام و مایع و کنجاله سویا که با 
ارز دولتی وارد شده، 12 میلیون و 296 هزار 
و ۳25 تن به ارزش 4 میلیارد و 145 میلیون 
و 409 هزار و 440 دلار را به خود اختصاص 
داده است، که بیش از 49 درصد کل واردات 
کشور و ۷0.5 درصد واردات کالاهای اساسی 

را از لحاظ وزنی شامل می شود.
ذرت با ۷میلیون و 249 هزار و ۳06 تن به 
ارزش یک میلیارد و ۷۷9 میلیون و 205 هزار 
و 6۷6 دلار، نخستین کالای یارانه ای کشور 
از لحاظ ارزش و هم از لحاظ وزنی بود و در 
همه گروه های کالایی در این مدت نخستین 

کالای وارداتی کشور است.
پس از ذرت، در بین کالاهای اساســی، 
دانه هــای روغنی با یک میلیون و 846 هزار 
و 586 تــن و به ارزش 949 میلیون و ۷56 
هــزار و 4۳9 دلار، روغن هــای نیمه جامد، 
خام و مایع با ۷56 هزار و 121 تن به ارزش 
62۷میلیون و 869 هزار و ۷۳۳ دلار، کنجاله 
سویا با یک میلیون و 10۳ هزار و 80۷ تن به 
ارزش 461 میلیون و ۷46 هزار و ۳10 دلار 

و جو با یک میلیون و ۳40 هزار و 505 تن 
بــه ارزش ۳26 میلیون و 8۳1 هزار و 282 

دلار به ترتیب در رتبه های بعد قرار دارند.

 لزوم حذف تدریجــی ارز ۴2۰۰ 
تومانی

ارز ترجیحــی 4200 تومانــی هزینــه 
ســنگینی را بر دوش دولت گذاشته است. 
بنابراین، ضرورت حذف این ارز هم توســط 
خود دولت و هم از سوی کارشناسان مختلف 
اقتصادی درک شده و دولت نیز در راستای 

انجام آن اقداماتی صورت داده است.
در این رابطه حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز چهارشنبه هفته گذشته 
در جلسه هیات دولت ضمن تأکید بر درستی 
طرح واردات کالا با ارز 4200 تومانی گفت: 
در یک ســال گذشــته تعدادی از کالاهای 
اساســی را به تدریــج از ارز 4200 تومانی 

خارج کردیم.
وی ادامه داد: برای بعضی  از کالاها مانند 
برنج، روغن، چای، شــکر،   لاستیک و دیگر 
کالاهــا آرام آرام آنها را از ارز نیمایی خارج 
کردیم، به نحوی که جامعه بتواند این شرایط 

را تحمل کند و قابل قبول باشد.
طبــق داده های موجود در حال حاضر از 
25 قلم کالای تعیین شــده در سال 1۳9۷ 
تنهــا 5 قلم باقی مانده و به تدریج بیشــتر 

کالاهای از فهرست کالاهای اساسی مشمول 
ارز ترجیحی 4200 تومان خارج شده است.

در بــاره حذف این ارز دولت و مجلس از 
موضعی یکسان برخوردارند و اختلاف نظری 
ندارند. اختلاف آنها بر سر زمان و شیوه اجرا 
اســت. دولت موافق حذف تدریجی است و 
چنانچه گفته شد تاکنون برخی از کالاها به 

مرور زمان از فهرست خارج شده اند.
اما کمیسون تلفیق مجلس به یکباره دو 
تصمیم در زمینه ارز گرفته که کمترین اثر 
آن افزایش تورم، حتی قبل از اجرایی شدن 
بودجه در ســال آینده است. به ویژه بازتاب 
رسانه ای حذف ارز 4200 تومانی از یک طرف 
و تصمیم به تعیین نرخ تسعیر 1۷500 تومان 
برای ارز، از طرف دیگر به قدری بوده اســت 
که می تواند پیش از ســال جدید تورم را به 

شدت افزایش دهد.
هرچند سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
پیشتر در گفت و گو با ایرنا هدف کمیسیون 
از حذف ارز4200 تومانی را صیانت از حقوق 
مردم ذکر کرده بود، اما این موضوع نه تنها 
خدمتی به اقشار و دهک های ضعیف جامعه 
نمی کند بلکه بیشــتر در خدمت سوداگران 
و دلالان بازارهــای مختلف و از جمله بازار 

کالاهای اساسی خواهد بود.
در این مورد رییس جمهوری در جلســه 
هیــات دولت با تاکید بر اینکه دولت قدم به 
قدم ارز 4200 تومانی را از روی بیشتر کالاها 
خارج کرد،  گفت: اینکــه از امروز یک عده 
طبــل و دهل گرفته و اعلام کنند که دوران 
ارز 4200 تومانی پایان یافت، خوب این عده 
به چه کسی خدمت می کنند؟به نظر می رسد 
دولت خود به عنوان مجری قانون  بیش از هر 
نهــادی بر ضرورت حذف ارز 4200 تومانی 
تأکید دارد. از این رو بهتر آن است که مجلس 
در این دو مورد و سایر موارد مشابه به دولت 
اعتماد کرده و ادامه کار را به آن بسپارد. شاید 
در آن صورت بهتر بتوان به جامعه و اقشــار 

ضعیف خدمت کرد. 
تجربه اجرای یکبــاره قانون هدفمندی 
یارانه هــا در ســال 1۳89 و بــه دنبال آن 
چندبرابر شدن یک شبه قیمت ها نشان داده 
که اجرای خلق الساعه و عجولانه سیاست های 
اقتصادی همچون ریختن یکباره پارچی آب 
در یک لیوان است؛ جامعه و اقتصاد کشور،  
دیگــر ظرفیت چنیــن تصمیم گیری هایی 

را ندارد.

چرا مجلس در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی عجله دارد؟

 با گازرســانی به چهار روستای چم شــیر، چم روته، داربلوط و 
سرابکلان: شهرستان سیروان به مناطق سبز استان می پیوندد

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه با گازرسانی به چهار روستای 
باقیمانده این منطقه، شهرستان سیروان به مناطق سبز استان می پیوندد، گفت: 
طرح گاز رسانی به روستاهای چم شیر، داربلوط و چم روته با پیشرفت فیزیکی 
 80 درصد در حال اجرا می باشد و روستای تاریخی سرابکلان در مرحله برآورد و

 انتخاب پیمانکار اســت. به گــزارش روابط عمومی؛ مهندس«عباس شــمس 
اللهی« در بازدید خانم دکتر سارا فلاحی نماینده مردم استان در مجلس شورای 
اسلامی از برخی روستاهای شهرستان سیروان ،افزود: شهرستان سیروان دارای 
6۳ روســتا می باشــد که تاکنون 59 روســتای آن از نعمت گاز برخوردار شده 
اند و تا پایان ســال جاری در چهار روســتای باقیمانده نیز مشــعل گاز روشن 
می شود. وی خاطرنشــان کرد: عملیات گازرسانی به روستای تاریخی باستانی 
ســرابکلان، اخیراً و پس از اخذ مجوز از اداره کل میراث فرهنگی ، گردشــگری 
 و صنایع دســتی اســتان، در دســت طراحی و تهیه دفترچه پیمــان و برآورد 
حجــم عملیات گازرســانی جهــت برگزاری مناقصــه و پیمان ســپاری بوده 
اجرایــی آن آغــاز  پیمانــکار، عملیــات  انتخــاب  بــا   و در دهــه فجــر 

خواهد شد.

 تأکید بر اســتقرار چرخه مدیریت بهــره وری با رویکرد بهبود 
فرآیندهای سازمانی در شرکت گاز استان یزد 

مدیرعامل شــرکت گاز استان یزد در جلســه کمیته راهبری که به منظور 
شــناخت بهره وری و ارزیابی عملکرد واحدها برگزار شــد بر اســتقرار چرخه 
مدیریت بهره وری با رویکرد اصلاح و بهبود  فرآیندهای ســازمانی تأکید نمود. 
علــی اکبر میدانشــاهی از فرآیند محوری به عنوان اولیــن گام در چرخه بهره 
وری و به عنوان عاملی در جهت اســتفاده بهینه از امکانات موجود نام برد که با 
حذف امور اضافی موجب استفاده هر چه بهتر از انرژی، تجهیزات و توان نیروی 
انسانی خواهد شد ولیکن راه دستیابی به این مهم ارائه الگویی مناسب از سوی 
 مدیریت و شیوه رهبری در شرکت خواهد بود که در همین راستا قدم اول اصلاح

شــیوه  تزریــق  آن  تبــع  بــه  و  موجــود  فرآیندهــای  در  تغییــر  و    
فرآیند محوری و استقرار فرآیندهای مستمر در کلیه فعالیت های سازمان می باشد.

در بخش دیگری از این جلســه نظام نامه ارزیابی عملکرد شــرکت های گاز 
اســتانی مورد بررســی قرار گرفت و میدانشاهی با تشــریح نظام نامه مذکور بر 
مطالعه دقیق آن تاکید نموده و خواســتار برنامه ریزی دقیق و مدون به منظور 
اجرای فعالیت ها بر اساس این نظام نامه گردید و یادآور شد: در راستای اجرای 
صحیح موضوع مورد اشــاره، ارزیابی کمی و کیفی و کنترل فعالیت های مرتبط 
 با شــاخص های استراتژیک به صورت پیوسته توســط کارشناسان امر صورت 
خواهد پذیرفت تا علاوه بر شناخت و رفع نواقص احتمالی، نقاط قوت نیز شناسایی 

شده و جهت بهره گیری و بسط به سایر بخش ها مورد استفاده قرار بگیرد.

 
 

دبیر اسبق انجمن فین تک گفت: با اعلام بانک مرکزی،دستگاههای کارتخوان 
قدیمی نیاز به ثبت نام در سامانه امور مالیاتی ندارند و این کار رواج اجاره و عدم 

شفافیت در تراکنش ها را بدنبال دارد.
میلاد جهاندار با اشاره به مصوبه مجلس برای ساماندهی پایانه های فروشگاهی 
و ایجاد شفافیت در تراکنش های آنها گفت: مجلس مصوبه ای را از نظر گذرانده 
که در قالب آن، پیش بینی شده تا با اجرای قانون، تراکنش پایانه های فروشگاهی 
شفاف شده و سامانه های مودیان مالیاتی نیز در این حوزه ایجاد شود؛ در واقع، 
این قانون تلاش دارد تا به شفافیت تراکنش های مالی و پیشگیری از فرار مالیاتی 
بیانجامد؛ به همین دلیل بالغ بر 4 وزارتخانه به همراه سازمان امور مالیاتی و 

بانک مرکزی در اجرای این قانون، تکالیفی برعهده دارند.
دبیر اسبق انجمن فین تک افزود: در حال حاضر، نقدهای جدی به اجرای 
این قانون وجود دارد که مهمترین آن مربوط به شفافیت مالی و مشخص شدن 
وضعیت تراکنش های مالی است؛ متأسفانه بانک مرکزی به عنوان مسئول اجرایی 
در این حوزه، به شدت در حوزه اجرا سهل انگاری کرده و شیوه ای که در اجرای 
قانون دارد، هدف قانونگذار را محقق نخواهد کرد.وی افزود: نحوه اجرای قانون 
توسط بانک مرکزی به گونه ای است که چالش هایی جدی پیش روی اقتصاد 
ایران قرار خواهد داد و زیان آن را کســب و کارهایی خواهند دید که در این 

شرایط سخت تحریم و کرونا در حال فعالیت هستند.

 بانک مرکزی آمار »کارت به کارت« را لحاظ نمی کند
جهاندار با بیان اینکه یکی از بزرگترین ایرادات اجرای قانون از سوی بانک 
مرکزی آن است که تراکنش ها به صورت یک جا و جامع دیده نشده اند، اظهار 
داشت: در حال حاضر، بانک مرکزی آمار تراکنش های کارت به کارت را منتشر 
نمی کند؛ در حالی که بنا بر آمار غیررسمی، حجم تراکنشی که به روی شیوه 
»کارت به کارت« انجام می شود به مراتب بیشتر از تراکنش های دستگاه های 
پوز و اینترنتی اســت؛ به خصوص اینکه اکنون به خاطر شیوع ویروس کرونا، 
سقف کارت به کارت به ده میلیون تومان افزایش یافته و بنابراین تراکنش های 
سنگین روی این ابزار انجام می شود اما در اجرای قانون از سوی بانک مرکزی 
لحاظ نشده و بیشترین تمرکز بر روی دستگاه های پوز و درگاه های اینترنتی 
متمرکز شده است.وی با بیان اینکه با این شیوه اجرا، سختی بسیار زیادی سمت 
کاربران و پذیرندگان دستگاه های پوز به وجود خواهد آمد، خاطرنشان کرد: به 

دلیل عدم رصد تراکنش های کارت به کارت، بسیاری از دارندگان دستگاه های 
کارتخوان به سمت ابزارهای دیگری مثل کارت به کارت خواهند رفت که این 
امر، باعث می شود کاربران را از یک ابزار به ابزار دیگری سوق دهیم و در نهایت 
هیچ شفافیتی در سمت تراکنش های مالی به وجود نیاید؛ ضمن اینکه فرارهای 
مالیاتی نیز کماکان باقی خواهند ماند و تنها افرادی که استفاده صحیح از ابزارهای 
مذکور دارند و مالیات خود را می پردازند، کماکان مالیات خواهند داد و مابقی 

به سمت فرارهای مالیاتی تشویق می شوند.

 پذیرندگان قبلی نیازی به ثبت نام ندارند!
جهاندار ادامه داد: مشــکل دیگر این اســت که بانک مرکزی اعلام کرده 
پذیرندگان قبلی لازم نیست در سامانه مالیاتی مستقیماً ثبت نام کنند و ثبت نام 
آنها از طریق شاپرک انجام خواهد پذیرفت، اما پذیرندگان جدید باید حتماً راسا 

و بی واسطه برای ثبت نام اقدام کنند.
وی گفت: دوگانگی برخورد بانک مرکزی با پذیرندگان دستگاه های کارتخوان 
کار صحیحی نیست؛ این در حالی است که هم اکنون بین ۷ تا 8 میلیون پذیرنده 
در شبکه پرداخت وجود دارد که نیاز نیست راسا برای ثبت نام در سامانه مالیاتی 
اقدام کنند.وی افزود: در حال حاضر هفت تا هشت میلیون دستگاه کارتخوان 
برای جمعیت 80 میلیون نفری ایران وجود دارد که تعداد آنها بسیار زیاد است و 
در هر فروشگاه، سه تا چهار دستگاه پوز وجود دارد که این امر در دنیا کم سابقه 
است؛ ماحصل این شرایط، اتفاقی که رخ می دهد این است که متقاضیان جدید 
اقدام به ثبت نام جدید نخواهند کرد؛ بلکه نسبت به اجاره یا فروش دستگاه های 
کارتخوان موجود اقدام خواهند کرد که این امر، فساد و فرار مالیاتی را بیشتر 

خواهد کرد و پالایش جدی اطلاعات با این شیوه شکل نمی گیرد.

 کم کاری سازمان امور مالیاتی
دبیر اسبق انجمن فین تک گفت: در اجرای این قانون، سازمان امور مالیاتی 
نیز کم کاری دارد و قسمت هایی از قانون که مسئولیت آن متوجه این سازمان 
بوده، هنوز عملیاتی نشده است؛ برای مثال صورتحساب الکترونیکی و حافظه 

مالیاتی که در قانون پیش بینی شده بود، هنوز راه اندازی نشده است.
سازمان امور مالیاتی نیز کم کاری دارد و قسمت هایی از قانون که مسئولیت 
آن متوجه این سازمان بوده، هنوز عملیاتی نشده است؛ برای مثال صورتحساب 

الکترونیکی و حافظه مالیاتی که در قانون پیش بینی شده بود، هنوز راه اندازی 
نشده استوی گفت: مسئولان سازمان امور مالیاتی، راه اندازی این سامانه ها را به 
آینده ای نامعلوم موکول کرده اند و توضیح قانع کننده ای درباره آن نمی دهند.

وی افزود: ســازمان امور مالیاتــی در خصوص ماده 10 و 11 که مرتبط با 
پذیرندگان دستگاه های پوز و اینترنتی است، تاکنون هیچ دستورالعمل و آئین 
نامه ای ابلاغ نکرده و هیچ آموزش و راهنما یا دستورالعملی منتشر نکرده است.

دبیر انجمن فین تک تصریح کرد: با این شیوه اجرا که سازمان امور مالیاتی 
و بانک مرکزی در پیش گرفته اند، هدف قانونگذار محقق نشده و نارضایتی از 
اجرای این قانون افزایش یافته و تراکنش ها غیرشفاف تر خواهند شد؛ ضمن اینکه 
فرار مالیاتی نیز متوقف نخواهد شد.وی افزود: البته باید به این نکته توجه داشت 
که در دنیا کسب و کارها دسته بندی شده و بر اساس اندازه و نوع فعالیتشان، 
مدل های مختلفی برای پرداخت مالیات توسط آنها در نظر گرفته می شود؛ اما 
در ایران برای ثبت نام مالیاتی دســتگاه های پوز و درگاه های اینترنتی، با همه 
پذیرندگان به یک نوع برخورد شده است؛ یعنی یک هلدینگ بزرگ صنعتی با 
چند ده هزار کارمند و ذی نفع، یک فرآیند را برای ثبت نام درگاه اینترنتی خود 
باید انجام دهد و یک فرد روستایی یا یک دستفروش نیز برای استفاده از شبکه 
پرداخت باید همان فرآیند را انجام دهد که این منطقی و درست نیست و باعث 
دردسر برای کسب و کارهای کوچک شده است.آبان ماه سال گذشته قانونی به 
نام »پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان« تصویب شد که مطابق آن بانک 
مرکزی موظف شد ظرف مدت یک سال و با همکاری سازمان مالیاتی، نسبت 
به ساماندهی دستگاه های کارتخوان بانکی و درگاه های پرداخت الکترونیکی 
مبادرت کند. بر این اساس بانک مرکزی تا انتهای آبان ماه امسال موظف بوده 
است تا دستگاه های کارتخوان )POS( و درگاه های پرداختی که فاقد اطلاعات 
هویتی و پرونده مالیاتی هستند را شناسایی و مسدود کند که در گزارشی با 
عنوان »۳میلیون و800 هزار کارتخوان؛ همچنان بی هویت / مهلت ساماندهی به 
سر رسید به این موضوع پرداختیم. در واکنش به این گزارش، معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: ماده 11 
قانون پایانه های فروشــگاهی پس از ماه ها برنامه ریزی با سازمان امور مالیاتی 
وارد فازاجرایی شــد. برای کلیه صاحبان کارتخوان که مودی مالیاتی نیستند 
با تکمیل و صحت ســنجی اطلاعات، پرونده مالیاتی تشکیل خواهد شد بانک 
مرکزی و سازمان مالیاتی برای جلوگیری از فرار مالیاتی هماهنگی کامل دارند.

کمبود ارز و لاستیک، عامل گرانی در بازار
 خبر

رییس اتحادیه شرکت های تعاونی مسافربری کشور 
اعلام کرد که همچنان مشــکل لاستیک برای رانندگان 
اتوبوس وجود دارد و کمبود ارز مورد نیاز برای واردات و 
کمبود لاستیک مورد نظر رانندگان، دلیل گرانی آن در 
بازار است.مدت هاست مشکل کمبود لاستیک در کشور 
وجود دارد هر روز رانندگان به ویژه در ناوگان حمل و نقل 
عمومی با این مشکل دست و پنجه نرم می کنند و به نظر 

می رسد این مشکل همچنان ادامه دارد.
کار به جایی رسید که داریوش باقر جوان - مدیرکل 
دفتر حمل ونقل مسافر ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای- پیش از این به ایســنا گفتــه بود: همچنان با 
کمبود لاستیک در کشور برای عرضه به رانندگان مواجه 
هستیم و برخورد جدی با محتکران لاستیک ادامه دارد.

وی درباره آخرین وضعیت عرضه لاســتیک و پرونده 
محتکران لاستیک افزود: بر اساس پرونده های تشکیل شده 
برخورد با محتکران لاستیک ادامه دارد و مشکل رانندگان 
مورد نظر با تغییر حواله برطرف شده است و مسلما کسانی 
که در چنین شــرایطی دست به این تخلفات می زنند و 
در نظم کشور اخلال ایجاد می کنند باید شناسایی شده 

و برخورد جدی بــا آن ها صورت گیرد. اقدامات لازم در 
این راســتا در حال پیگیری است و از حقوق مردم کوتاه 
نمی آییم.احمدرضــا عامری در این بــاره اظهار کرد: در 
زمینه لاستیک باید گفت که رانندگان اتوبوس نمی توانند 

هر لاستیکی را زیر ماشین شان بیاندازند چرا که با جان 
مردم ســر و کار دارند و در این میان تنها لاستیک های 
برند فرانسوی و با استاندارد بالا را خریداری می کنند اما در 
حال حاضر بازار با مشکل موجودی و قیمت از این حیث 

مواجه اســت.وی افزود: قیمت لاستیک های با کیفیت و 
برند مناسب اتوبوس در بازار بین 20 تا 25 میلیون تومان 
بوده از نظر موجودی نیز با مشکل مواجه هستیم. حتی 
لاســتیک های چینی که اقبال چندانی به آن ها از سوی 
رانندگان صورت نمی گرفت  و قیمت های پایینی داشتند 

به هر جفت 12 میلیون تومان رسیده اند.
رییس اتحادیه شرکت های تعاونی مسافربری کشور 
ادامه داد: به نظر می رســد مشکل کمبود لاستیک مورد 
نیــاز رانندگان اتوبوس و قیمت آن در بازار از کمبود ارز 
مورد نیاز نشأت می گیرد و تا این مشکل از سوی مسئولان 
حل نشود، نمی توان نسبت به برطرف شدن مسئله کمبود 
لاســتیک در آینده امیدوار بود.عامری با ابراز امیدواری 
نسبت به حل مشکل لاســتیک به ویژه برای رانندگان 
اتوبوس، تاکید کرد: باید ضمن حل مشــکل ارزی برای 
واردات لاستیک، نظارت از سوی متولیان بر بازار بیشتر 
شود و با متخلفانی که آن را احتکار کرده یا با قیمت های 
گزافی در بازار عرضه می کنند، به صورت جدی برخورد 
شــود تا کسی به خودش جرأت ارتکاب چنین تخلفاتی 

را ندهد.

رواج اجاره پوزهای فروشگاهی با اشتباهات بانک مرکزی

 تولید شمش آلومینیوم بیش از ۵۱ درصد افزایش یافت
میزان تولید شمش آلومینیوم در 9 ماهه امسال به رقم ۳08 هزار تن رسید 
که در مقایسه با مدت مشابه پارسال افزایش 51.2 درصدی را نشان می دهد.

برپایه جداول آماری وزارت صنعت، معدن وتجارت، میزان تولید شــمش 
خالــص آلومینیوم در دوره 9 ماهه ابتدایی 98 برابر با 20۳.8 هزار تن ثبت 

شده بود.
رشد تولید ۵۵ درصدی در آذرماه

آمار عملکرد مجموعه های تولید شــمش آلومینیــوم در ایرالکو)اراک(، 
المهــدی 1 و 2 )المهدی و هرمزال( بندرعباس، ســالکو )لامرد - فارس( و 
آلومینای ایران)جاجرم - خراســان شــمالی( در آذرماه امسال نسبت به ماه 

مشابه رشد 55 درصدی را ثبت کرد.
میزان تولید شمش خالص آلومینیوم در آخرین ماه پاییز به رقم ۳8 هزار 

و ۷۷4 تن رسید.
تولید پودر آلومینا بیش از ۱۷۵ هزار تن

آمارهای مورد بررسی گویای تولید 1۷5.۳ هزار تن پودر آلومینا در مجموعه 
آلومینای ایران )خراسان شمالی( است که در مقایسه با رقم 1۷2.1 هزار تن 

عملکرد 9 ماهه 98 رشد 1.8 درصدی را ثبت کرد.
میــزان تولیــد پــودر آلومینــا در آذرمــاه نیــز بــه رقم 18 هــزار و 
 ۳۳4 تــن رســید کــه در مقایســه بــا ماه مشــابه در ســال گذشــته

 افت دو درصدی دارد.
برپایه آمار رســمی وزارت صنعت، معدن و تجارت میزان تولید شــمش 
آلومینیوم را در ســال های 9۷ و 98 به ترتیــب بالغ بر ۳10 و 285.8 هزار 
تن را نشان می دهد.شرکت های ایرالکو )اراک(، المهدی 1 و 2 )المهدی و 
هرمزال( در بندرعباس،  به مراه آلومینای ایران )جاجرم - خراسان شمالی( 
و ســالکو ) لامرد- فارس( تولید کننده شمش آلومینیوم در کشور محسوب 
می شــوند و در هشت ماهه 99 تولید شمش آلومینیوم به رقم 2۷1.۳ هزار 
تن رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که 1۷۷.9 هزار تن بود، 

افزایش 52.5 درصدی یافت.

 مصرف برق دستگاه های دولتی تهران رصد می شود
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: گروه های نظارتی 
در طرح پایش زمســتانه، مصرف برق اداره ها و نهادهای دولتی این استان را 
با هدف کاهش مصرف انرژی و تامین ســوخت نیروگاه های کشور به صورت 

روزانه رصد می کنند.
حسین صبوری اظهار داشت: در این طرح شاخص و استانداردهایی تعیین 
شده است که بر اساس آن گروه های نظارتی شرکت توزیع نیروی برق تهران 

بزرگ به اداره های پایتخت مراجعه و برق مصرفی را پایش می کنند.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بــزرگ از ارائه آموزش های 
مدیریت مصرف در نهادهای دولتی خبر داد و گفت: در این طرح، کارشناسان 
نکته و تذکرهای آموزشــی حاوی نحوه درست مصرف کردن برق را آموزش 

می دهند.
وی افزود: در کنار آموزش ها، پیامک های اطلاع رســانی نیز به نهادهای 

پرمصرف ارائه می شود.
صبوری با اشاره به اینکه شاهد محدودیت تامین سوخت نیروگاه های کشور 
هستیم، گفت: کاهش مصرف انرژی و همچنین خاموش کردن برق های غیر 
ضروری مخصوصا هنگام اتمام وقت اداری کمک شایانی به مدیریت مصرف 

برق می کند.
وی تاکید کرد: ســامانه های گرمایشی، میزان روشنایی و خاموش بودن 
لوازم برقی در پایان ساعات اداری در دستگاه های هدف به طور منظم، پایش 
می شود و در صورت مشاهده مصرف بی رویه و بی توجهی به هدررفت انرژی، 

اخطارهای لازم به نهادهای پرمصرف، داده خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با بیان اینکه مدیریت 
مصرف برق در تابستان نیز اجرا شد، گفت: رصد برق در فصل گرما با استفاده 
از فناوری مبتنی بر کنترل از راه دور، انجام می شد و از این طریق سامانه های 

سرمایشی اداره ها مورد بررسی قرار می گرفت.
وی خاطر نشــان کرد: در فصل تابســتان با امضای 22 هزار تفاهم نامه 
همکاری با مشترکان بزرگ به ویژه در بخش های اداری و صنعتی و فعالیت 
میدانی و روزانه 250 اکیپ عملیاتی رصد می شد که بر اساس آن حدود40 
درصد از مصرف برق تهران با نصب 85 هزار کنتور هوشمند برای مشترکان 

بزرگ، از راه دور کنترل گردید.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/24

شماره : 1001

 دیدار سفیر ایران در عمان با وزیر کشاورزی، شیلات و منابع آب 
عمان

در دیدار علی نجفی ســفیر ایران با »سعود حمود الحبسی، وزیر کشاورزی، 
شیلات و منابع آب عمان، زمینه های توسعه همکاری دو کشور در عرصه های 

مربوطه، مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
وزیر عمانی در این دیدار  با اشاره به اینکه حتی در شرائط سخت کرونا، صادرات 
محصولات کشــاورزی ایران به عمان متوقف نشده است، همکاری دو کشور در 

امنیت غذایی را حائز اهمیت برشمرد.
وی با استقبال از سرمایه گذاری مشترک شرکت ها و بخش های خصوصی 

دو کشور، بهره گیری از ظرفیت های موجود را خواستار شد.
سفیر کشورمان نیز با اشاره به تنوع آب و هوایی و ظرفیت های قابل توجه ایران 
در تولید و فرآوری محصولات کشاورزی، بر توسعه همکاری در عرصه تجارت، تولید 

و فرآوری محصولات کشاورزی، باغی، دامی و شیلات تاکید کرد .
در این دیدار، نهایی کردن  یادداشــت تفاهم همکاری دو کشــور در زمینه 

کشاورزی و شیلات مورد تاکید طرفین قرار گرفت.

 سرخه شهری بی زمین، محصور با اراضی مزروعی
رئیس شورای اسلامی شهر سرخه از این شهر به عنوان شهری محصور با اراضی 
کشاورزی نام برد که از نبود زمین شهری برای ساخت مسکن به دلیل فاصله شهر 

از اراضی ملی مانع از توسعه آن شده است.
علیرضا عربی خواستار صدور مجوز برای ایجاد یک شهرک مسکونی منفصل 
در حاشیه این شهر شد و اظهار کرد: موافقت با پیشنهاد شورای شهر در خصوص 
ایجاد یک شــهرک  منفصل جنب دانشکده پیراپزشکی سرخه می تواند به این 

معضل در شهر سرخه پایان دهد.
وی از حل معضل زمین مسکونی به عنوان یکی از درخواست ها و مطالبات 
سرخه ای ها نام برد و افزود: مردم شهرستان سرخه انتظار دارند که استانداری با 

اخذ مجوز ایجاد شهرک، به حل این مشکل در سرخه کمک کنند. 
رئیس شورای شهر سرخه ادامه داد: شهر سرخه به دلیل احاطه شدن با زمین 
های مزروعی و فاصله شهر از زمین های منابع ملی، سال هاست که دچار کمبود 

زمین مسکونی است. 
وی تصریح کرد: علاوه بر صدور مجوز احداث شهرک، مردم سرخه درخواست 
دارند که به منظور رفع برخی مشــکلات در حوزه ی زمین شهری، با پیشنهاد 
خرید زمین و اتصال شهر به محدوده خدماتی از میدان امام تا پروژه ی مجتمع 

آموزشی بانک ملت در بلوار امام  رضا )ع(  موافقت گردد. 
رئیس شورای اسلامی شهر سرخه با اشاره به موقعیت ویژه جغرافیایی این شهر 
و قرار گرفتن در مسیر محور پرتردد تهران مشهد خواستار توجه به زیرساخت های 
گردشگری در این شهرستان شد و خاطرنشان کرد: تسریع در اجرای پروژه بزرگ 
مجتمع فرهنگی گردشگری امید سرخه از دیگر انتظارات مردم شهرستان است. 

عربی با اشــاره به برخی مشکلات شهرک صنعتی سرخه اضافه کرد: یکی از 
مواردی که موانع تکمیل و فعالیت شهرک صنعتی سرخه شده، عدم تکمیل پست 
6۳ کیلووات شهرک بزرگ صنعتی سرخه است که امیدواریم با دستور استاندار 
سمنان و همراهی مسئولان مربوطه در آینده نزدیک شاهد رفع این مشکل باشیم.

رئیس شورای اسلامی شهر سرخه ادامه داد: با توجه به اینکه احداث کمربندی 
جنوبی شــهر سرخه از مصوبات سفر رئیس جمهوری بوده است، تقاضا داریم تا 
در خصوص اجرایی شــدن این پــروژه و اختصاص بودجه لازم برای تکمیل آن 

تسریع گردد. 
وی بر ضرورت تکمیل پروژه های روشنایی و جدول گذاری بلوار سرخه- سمنان 
تاکید و اظهار کرد: تکمیل راه دسترسی به جاده منطقه گردشگری آبگرم در مسیر 
روستای افتر، تکمیل فاز دوم ورزشگاه سرخه، احداث کتابخانه سرخه و...از دیگر 

مطالبات به حق مردم این شهرستان است.

 افزایش کمی و کیفی محصولات باغات مرکبات گیلان  
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی گیلان گفت: امسال شاهد 

بهبود افزایش کمی و کیفی محصولات باغات مرکبات استان هستیم.  
علی موسوی به برداشت ۷0 درصد از محصول باغات استان در ارقام مختلف 
اشــاره کرد و گفت: امســال به دلیل شرایط آب و هوایی مناسب باغات مرکبات 

محصولات خوبی از نظر کیفیت و کمیت دارند.
وی افزود: پیش بینی می شود 190هزار تن مرکبات به ارزش بیش از ده هزار 
و 400 میلیارد ریال از باغات برداشت شود. معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان 
جهاد کشاورزی گیلان گفت: با به باغداران توصیه کرد تا بعد از برداشت محصول 
در زمینه تغذیه باغات و مبارزه با آفات مرکبات به مراکز خدمات جهادکشاورزی 
مراجعه و راهنمایی لازم را دریافت کنند و ادامه داد: ما هرساله توسعه باغات مرکبات 
را در دستور کار داریم و در این خصوص اقدامات لازم انجام شده است. موسوی با 
بیان اینکه در حال حاضر 40 درصد باغات مرکبات استان قدیمی هستند، ادامه 
داد: متقاضیان در توســعه باغات جدید به ارقامی مانند تامسون رغبت بیشتری 

دارند و تمایلات به تولید ارقام محلی کم شده است.   
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی گیلان تصریح  کرد: 90 
درصد ارقام مرکبات باغات گیلان پرتقال از نوع تامسون خونی و محلی، نیم درصد 
نارنگی و بقیه نیز سایر مرکبات شامل گریپ فروت، دارابی و بالنگ است.وی با 
اشاره به اینکه نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش تولید داشته و بیشترین 
باغ مرکبات مختص شهرســتان های رودسر و املش است، ادامه داد: 11 هزار و 
16۳ هکتار از اراضی استان به باغ مرکبات، با 26 هزار بهره بردار اختصاص دارد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی گیلان برداشت مرکبات 
از اواخر آبان در گیلان آغاز می شود و تا اواخر دی ماه و اوایل بهمن ادامه دارد.

 آیا عرضه تخم مرغ فله از بهمن ماه ممنوع خواهد شد؟
معاون بهداشــتی و پیشگیری سازمان دامپزشکی کشور گفت:براساس سند 
»برنامه ملی ارتقای کیفیت بهداشتی و تضمین سلامت تخم مرغ« قرار بود که 
از ابتدای بهمن ماه عرضه تخم مرغ به بازار تنها به صورت بسته بندی شده باشد 
ولی با توجه به شــرایط پیش آمده و افزایش قیمت تخم مرغ این نگرانی پیش 
آمد که ممکن است بسته بندی هزینه اضافی تحمیل کند. بنابراین الزام اجرایی 
شدن این سند برداشته شد و حالت تشویقی و ایجابی به خود گرفت.چندی پیش 
دبیرکل کانون سراسری مرغ تخم گذار اعلام کرد که براساس بخشنامه مشترک 
میان ســازمان دامپزشکی و وزارت بهداشت از اول بهمن ماه عرضه تخم مرغ به 
بازار  فقط به صورت بسته بندی خواهد بود. وی همچنین بسته بندی کردن و 
شناسنامه دار کردن تخم مرغ و جلوگیری از ورود تخم مرغ فله به بازار را راهی 
برای کنترل قیمت تخم مرغ و جلوگیری از چندنرخی شــدن آن دانست.  البته 
دیری نگذشت که این خبر با واکنشی از سوی جهادکشاورزی مواجه شد و معاون 
امور دام این وزارتخانه اعلام کرد که عرضه تخم مرغ به صورت بسته بندی هنوز به 
قطعیت نرسیده و بعید است این موضوع در زمان ذکر شده عملی شود.  در این 
راستا و در پاسخ به این سوال که آیا بالاخره از ابتدای بهمن ماه عرضه تخم فله 
ممنوع می شود یا خیر سید بهمن نقیبی_معاون بهداشتی و پیشگیری سازمان 
دامپزشــکی کشور به ایسنا گفت: آن چیزی که به عنوان بسته بندی تخم مرغ 
عنوان می کنیم در حقیقت یک حلقه ای از زنجیره بزرگی  به نام سند »برنامه 
ملی ارتقای کیفیت بهداشتی و تضمین سلامت تخم مرغ« است. این سند سال 
گذشته تدوین و رونمایی شد و بندهای مختلفی نیز دارد. برای مثال در یکی از 
بندهای این سند ذکر شده که بایستی بر روی تخم مرغ تولید شده تاریخ تولید، 
تاریخ انقضا و نام شرکت تولید کننده درج شود تا مردم امکان کنترل داشته باشند.

امور دام  مدیرعامل شرکت پشــتیبانی 
کشور گفت: طبق ابلاغ روز گذشته وزیر جهاد 
کشاورزی، از امروز )دوشنبه( توزیع گسترده 
هر شانه تخم مرغ ۳0 تایی با نرخ مصوب ۳۳ 
هزار تومان در سطح شهر تهران آغاز می شود.

بــه گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، 
»محمدرضا طلایی« افزود: در آبان ماه افزایش 
قیمتی را در زمینه تخم مرغ شاهد بودیم که به 
دستور وزیر جهاد کشاورزی، توزیع گسترده 

آن را در تمام شهرها انجام دادیم.
امور دام  مدیرعامل شرکت پشــتیبانی 
کشور اظهارداشت: از 20 روز گذشته نیز بر 
اساس وظیفه ای که وزارت جهاد کشاورزی 
برای ما تعیین کرد، باراندازی را در حکیمیه 
تهرانپارس در نظر گرفتیم و تخم مرغ در آنجا 
توزیع می  شود.وی افزود: در حال حاضر در 
ســازمان میادین و فروشگاه هایی که وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به ما معرفی می کند، 
تخم مرغ را با قیمت مصوب توزیع می  شود.

طلایی تصریح کرد: طبق ابلاغ روز گذشته 
وزیر جهاد کشاورزی، از امروز توزیع تخم مرغ 
در ســطح شهر تهران باقیمت مصوب انجام 
می شــود تا به راحتی در دسترس عموم قرار 
گیــرد.وی به گفت: با توجــه به روند توزیع 
تخم مرغ با نــرخ مصوب در حکیمیه تهران 
پارس انتظار مــی رود قیمت این محصول 
در بــازار کاهــش یابد.مدیرعامل شــرکت 
پشتیبانی امور دام کشور افزود: از آنجایی که 
قیمت گذاری در زمینه تخم مرغ بسته بندی 
صورت نگرفته بــود، تخم مرغ با قیمت های 
کاذب در مراکز خرید به فروش  می رسید که 
با تکلیفی که داریم از امروز به صورت گسترده 
و به صورت مستقیم توزیع را انجام می دهیم و 
این توزیع تا رسیدن قیمت تخم مرغ به قیمت 
مصوب ادامه خواهد داشــت.طلایی درباره 
قیمت مصوب تنظیم بــازار برای تخم مرغ 
اظهارداشت: قیمت مصوب هر کیلوگرم تخم 
مرغ درب واحدهای مرغداری 14 هزار تومان 
اســت که با هزینه حمل توسط پشتیبانی 
باقیمت 14 هــزار و 900 تومان به میادین 

سطح شهر عرضه می شود.
وی اضافه کــرد: همچنین هر کیلوگرم  
تخم مرغ 16 هــزار و 500 تومان توســط 
خرده فروشــی ها توزیع خواهد شد و قیمت 
هر شانه ۳0 عددی تخم مرغ در میادین هم 
حدود ۳0 تا ۳1 هزار تومان و قیمت در مراکز 

خرید تا ۳۳ هزار تومان خواهد بود.

 ذخایر استراتژیک نهاده های دام و 
طیور مناسب است

امور دام  مدیرعامل شرکت پشــتیبانی 
کشــور با بیان اینکه این یک شرکت دولتی 
است که وظیفه خدمات دهی در حوزه تامین 

نهاده های دام و طیور را داراست، گفت: طبق 
اساس نامه، این شرکت موظف است نهاده های 
مورد نیاز کشــور را بر اساس تکالیف محول 
شــده تامین و توزیع کند.وی افزود: شرکت 
در سال های گذشته،  موظف به خرید نهاده 
از واردکننــدگان این کالاها بود اما از ســه 
سال گذشــته، به عنوان یک شرکت دولتی 
واردکننده نهاده دامی وارد بازارهای جهانی 
شد و به طور مستقیم نهاده را از شرکت های 
خارجی بزرگ خریــداری می کند. طلایی 
دربــاره تامین ذخایر اســتراتژیک کشــور 
خاطرنشان کرد: طبق تکالیف محول شده از 
طرف شورای امنیت ملی به این شرکت، در 
حــوزه نهاده دام و طیور، یک میلیون و 500 
هزار تن ذرت، یک میلیون تن کنجاله سویا و 
۷00 هزار تن جو باید وارد و به عنوان ذخایر 

استراتژیک ذخیره سازی شود.

 سهم 2۰ درصدی شرکت پشتیبانی 
امور دام در بازار 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور 
افزود: ما موظفیم از ذخایر استراتژیک در طول 
سال و تنها در شرایط بحرانی کشور، توزیع 
انجام دهیم که بر اســاس دستورالعمل های 
ابلاغی، ســهم ما در بازار حدود 20 درصد 

است.
وی با اشــاره به اتفاقاتی که در سال 99، 
در حــوزه تأمین ارز رخ داد، گفت: در چهار 
ماه ابتدای سال روند توزیع ارز به نحوی بود 
که واردکنندگان نتوانستند نهاده را به میزان 
مورد نیاز وارد کشور کنند و به همین جهت 
ذخایر شرکت پشتیبانی امور دام نقطه مثبتی 
در وزارت جهاد کشــاورزی بود که به تولید 

گوشت، شیر و طیور کشور کمک کرد.

طلایی تصریح کرد: از ابتدای سال تاکنون 
حدود 950 هزار تن کنجاله سویا، 82۳ هزار 
تن ذرت و 550 هزار تن جو را در دســتور 
کار توزیع داشــتیم؛ در یک ماه گذشته نیز 
به خاطــر کمبود واردات جــو، وزیر جهاد 
کشــاورزی مجوز توزیع 200 هزار تن جو را 
به این شرکت ابلاغ کرد که در دستور کار قرار 
گرفت.وی اظهارداشت: اکنون علاوه بر ذخایر، 
حدود یک میلیون تن ذرت، حدود 500 هزار 
تن کنجاله ســویا و حدود ۳00 هزار تن جو 
خریداری، در حال حمل، در اسکله، در مسیر 

و در مبادی داریم.

 تا پایان سال، مشکلی در تأمین 
نهاده دامی نداریم

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور 
با اشــاره به عدم کمبود نهاده های دامی تا 
پایان ســال گفت: با تلاش های انجام شــده 
و حمایت هــای وزیــر جهاد کشــاورزی از 
این شرکت تا پایان ســال نگرانی در بحث 
نهاده های دام، طیور و آبزیان نخواهیم داشت 
و به دنبال این هستیم که میزان نیاز ذخایر 
برای 4 ماهه ابتدای ســال 1400 را پیش از 
شروع ســال جدید تأمین کنیم. وی افزود: 
خرید چهار ماهه سال آینده انجام شده و اگر 
ارز آن تأمین شود، پیش از شروع سال جدید، 
نهاده ها را در انبارها ذخیره خواهیم کرد تا در 
اوایل سال 1400 مشکلی در تأمین نهاده ها 
نداشته باشیم. طلایی با اشاره به رفع مشکل 
کمبود کنجاله سویا در کشور اذعان کرد: از 
مهرماه در زمینه گاو شیری، مرغ تخم گذار 
و مرغ گوشتی 100 درصد نهاده ها را تأمین 
کرده ایم و تا پایان ســال هیچ مشکلی را در 

تأمین کنجاله سویا نداریم.

 تامین نیاز بازار با ذخایر پشتیبانی 
امور دام

امور دام  مدیرعامل شرکت پشــتیبانی 
کشــور درباره خرید گوشــت قرمز، مرغ و 
تخم مــرغ از تولیدکنندگان به منظور تامین 
ذخایر استراتژیک کشور گفت: تکلیف شرکت 
پشتیبانی امور دام، تامین 40 هزار تن گوشت 
قرمز و ۷0 هزار تن گوشــت سفید است که 
ما بیش از ۷0 هزار تن گوشت سفید تامین 
کرده ایم و در شــرایط بحرانی مانند دو ماه 
گذشته از این ذخیره، حدود 25 تا ۳0 هزار 
تن مــرغ توزیع کرده ایــم و در حال حاضر 
هم به بخش هایی مانند ســازمان زندان ها، 
بیمارستان ها و مجموعه نیروی انتظامی که 
جزء تکالیف شرکت محسوب می شود، مرغ 
توزیع می کنیم و ذخایر ما بیش از 20 هزار 

تن است. 
طلایی افزود: بر اساس پیشنهاد شرکت 
پشتیبانی امور دام، نامه وزیر جهاد کشاورزی 
به معاون اول رییس  جمهوری و تکلیف تنظیم 
بازار به این شــرکت، ما برای افزایش جوجه 
ریزی با تولیدکنندگان قرارداد بســتیم که 
باعث افزایش جوجه ریزی و به تبع آن افزایش 
مرغ در بازار شده و همچنین ذخایر شرکت از 

محل تولید داخل تأمین شد.

 تولید گوشت قرمز به شرط تامین 
نهاده

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور 
درباره با تامین گوشت قرمز توسط این شرکت 
گفت: شرکت پشتیبانی امور دام در سال های 
گذشته وظیفه واردات گوشت قرمز را بر عهده 
داشت اما سیاست وزارت جهاد کشاورزی بر 
این است که تا حد ممکن از واردات جلوگیری 

کرده و از ظرفیت های تولید داخل استفاده 
شود.وی افزود: ما قرارداد تولید و تامین حدود 
20 هزار تن گوشت قرمز را با تولیدکنندگان 
داخلی بسته ایم و قول تامین نهاده مورد نیاز 

این واحدهای تولیدی را داده ایم.
طلایی با اشــاره به مشــکلات به وجود 
آمــده به دلیل عدم قیمت گــذاری به موقع 
گوشت بیان کرد: اگر قیمت تمام شده دام در 
دامداری ها به ما ابلاغ شود، می توانیم به تأمین 
100 درصدی نیاز کشور به گوشت قرمز از 
محل تولید داخل امیدوار باشیم، همچنان که 
در 5 ماه گذشــته حدود 5 هزار تن از محل 

تولید داخل، گوشت قرمز تأمین شده است.

 عدم افزایش قیمت در بازار شب 
عید

امور دام  مدیرعامل شرکت پشــتیبانی 
کشــور، یکی از مشکلات شرکت پشتیبانی 
امور دام را تامین ارز دانســت و تصریح کرد: 
این شــرکت به عنوان یک پشــتیبان برای 
تولیدکنندگان و ضریب اطمینان برای دولت 
بوده و باید ارز مورد نیاز آن به موقع تأمین شود 
تا بتواند وظیفه خود را به درستی انجام دهد.

وی از تولیدکنندگان خواســت با توجه 
به تامین نهاده و عدم مشکل در این زمینه، 
تولیدات خود را باقیمت مصوب به بازار عرضه 
کنند تا بتوانیم دست دلالان را از بازار کوتاه 
کنیم.طلایی ادامه داد: برای ما بســیار حائز 
اهمیت است که در شب عید افزایش قیمتی 
را در محصولات کشــاورزی و دامی نداشته 
باشیم و تمام تلاش خود را برای تنظیم بازار 
شب عید خواهیم کرد.طبق آخرین مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار قیمت هر کیلوگرم تخم 
مرغ حــدود 1۷ هزارتومان و هر شــانه دو 
کیلویی ۳۳ هزارتومان برای مصرف کنندگان 

تعیین شده است.
بررســی های میدانی نشان می دهد که 
طی هفته های اخیر قیمت هر شــانه تخم 
مرغ ۳0 تایی فله ای در سطح خرده فروشی 
ها  بین 42 هــزار تا 48 هزار تومان و تخم 
مرغ بســته بندی 20 تایی ۳8 هزارو 500 
تومان به فروش می رسد.براساس آمارها سال 
گذشته بیش از یک میلیون تن تخم مرغ در 
کشور تولید شد که هر ساله بخش مازاد آن 
به کشورهای همسایه صادر می شود اما به 
دلیل افزایش قیمت این محصول در بازار از 
ابتــدای آذرماه جاری صادرات این محصول 

ممنوع شده است.
طبق مصوبه پیشــین ستاد تنظیم بازار 
قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهای 
مرغــداری 12 هزارتومــان و برای مصرف 
کننــدگان 14 هــزارو 500 تومان تعیین 

شده بود.

هشدار درباره عدم تامین به موقع ارز دانه های روغنی  
دبیر انجمن صنفی صنایع روغن کشی گفت: تخصیص ارز برای واردات 
دانه هــای روغنی اولویــت برخی مدیران دولتی نیســت و با برخوردهای 

غیرکارشناسی مانع از تخصیص به موقع ارز برای واردات می شوند.
محمد جعفری افزود: به رغم کاهش 21 درصدی تأمین ارز برای واردات 
دانه های روغنی به عنوان ماده اولیه کارخانجات روغن کشــی طی 9 ماهه 
سال 99 متأسفانه همچنان شاهدیم که برخی مدیران دولتی بدون توجه به 
نظرات کارشناسی مانع از تخصیص ارز برای واردات دانه های روغنی می شوند.

وی با اشــاره به اینکه واردات دانه روغنی نقش مهمی در تأمین روغن 
خام و کنجاله در کشــور دارد گفت: اگر برخی مدیران دولتی در خصوص 
واردات دانه های روغنی به ســرعت اقدام نکنند بیم آن می رود که داستان 
کمبود روغن خام و کنجاله باز هم تکرار شــود.دبیر انجمن صنفی صنایع 
روغن کشی خاطرنشان کرد: بخشی از واردات دانه طی سال جاری به صورت 
اعتباری انجام شده و در صورت تأمین نشدن ارز، توزیع کنجاله و روغن خام 
با مشکل مواجه می شود.جعفری گفت: عدم واردات دانه های روغنی به کشور 

تهدیدی برای صنعت روغن کشی و توسعه کشت دانه های روغنی در کشور 
به شمار می رود زیرا بخشی از ضرر و زیان خرید دانه های روغنی داخلی از 

طریق واردات دانه های روغنی و کاهش هزینه های تولید جبران می شود.
وی با بیان اینکه بخشی از آرامش کنونی در بازار کنجاله ناشی از عرضه 
کنجاله کارخانجات روغن کشــی در بازار است، تصریح کرد: عده ای با ارائه 
اطلاعات نادرست به دنبال عدم واردات دانه های روغنی کشور و در نتیجه 

کاهش کنجاله و افزایش قیمت و برهم زدن بازار داخل هستند.

 آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان به واحدهای صنعتی رسید
معاون بهداشتی و پیشــگیری سازمان دامپزشکی 
کشــور از آلودگی واحدهای صنعتی به آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان خبر داد و گفت: این موضوع دور از انتظار 
نبوده کما اینکه پیشتر در این مورد هشدار داده بودیم.

ســید بهمن نقیبی، معاون بهداشــتی و پیشگیری 
سازمان دامپزشکی کشور درباره آخرین وضعیت شیوع 
بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کشور با اشاره 
به اینکه تاکنون 6 اســتان کشــور درگیر این بیماری 
شــده اند، گفت: از تاریخ 28 آبان 1۳99 تاکنون در 6 

استان و 1۳ کانون گزارش بیماری داشته ایم.
به گفته وی در اســتان مازندران سه کانون گزارش 
شده که دو کانون مربوط به پرندگان وحش و یک کانون 
بومی بوده، در اردبیل یــک کانون مربوط به پرندگان 
وحش و در مرکزی نیز کانون گزارش شده که در تالاب 
میقان بوده است، ضمن اینکه در تهران نیز در منطقه 

ملارد، این بیماری گزارش شده است.
این مقام مســئول اضافه کرد: در یکی از روستاهای 
شهرســتان ملارد به نام »قلعه سید« کانونی شناسایی 
شــد کــه در آن حدود 600 بوقلمــون به صورت غیر 

مجاز نگهداری می شــدند و یک مورد دیگر نیز در این 
شهرستان در شهرک جعفریه بود که حدود 10 قطعه 
مرغ و خروس در یک خانه باغ نگهداری می شــدند که 
دو تا ســه مورد تلفات داشت و صاحب آنجا فوراً ما را 
در جریــان قرار داد که نمونه گیری های انجام شــده 
حاکی از وقوع بیمــاری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 

در این کانون بود.
معاون بهداشتی و پیشــگیری سازمان دامپزشکی 
کشــور همچنین از آلودگی واحدهای صنعتی به این 
بیماری خبر داد و گفت: این موضوع دور از انتظار نبوده 
است کما اینکه پیشتر در این مورد هشدار داده بودیم.

نقیبی با اشــاره به اینکه در استان خراسان جنوبی 
5 واحد آلوده به این بیماری گزارش شده که همه این 
موارد در واحدهای صنعتی بوده است، گفت: چهار واحد 
مرغ تخمگذار و یک واحد مرغ مادر در استان خراسان 
جنوبی به این بیماری آلوده شده اند، همچنین گزارشی 
از روســتایی اطراف سرپل ذهاب کرمانشاه داشتیم که 
در این کانون نیز ماکیان و بوقلمون نگهداری می شــد 
و بلافاصلــه بعد از گزارش و تائید تشــخیص بیماری 

عملیات معدوم ســازی آن انجام گرفت.وی با اشاره به 
اینکه وضعیت در جهان از نظر شــروع بیماری بیماری 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان بسیار حاد است، گفت: در 
اروپا اکثریت کشــورها در این زمینه گزارش داشته اند 
که آخرین کشور سوئد بوده است، همچنین در ژاپن نیز 
وضعیت مطلوب نیست، در قزاقستان، واحدهای صنعتی 
به شدت درگیر شده بودند و حتی در کشورهایی مانند 
عراق و فلسطین اشغالی نیز گزارش هایی از آلودگی به 
این بیماری اعلام شــده است. بنابراین هجوم سنگینی 

از ویروس را در سراسر دنیا شاهد هستیم.

 مدیــران واحدهای صنعتی از پنهان کاری 
خودداری کنند

نقیبی با بیــان اینکه ما در اطلاعیه های ســازمان 
دامپزشــکی بر روی چند نکته همیشه به شدت تاکید 
می کنیــم، گفت: کســانی که طیور خانگــی و بومی 
نگهداری می کنند توجه داشــته باشند که حتماً بین 
این طیور با پرندگان آزاد ارتباطی وجود نداشته باشد. 
دوم اینکه محل نگهداری طیور را حتماً ضدعفونی کنند 

تا اگر پرنده آلوده ای از آن منطقه عبور کرده و مدفوع 
آلوده در محل ریخته است، بی اثر شود. همچنین یک 
مطلب خیلی مهم که در سالهای گذشته نیز ما را آزار 
داده، خرید و فروش پرندگان به صورت دوره گردی بوده 
اســت که یکی از عوامل اصلی انتقال بیماری می تواند 
باشد و ما از مردم تقاضا می کنیم به هیچ عنوان از دوره 

گردان خریدی انجام ندهند.
وی تصریــح کرد: همچنین کســانی کــه با تلفات 
غیرعادی و غیر متعارف در جمعیت طیور خود مواجه 
می شــوند این موارد را حتماً در هر منطقه از کشور که 
هســتند به شــماره 1512 اطلاع رسانی کنند. معاون 
بهداشتی و پیشــگیری ســازمان دامپزشکی تصریح 
کــرد: در واحدهای صنعتــی، انتظار داریــم مدیران 
واحدها و مســئولان فنی بهداشــتی افت مصرف دان، 
آب یا تولید و یا تلفات غیرعادی را در اســرع وقت به 
دامپزشکی اطلاع رســانی نمایند و از پنهان کاری در 
این ارتباط خودداری نمایند چون اصولاً« سیر بیماری 
 به گونه ای اســت که امکان پنهــان کاری برای مدت

 طولانی را ندارد.

توزیع گسترده تخم مرغ با قیمت مصوب در تهران آغاز شد

 

در این جلسه که با حضور دکتر غلامی، مقام عالی وزارت علوم تحقیقات و فناوری برگزار شد، دکتر نظری، رییس پارک علم و فناوری استان سمنان، ضمن تاکید بر اهمیت ورود خیرین به حوزه پژوهش و فناوری استان 
سمنان، به ارایه گزارشی از توسعه و برنامه های راهبردی پارک استان پرداخت. دکتر غلامی در این جلسه از پارک استان و خیرین حوزه فناوری تجلیل کرد.

تجلیل مقام عالی وزارت علوم تحقیقات و فناوری از پارک استان سمنان و خیرین حوزه فناوری در استان 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/24

شماره : 1001

 تجهیز ۱۱2 واحد تاسیسات آبرسانی گیلان به سیستم تله متری 
و کنترل از راه دور

آبرسانی به 80 درصد جمعیت شهری و 25 درصد جمعیت روستایی تحت 
پوشش، از طریق سامانه تله متری و کنترل از راه دور مدیریت می شود.

معاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و فاضلاب گیلان گفت: 112 
واحد تاسیسات آبرسانی شهری و روستایی استان به سیستم تله متری و کنترل 

از راه دور تجهیز شده است.
مازیار غلامپور با اعلام این خبر افزود: آبرسانی به 80 درصد جمعیت شهری 
و 25 درصد جمعیت روستایی تحت پوشش، از طریق سامانه تله متری و کنترل 

از راه دور مدیریت می شود.
وی با بیان اینکه 26 شهر استان به مرکز پایش و راهبری تاسیسات آبرسانی 
مجهز اند، گفت: با ایجاد مرکز پایش، امکان دسترسی آنلاین به اطلاعات کمّی 

و کیفی، هیدرولیکی، مصرف انرژی و تولید و مصرف آب فراهم شده است.

  برگزاری وبینار تخصصی انتقال تجربه شهرهای خلاق ایران توسط 
شهرداری شیراز با حضور شهرداری رشت

به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری رشت، 
وبینار تخصصی انتقال تجربه شهرهای خلاق ایران، به همت دبیرخانه شهر خلاق 
شیراز، با حضور عبدالمهدی مستکین مدیر گروه فرهنگ کمیسیون ملی یونسکو 
ایران و با دعوت از شهرهای خلاق رشت و سنندج برگزار خواهد شد.این وبینار 
که به بررســی و انتقال تجربیات شهرهای خلاق خواهد پرداخت در تاریخ سه 
شــنبه 2۳ دی ماه برگزار می شــود.گفتنی است همه علاقمندان می توانند از 

طریق لینک زیر در این وبینار شرکت کنند.

 مدیرکل راهداری لرســتان خبر داد؛ برقــراری تردد در محور 
خرم آباد - پلدختر

خرم آباد- مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان از برقراری تردد 
در محور خرم آباد - پلدختر خبر داد.

عباس شــرفی در ســخنانی، اظهار داشت: محور خرم آباد - پلدختر که به 
دلیل عملیات انفجار و ریزش برداری از دوازدهم دی ماه مســدود اعلام شده 
بود، زودتر از موعد مقرر و پس از شش روز بازگشایی و تردد در آن برقرار شد.

وی، گفــت: محور خرم آباد - پلدختر که به دلیل عملیات انفجار و ریزش 
بــرداری برای تعریــض محور در محــدوده »تنگ تیر« تا »چــم حیدر« از 
دوازدهم دی ماه مســدود اعلام شــده بود، زودتر از موعد مقرر پس از شش 

روز بازگشایی شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان، افزود: با توجه به ضرورت 
تعریض این محور برای تردد خودروهای محلی و خدمات رسان، در سال جاری 
عملیات تعریض آن در محدوده »تنگ تیر« تا »چم حیدر« در دستور کار قرار 

گرفت که تا کنون چند مرحله انفجار صورت گرفته است.

 صید ماهیان استخوانی در مازندران ۳۱ درصد کاهش یافت
نگرانی صیادان مازندرانی بابت تاثیر کرونا بر کاهش صید ماهیان استخوانی 
در ســال جاری ، با همکاری ســرمای پاییزی و شرایط نامساعد جوی محقق 
شده است تا میزان صیدشان با گذشت نیمی از فصل صید و صیادی با کاهش 

۳1 درصدی مواجه شود.
فصل صید ماهیان استخوانی امسال در سواحل مازندران از نیمه دوم مهرماه 
آغاز  شــد و طبق اعلام رســمی شیلات استان چهار هزار و 200 ماهیگیر در 

قالب 54 شرکت تعاونی صیادی پره تورهایشان را به آب انداختند.
بر اســاس آمار شــیلات مازندران ، صیادان استان از آغاز فصل صید تا 20 

دی ماه یکهزار و 22 تن ماهی صید کردند.
صیادان عضو شــرکت های پره در مازندران سرمای پاییزی امسال را مزید 
بر شــیوع کرونا و سایر مشکلات ناشــی از کمبود نقدینگی و فرسودگی ابزار 
آلات صیادی می دانند که سبب شده است تا سال کم رونق صید را در دریای 

خزر تجربه کنند.
طبق گزارش رسمی هواشناســی مازندران ، میانگین دمای هوای پاییزی 
در اســتان امسال 10.8 درجه سانتی گراد بالای صفر بوده که نسبت به پاییز 
پارســال کاهش تقریبا ســه درجه ای را نشان می دهد. میانگین دمای هوای 

پاییزی مازندران پارسال 1۳.۷ درجه بالای صفر بود.
بررســی داده های ماهانه هواشناسی مازندران هم نشان می دهد که پاییز 
امسال صیادان استان 1۳ بار هشدار برای متوقف کردن فعالیت دریایی دریافت 
کردند. بیشترین هشدارها با 6 مورد مربوط به ماه آذر بود. پنج هشدار ماه آذر 

در سطح نارنجی و یک هشدار در سطح زرد بود.
هشدار نارنجی به معنای وقوع آن دسته از پدیده هایی است که خسارت را 
در پی دارد و به نوعی پیام متوقف کردن فعالیت را با خود دارد. در سطح زرد 
هم وقوع پدیده های هواشناسی با ایجاد اختلال همراه خواهد بود. به عبارتی 
زمانی که هواشناسی هشدار سطح زرد و یا نارنجی برای فعالیت های دریایی 
صادر می کند ، فعالان این حوزه باید کارشان را متوقف کنند چون وقوع هرگونه 
حادثه در صورت بی توجهی به هشــدار هواشناسی به معنای قبول مسئولیت 
آن بدون برخورداری از هرگونه حمایت از جمله حمایت های بیمه ای است.

معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات مازندران در باره وضعیت ماهیگیری 
در دریــای خزر طی نیمه اول فصل صید و صیادی ماهیان اســتخوانی گفت 
: امســال فصل صیادی از 15 مهر در تمامی مناطق آب های ســاحلی استان 
شــروع شد ولی میزان صید تا 20 دی ماه کاهش ۳1 درصدی نسبت به سال 
پیش داشته است که به معنای رقم خوردن سال کم رونق برای صیادان است.

قاسم کریم زاده میزان صید سه گونه اصلی ماهیان استخوانی شامل کفال 
، کپور و ســفید از آب های ساحلی دریای مازندران را یکهزار و 22 تن اعلام 
کرد و افزود : متاســفانه با وجود افزایش قیمت ماهیان نسبت به سال گذشته 
، باز هم ارزش صید ماهیان اســتخوانی امســال هشت درصد نسبت به مدت 

مشابه سال قبل کاهش دارد.
وی بیشترین میزان صید در این مدت را مربوط به ماهی سفید با 40 درصد 
اعــلام کرد و گفت که ۳2درصد صیــد هم مربوط به کفال و 28 درصد دیگر 

مربوط به کپور بوده است.
کریم زاده توضیح داد : از آن جایی که در ســه ماهه اول فصل صید کفال 
باید بیشــترین گونه صید باشد ، اما به دلایل شرایط نامناسب آب و هوایی و 
کاهش دمای آب این گونه ماهی به اعماق دریا مهاجرت کرد و به همین دلیل 
هم صید این گونه حدود ۳8 درصد نسبت به سال گذشته کاهش یافته است.

باد سردی آخرین برگها را نیز از درختان 
می تکاند. شالیزارها بر بستر خشک خود، خواب 
خوشه های سبز برنج را می بینند . در میان باد 
و باران و سرما ، در باغ شیشه ای که گشوده 
می شــود انگار فصل عوض شده باشد وارد 
بهشت کوچکی می شویم گوجه های گیلاسی 
روی شــاخه های سبز چون غنچه های گل 
سرخ روییده اند.این روزها گلخانه یکی از راه 
حل های نوین برای مبارزه با سرما، گرما و کم 
آبی است، با توجه به نیاز روز افزون بازار، هم از 
نظر تولید گل و گیاهان زینتی و هم سبزیجات 
و صیفی جات خارج از فصل، این روش تولید 
و کشت امروزه به یکی از سود آورترین بخش 

های کشاورزی تبدیل شده است.
اکنون ساخت گلخانه به ویژه در کشورهای 
دارای شرایط آب و هوایی نامساعد به منظور 
تامین محصولات کشاورزی مورد نیاز در حال 
افزایش اســت.گیلان با داشتن آب و هوای 
مســاعد تقریبا در تمام ســال امکان کشت 

محصولات گلخانه ای را دارد .
کشــت گلخانه ای به دلیل برخورداری از 
فوایدی از جملــه افزایش کیفیت محصول 
تولیدی، افزایش تولید در واحد سطح، صرفه 
جویی در مصرف آب، اطمینان از برداشــت 
محصول، افزایش امنیــت غذایی، تداوم کار 
و تولیــد محصول در تمام فصل های ســال 
می تواند در رونق کشــاورزی به خوبی نقش 
آفرین باشد.ایجاد فرصت های شغلی مناسب 
برای جوانان و کار آموختگان کشــاورزی و 
اســتفاده از اوقات فراغت کشاورزان در فصل 
های پاییز، زمستان، عدم وابستگی تولید به 
شــرایط محیطی و امکان بازاریابی مناسب 
و تنظیم برنامه کشــت مطابق با نیاز بازار از 

مزایای کشــت گلخانه ای است که در سال 
های اخیر مورد توجه کارشناســان در حوزه 
کشاورزی قرار گرفته است.کشاورزی در گلخانه 
ها نسبت به کشــاورزی در فضای آزاد و در 
زمین های کشاورزی دارای مشکلات کمتری 
اســت، ضمن اینکه زمان به ثمر نشستن و 
برداشت محصولات نیز نسبت به کشاورزی 
سنتی، کوتاه تر بوده و در برداشت محصول 
نیز تضمین وجود دارد و از اینرو و در ســایه 
حمایت های دولت اقبال بخشی از کشاورزان 
در ســالهای اخیر بیشتر به این سمت و سو 

سوق یافته است .

 دکتری در گلخانه 
بهمن سماک محمدی 64 ساله دکتری 

گیاه پزشکی متولد شهرستان لاهیجان یکی 
از گلخانه داران موفق در استان گیلان است، 
مقاطع لیسانس، فوق لیسانس و دکتری را در 
کشور ایتالیا گذراند پس از 16 سال به ایران 
برگشت و به عنوان هیات علمی در دانشگاه 
آزاد اســلامی تدریس را آغاز کرد.همزمان با 
بازگشــت به ایران تحقیقات خود را در مورد 
تولید محصولات کشاورزی جدید از جمله کلم 
بروکلی، کلم بروکسل، رازیانه »نه به عنوان گیاه 
دارویی بلکه به عنوان گیاه خوراکی« و روکولا 
انجام داد، او می گوید: هنوز هم این گیاهان 
را تولید می کند، البته این گیاهان گلخانه ای 
نیستند اما می توان در گلخانه هم آنها را تولید 
کرد.سماک نخستین گلخانه اش را  سال 85 
احداث کرد؛ او بیان می کند: اولین محصولی 

که در گلخانه کشــت کردم گوجه زیتونی و 
گیلاسی در گلخانه ای به مساحت 100 متر 
بود و با نتیجه بخش بودن تصمیم به گسترش 
کار گرفتم.او  نخستین گلخانه بزرگ خود را 2 
سال بعد در سال 8۷ به وسعت 550 مترمربع 
با کشت گوجه زیتونی احداث کرد بعد از مدتی 
تعداد گلخانه های خود را به ســه گلخانه هر 
کدام به وسعت 550 مترمربع رساند و در آنها 
انواع محصولات شامل فلفل دلمه رنگی، گوجه 
گیلاسی و انواع کاهوهای رنگی را کشت کرد.

این گلخانه دار اظهار کرد: پس از آن در سطح 
کوچکتر در یک گلخانه انواع فلفل  دلمه رنگی 
کشــت کردم، در گلخانه دیگر کاشت فلفل 
کبابی شیرین، کبابی تند، فلفل سوزنی و انواع 
فلفل های خارجی را انجام دادم. وی با اشاره 

به کشــت انواع کاهو در یکی دیگر از گلخانه 
های خود خاطر نشان کرد: حدود 15 نوع کاهو 
شامل کاهوهای سالادی، فرانسوی، ایتالیایی و 
برزیلی در این گلخانه کشت می کنم.سماک 
بهمنی اکنون صاحب هفت گلخانه »هر کدام 
با حدود 550 مترمربع« در مجموع سه هزار 
و 800 مترمربع است که تصمیم دارد در سال 
های آینده، گلخانه های خود را افزایش دهد.

در  برداشت محصول  از  اطمینان   
فضای گلخانه ای

ایــن گلخانه دار  دلایــل گرایش خود به 
انجام تولید محصولات گلخانه ای را اطمینان 
از برداشــت محصول عنــوان و تصریح کرد: 
در برداشــت محصول در فضای گلخانه ای 
اطمینان وجــود دارد البته باید در کنار این 
مزیــت از تخصص لازم بــرای انجام فعالیت 
گلخانه ای بهره مند بود.وی خاطر نشان کرد: 
در فضای باز »غیرگلخانــه ای« اطمینان از 
برداشت محصول وجود ندارد در چنین فضایی 
شرایط محیطی بر کار ما تسلط دارد به عبارتی 
برداشت محصول به اما و اگرهایی وابسته است، 
اگر شرایط آب و هوایی خوب باشد برداشت 
داریم، در غیراینصورت با بارش برف و باران، 

از برداشت محصول اطمینان نیست.
دکتر ســماک با اشــاره به کشت گیاه و 
اطمینان صد در صدی  از برداشت محصول 
بیان داشــت: در کشــت گلخانه ای، عوامل 
تاثیرگذار در تولید محصولات کشاورزی در 
دســت تولید کننده است، به جای اینکه به 
طبیعت پناه برده شــود و دست به دعا شد، 
تولیدکننده است که بر طبیعت و شرایط تولید 

محصولات کشاورزی تسلط دارد.

پردیس گیلان خطه ای برای توسعه باغ های شیشه ای

 
 

 
 

 
 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان:
ترانزیت ۸۸ هزار تنی کالا از مرزهای آستارا و انزلی

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان گفت: از ابتدای امسال 
تا پایان آذرماه، 109 هزار و 159 تن کالا از مرز آســتارا وارد کشور شده 

که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 22 درصد افزایش داشته است.
خبرنــگار آوای اقتصاد / فریبرز مرادی با اشــاره به وضعیت واردات و 
صادرات استان، اظهار کرد: طی 9 ماه گذشته 109 هزار و 159 تن کالا 
از مرز آستارا وارد کشور شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

22 درصد افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه نخود، انواع تخته و موز از جمله کالاهای بود که در 
این مدت از مرز آســتارا وارد استان شده است، تصریح کرد: 585 هزار و 
۳8 تن کالا در این مدت از مرز آستارا به دیگر کشورها صادر شده است 

که رشد 26 درصدی را نشان می دهد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان افزود: میوه و تره بار، 
انواع کاشی و خرما از اهم کالاهای بود که از مرز آستارا در این مدت صادر 

شــده است.مرادی، همچنین به عملکرد ترانزیت اشاره و عنوان کرد: 88 
هزار و 252 تن کالا در 9 ماهه امســال از استان ترانزیت شده که از این 
مجموع 58 هزار و 21۳ تن کالا از مرز آستارا و ۳0 هزار و ۳9 تن کالا از 
مرز انزلی ترانزیت شده است.وی به عمده کالاهای ترانزیتی در این مدت 

اشــاره و خاطرنشان کرد: 58 هزار و 6۷۳ تن کالا از مرزهای استان وارد 
اســتان شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته هشت درصد افزایش 

داشته و نخود و آرد عمده ترانزیت ورودی در این مدت است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، به ترانزیت خروجی 
اســتان در این مدت اشــاره کرد و گفت: 29 هزار و 5۷9 تن کالا در این 
مدت از مرز آستارا از استان خارج شده است که نسبت مدت مشابه سال 
گذشــته ۷5 درصد کاهش داشــت.وی چای و برنج را بیشترین ترانزیت 
خروجی از استان دانست و افزود: در مدت مذکور ۳1 هزار و 9۳4 دستگاه 
کامیون وارد مرز آستارا و ۳2 هزار و 222 دستگاه کامیون از مرز گیلان 
خارج شــده اســت.مرادی به ورود و خروج وسیله نقلیه مسافری و تردد 
مسافر اشاره کرد و یادآور شد: ۳6 هزار و ۳86 نفر مسافر با میانگین روزانه 
1۳2 مسافر وارد مرز آستارا شده است. در این مدت ۳4 هزار و 811 نفر 

با میانگین روزانه 126 نفر از مرز آستارا خارج شده است.

مدیر کل نوسازی مدارس گیلان:
نقش ماندگار و بی بدیل بانوان ایران اسلامی در مدرسه سازی با افتخار در تاریخ می ماند

به گزارش روابط عمومی اداره کل نوســازی مدارس 
اســتان گیلان جلسه هم اندیشــی اجرای پویش ملی 
»من مادرم، بچه های ایران فرزند من« با حضور مهندس 
علی دقیق مدیر کل نوسازی مدارس استان گیلان، میر 
مسعودی رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز و سایر اعضاء 
در محــل اتاق مدیر کل محترم برگــزار و در خصوص 
تبیین و تشــریح و نحوه اجرای این پویش ملی بحث و 

تبادل نظر شد.
مهندس دقیق مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز 
مدارس استان گیلان در ابتدای این جلسه ضمن تشکر 
از همراهی و همدلی مردم و مسئولین استان گیلان در 
اجرای پویش محرمی آجــر به آجر افزود: امیدوارم این 
همت ملی نیز در اجرای این پویش بتواند حماسه ماندگار 
دیگری را نیز در حمایت از تامین زیر ساخت های فرزندان 

گیلانی رقم بزند.
وی با بیان اینکه اجــرای این پویش همانند پویش 
محرمی عزم جدی آموزش وپرورش را می طلبد، تصریح 
نمود: صمیمانه باید از زحمات ادارات آموزش و پرورش 
به ویژه مناطق آستارا، املش و تالش تشکر داشته باشم 
که دلسوزانه با نگرشی عمیق به آینده فرزندان گیلانی 
بصورت جهادی در اجرای پویش محرمی تلاش نمودند.

مدیر کل نوسازی مدارس گیلان با بیان اینکه پویش 

ملی »من مادرم، بچه های ایران فرزند من« اقدام فرهنگی 
با ارزشی است، افزود: اعتقاد دارم اجرای این طرح در تامین 
زیر ســاخت های آموزشی حتما به حول قوه الهی موثر 
خواهد بود.وی با اشاره به حمایت ارزشمند استاندارمحترم، 
فرمانداران و ســایر مسئولین در اجرای پویش محرمی، 
اذعان داشت: پویش ملی »من مادرم، بچه های ایران فرزند 

من« نیز در راســتای اجرای طرح تحولی مشارکت های 
مردمــی و طرح آجر به آجر که از تأکیدات وزیر محترم 
آموزش وپرورش است، اجرا می شود.مهندس دقیق هدف 
از انجام این طرح  افزایش آگاهی و جلب مشارکت بانوان 
در امر مدرسه سازی است که با رویکرد گسترش فرهنگ 
مدرسه سازی و بهره گیری از ظرفیت عظیم بانوان و مادران 

نیک اندیش کشورمان اجرایی شده است.
وی با بیان نقش مهم بانوان در اجرای این طرح افزود: 
ما اعتقاد داریم به اینکه نقش ماندگار و بي بدیل بانوان 
ایران اسلامي در مدرسه سازی در تاریخ با افتخار می ماند 
و امــروز هم از ظرفیت بالاي بانوان و مادران خیّر در در 

اجرای این پویش ملی بهره مند خواهیم شد.
مهندس دقیق در پایان با بیان اینکه اجرای پویش ملی 
»من مادرم، بچه های ایران فرزند من« بسیج همگانی را 
می طلبد، ابراز داشــت: بانوان سرزمین ایران و گیلان و 
تمامی آحاد مردم برای پیوستن به این پویش و به نیابت از 
ajorBajor. مادران و همسران می توانند با مراجعه به سایت

ir و همچنین سایت MehreMadrese.ir ضمن پیوستن به 
این پویش و با پرداخت حداقل هزینه، پوستر مشارکتی 

خود را دریافت کنند و در این امر خیر سهیم شوند.
گفتنی است خانم فلاح ابراهیمی رئیس شورای بانوان 
خیّر مدرسه ساز استان گیلان، مهندس سید احمد قدسی 
خورسند معاون مشارکتهای مردمی اداره کل، مهندس 
نصیری و ابراهیمی مشاور امور بانوان مدیران کل نوسازی 
مدارس و آموزش و پرورش و همچنین روابط عمومی نیز 
در این جلسه حضور داشتند که هریک با بیان مطالبی و 
ارائه پیشنهاداتی در خصوص اجرای بهتر این پویش در 

استان بحث و تبادل نظر نمودند.

مدیرکل راه و شهرسازی استان گیلان با اشاره به آغاز 
ثبت نام مرحله ســوم طرح اقدام  ملی مســکن در کشور 
گفت: این طرح از 10 صبح پنجشنبه در کشور آغاز و تا 
25 دی ماه ادامه داشته و متقاضیان می توانند با مراجعه 
به سایت اعلام شده توسط وزارت مسکن، راه و شهرسازی 

و یا به سایت اداره کل راه و شهرسازی مراجعه کنند.
  ماکان پــدرام با بیان اینکه هدف از طرح اقدام ملی 
مسکن خانه دار شدن بسیاری از مستأجران است، اظهار 
کرد: تهیه و داشــتن یک مسکن یکی از نیازهای اساسی 
مردم و جوانان بوده و در این طرح هدف اصلی صاحب خانه 

شدن بسیاری از جوانان و مستأجران است.
وی با اشاره به آغاز ثبت نام مرحله سوم طرح اقدام  ملی 
مسکن در کشور گفت: این طرح از 10 صبح پنجشنبه در 
کشور آغاز و تا 25 دی ماه ادامه داشته و متقاضیان می توانند 
با مراجعه به سایت اعلام شده توسط وزارت مسکن، راه و 
شهرسازی و یا به سایت اداره کل راه و شهرسازی مراجعه 
کنند.مدیرکل راه و شهرسازی استان گیلان با ذکر شرایط 
ثبت نام متقاضیان مســکن در طرح اقدام ملی بیان کرد: 

سرپرست خانوار بودن، حداقل سن بیش از ۳5 سال، عدم 
استفاده از تسهیلات و زمین های دولتی و سابقه سکونت 
بیش از پنج ســال در شهر خود ازجمله شرایط ثبت نام 

متقاضیان مسکن در طرح اقدام ملی است.

پدرام با اذعان به اینکه سهمیه گیلان در مرحله سوم 
طرح اقدام ملی مســکن بسیار قابل توجه است، افزود: در 
این مرحله از این طرح چهار هزار و ۷00 واحد مسکونی 
سهمیه برای گیلان در نظر گرفته شده که بسیار قابل توجه 

و ارزشــمند است لذا از متقاضیان درخواست دارم هرچه 
سریع تر مراحل ثبت نام خود را انجام دهند.

وی یکی از دلایل اختلال در سایت ثبت نام مسکن در 
طرح اقدام ملی را هجوم افراد و به سایت دانست و تصریح 
کرد: از صبح دیروز و با آغاز فرآیند ثبت نام سایت با اختلال 
مواجه شده و این مشکل به ستاد وزارت راه و شهرسازی 

اعلام و در چند روز آینده این معضل برطرف می شود.
مدیرکل راه و  شهرســازی اســتان گیلان از واریز 40 
میلیون تومان  توسط پذیرفته شدگان در طرح اقدام ملی 
مسکن خبر داد و گفت: پس از ثبت نام  اولیه مرحله پایش 
اطلاعات و متقاضیان آغاز و پس از پذیرفته شدن باید مبلغ 
40 میلیون تومان به شماره حسابی که توسط سایت باز 
می شــود را واریز کرده و این سایت به عنوان واسطه میان 

فرد و بانک مسکن است.
پدرام با تأکید بر نقش دو نقش دو نهاد انقلابی در طرح 
اقدام ملی مســکن در گیلان بیان کرد: برای ساخت این 
تعداد از مسکن، ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد مشکن 

نقش مهمی را ایفا می کند.

آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن در گیلان
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 برگزاری سلســله نشســت های تخصصــی تحلیل تحولات 
بین المللی در استان مرکزی

مدیرکل تبلیغات اســلامی استان مرکزی از برگزاری سلسله نشست های 
تخصصی در حوزه تحلیل تحولات جهان اسلام و فضای بین الملل در استان 

مرکزی خبر داد.
 اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان مرکزی، حجت الاسلام دکتر مهدی عباسی مدیرکل تبلیغات 
اســلامی مرکزی در گفتگو بــا روابط عمومی این اداره کل گفت: سلســله 
نشست های تخصصی در حوزه تحلیل تحولات جهان اسلام و فضای بین الملل 
طراحی شده است. برای برگزاری این نشست ها که در قالب 40 جلسه طراحی 

شده است از اساتید ایرانی و غیرایرانی استفاده خواهد شد.
وی افزود: اولین نشســت از این سلســله جلسات امروز با موضوع تحلیل 
وضعیت پیروان اهل بیت)ع( در آمریکای لاتین و بازتاب انقلاب اســلامی در 
آرژانتین با ارائه شیخ عبدالکریم پاز امام جمعه مرکز اسلامی بوئنوس آیرس 

برگزار خواهد شد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی اســتان مرکزی ادامه داد: هدف این جلسات 
آشــنایی فرهیختگان مخاطب ســازمان تبلیغات، اســاتید دانشگاه، ائمه 
جماعات، فعالان فرهنگی و هیئت های مذهبی با فضای بین الملل اســت.

حجت الاسلام دکتر مهدی عباسی با اشاره به حرکت در راستای بیانیه گام 
دوم و تحقق تمدن اســلامی گفت: مقــام معظم رهبری یکی از محورهای 
اصلی حرکت به ســمت تمدن سازی اسلامی را آشنایی با محیط بین الملل 
می داننــد. محیط بین الملل محیط پیچیده ای اســت و فضای اثرگذاری و 
اثرپذیری اســت و اگر کسی از پیروان اهل بیت)ع( که داعیه کار فرهنگی 
دارد نسبت به محیط بین المللی آشنایی نداشته باشد تأثیرگذاری به مراتب 

کمتری خواهد داشت.
وی تصریح کرد: این سلســله نشست ها هفته های آینده با موضوعاتی در 
حوزه مســائل اروپا، جنوب شرق آسیا، آسیای میانه و کشورهای عربی ادامه 
خواهد یافت.مدیرکل تبلیغات اســلامی اســتان مرکزی در خصوص تحلیل 
وضعیت شــیعیان کشور آرژانتین گفت: از نظرگاه علمی نیروهای تأثیرگذار 
در امریکای لاتین را می توان به دو بخش درونی و پیرامونی تقســیم کرد. از 
نظر نیروهای درونی که خود شیعیان را شامل می شود بحمدالله از حیث کمی 
و کیفی در حال رشــد هســتند و از منظر نیروهای پیرامونی هم با نیروهای 

ملی و فراملی مواجهیم.
حجت الاســلام دکتر مهدی عباسی ادامه داد: نیروهای ملی به دو بخش 
سیاسی و مردمی تقسیم می شوند. استراتژی سیاسی کنترل و مهار شیعیان 
است اما جریان مردمی به انقلاب اسلامی و شیعه گرایش دارد و پرسشگری 
می کنند چون فشار رسانه های غربی برخلاف خواست استکبار باعث تقویت 

این پرسشگری و جست و جو نسبت به انقلاب و اسلام شده است.
وی تاکیــد کرد: جریان فراملّی هم دو گروه هســتند یکی ایالات متحده 
آمریکا که با برنامه از پیش طراحی شده سعی در محدود کردن شیعیان دارد 
و الگو مدنظرش هم نگاه تکفیری اســت؛ گروه دیگر هم کشــورهای مرتجع 
منظقه غرب آســیا هستند که در اقدامی هماهنگ شروع به ساخت مسجد 
و اعزام مبلغ کرده اند تا وهابیت در امریکای لاتین تقویت شــود و استراتژی 
آنها در قبال شــیعه انکار شیعه اســت به این نحو که شیعیان را یک جامعه 
کافر می دانند که جهان اســلام را آلوده کرده اند و باید از بین بروند.مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان مرکزی در پایان خاطر نشان کرد: این تمرکز و تجمع 
و تجهیز جریان های معارض نشــان از آن دارد کــه به فضل خدا تفکر ناب 

اسلامی در آن سوی دنیا هم پیشرفت چشمگیری داشته است.

نیازمنــد تربت حیدریــه  فرهنگــی  مجتمــع  تکمیــل   
 هم افزایی مدیران است

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراســان رضوی گفت: تقاضای ما از 
مسوولان به ویژه فرماندار و نماینده مردم تربت حیدریه این است که در اخذ 
مجوزها و جذب اعتبارات کمک کنند تا ســال آینده شاهد حرکت جهادی 

در تکمیل مجتمع فرهنگی و هنری این شهرستان باشیم.
 جعفر مروارید مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خراســان رضوی در 
بازدیــد از روند تکمیــل مجتمع فرهنگی و هنــری تربت حیدریه با حضور 
نماینده مردم تربت حیدریه، زاوه و مه ولات در مجلس شــورای اســلامی و 
فرماندار این شهرســتان افزود: هدف از حضور ما تسریع در فرآیند تکمیل و 
احداث این پروژه اســت چون ظرفیت جدیدی به اصحاب فرهنگ و هنر در 

این شهرستان قرار می دهد.
وی ادامه داد: هم افزایی مدیران در این شهرســتان مطلوب اســت که با 
همین رویکرد باید تکمیل مجتمع فرهنگی و هنری شهرستان را به جلو ببریم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی گفت: با توجه به تاریخ 
غنی و فرهنگی منطقه تربت حیدریه و جوانان مستعد که در حوزه فرهنگی 
و هنری  این شهرســتان فعال هســتند این مجتمع می تواند به عنوان یک 
بســتر مناسب برای فعالیت های فرهنگی و هنری منطبق با گفتمان انقلاب 

اسلامی باشد.
وی افزود: طبق دستور اســتاندار خراسان رضوی پروژه ها باید سریع تر 
توســط ســرمایه گذاری بخش خصوصی تکمیل شود و این پروژه به عنوان 
تبصره ماده 19 مطرح شــده و ســرمایه گذاری که بتواند آن را تکمیل کند 

مورد استقبال ما قرار می گیرد.
مروارید ادامه داد: واگذاری زمین همواره توسط اداره کل راه و شهرسازی 
در ابهام قرار دارد و امیدوارم زمین این مجتمع از طرف آن اداره کل هرچه 
سریع تر تعیین تکلیف شود.وی گفت: اگر فضایی از طرف شهرداری به اداره 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی تربت حیدریه واگذار شود برای ایجاد گذر فرهنگ 
و هنر در آن اســتقبال می کنیم.در ادامه این بازدید محسن زنگنه نماینده 
تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شــورای اسلامی افزود: قرار است تا 
دهه فجر امســال سند زمین مجتمع فرهنگی و هنری این شهرستان به نام 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی منتقل شود.
وی ادامه داد: فرایند تکمیــل مجتمع فرهنگی و هنری تربت حیدریه به 
دلیل پیچ و خم های اداری به تعویق افتاده و باید نســبت به تسهیل اجرای 

این پروژه تلاش شود.
نماینده تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
چندین ســال است که این پروژه در حال ساخت است اما روند  تکمیل آن 
طولانی شــده و مردم از این روند گلایه دارند لذا همه باید تلاش کنیم این 

مجتمع سال آینده به بهره برداری برسد.
وی افزود: برای تســریع در تکمیل این مجتمع فرهنگی و هنری باید 25 
میلیارد تومان تامین شــود یا از تبصره 19 کــه همان بهره گیری از بخش 
خصوصی در اجرای پروژه هاست استفاده گردد که این کار صرفه جویی در 

هزینه ها را به دنبال دارد.
زنگنه ادامه داد: تلاش می کنیم از قرارگاه خاتم الانبیا )ص( در این زمینه 
کمک بگیریم و همزمان تبصره 19 هم توســط اداره کل فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی خراسان رضوی دنبال شود.

ایجاد ظرفیت های جدید فروش و صادرات نفت در شرایط تحریم
وزیــر نفت گفــت: در شــرایط تحریم 
ظرفیت های زیادی در حــوزه نفت ایجاد 
شــد و ایران در زمینه صــادرات و فروش 
نفت با قبل از سال 9۷ قابل مقایسه نیست.

»بیژن زنگنه« در مراسم امضای قرارداد 
مرحله سوم نگهداشت تولید ادامه داد: یک 
درصد از افزایش ضریــب تولید نفت خام 
معادل هفت میلیارد می شــود که با نفت 
40 دلاری درآمــدی ۳00 میلیارد دلاری 
به دنبال خواهد داشــت، بنابراین افزایش 
ضریب بازیافت باید به خواست و توقع ملی 
تبدیل شود. وی، سرمایه گذاری در حوزه 
افزایش ضریب بازیافت را الزامی برشــمرد 
و افزود: در این مرحله یک میلیارد و 200 
میلیون دلار سرمایه گذاری انجام می شود 
که 100 هزار بشــکه در روز به تولید نفت 
اضافه کرده و درآمدی معادل یک میلیارد 
و 500 میلیون دلار در سال ایجاد خواهد 
کرد، بنابراین ســرمایه گذاری در کمتر از 
یک ســال باز می گردد. زنگنه تاکید کرد: 
همه این قراردادها فقط با پیمانکاران ایرانی 
منعقد شده  و ۷2 درصد ارزشی تجهیزات 
نیز ســاخت داخل اســت،همچنین تمام 
منابع از بازار سرمایه تامین می شود و این 
برای نخســتین بار است.وی با بیان اینکه 
پیش از این میلیاردها دلار هزینه شــد اما 
افزایــش تولید اتفاق نیافتاد، گفت: در این 
قراردادهــا پیمانکار پول خــود را از محل 
افزایش تولیــد دریافت می کند، همه این 
قراردادها نیز با انجام مناقصه واگذار شده 
و فقط یکــی دو مورد بدون انجام مناقصه 
به قرارگاه خاتم الانبیا واگذار شده است.وزیر 
نفت ادامه داد: چهار درصد هزینه های هر 
طرح صرف فعالیت های اجتماعی می شود 
و این موضوع به طور رســمی در کشــور 

پذیرفته شد.
وی با اشاره به اینکه انعقاد این قراردادها 
در شرایط تحریم ها اتفاق افتاد، افزود: تلاش 
کردیم در شرایطی که به دلیل تحریم 14.5 
درصد سهم وزارت نفت از صادرات نفت از 
بین رفت، اما برای پیمانکاران کار درست 

شده و امید و اشتغال ایجاد کنیم.

زنگنه تاکید کرد: در دوران تحریم بسیار 
ســختی کشــیدیم اما درس های بزرگی 
آموختیم و ظرفیت های بزرگی ایجاد شد.

وی بــا تاکید بر اینکه تحریم ها مردنی 
هستند اما ما از ظرفیت هایی که به وجود 
آمده دست نمی کشیم و از این ظرفیت ها 
بعد از تحریم استفاده خواهیم کرد، گفت: 
ظرفیت برای فروش و صادرات نفت با قبل 
از تحریم ها قابل مقایسه نیست، اگر شرکت 
های خارجی بیایند همکاری می کنیم اما 
ظرفیت های خــود را کنار نمی گذاریم و 
از این موضع قدرتمندتر مذاکره می کنیم. 
وزیر نفت ادامه داد: در طرح های میدان 
محور توسعه مبتنی بر چاه محور را دنبال 
می کنیم تا با استارتاپ ها احیا شوند،  این 
کار برای ایجاد ظرفیت جدید فناور دانش 
بنیان برای خدمات حفاری و نفتی است. 

وی افزود: در تلاشیم تا این ایده تبدیل 
به طرح شــود و پس از صحبت های رهبر 
معظم انقلاب این ایده پیگیری شده است.

زنگنه با اشاره به اینکه انرژی زیادی در 
کشــور هدر می رود و این در حالی است 

که دانش آموخته های زیادی در این زمینه 
داریم، گفت: ایده این است که انرژی صرفه 
جویی شده توسط شرکت های دانش بنیان 
خریداری شود.به گفته وزیر نفت، در سال 
99 مصــرف ســوخت مایــع 1.5 میلیون 
بشــکه در روز اســت و مصرف گاز معادل 
پنج میلیون بشکه در روز براورد می شود.

وی ادامه داد: اگرچه امســال نسبت به 
پارســال تولید گاز کشــور معادل 2.5 فاز 
پارس جنوبی اصافه شده، اما باز هم برای 
تامین گاز مشــکل داریــم زیرا 12 درصد 

مصرف گاز خانگی اضافه شده است.
زنگنه افزود: باید تاکید اصلی را بر بهینه 
سازی مصرف انرژی بگذاریم، اما مردم فکر 
می کنند اگر پنجره ها باز باشد کرونا می 
رود، در حالی که مصرف را افزایش می دهد 
و برای خانه لازم نیست که پنجره باز شود 

و نقشی در کنترل کرونا ندارد.
وی گفت: گاز خانگی را نمی توانیم قطع 
کنیم و فشــار به صنایع می آید، البته در 
استان های تهران، البرز و قم هیچ مازوتی 
مصرف نمی شــود.زنگنه با انتقاد از برخی 

اظهار نظرها که مصرف مازوت را به دلیل 
ناتوانی در صادرات عنوان می کنند، ادامه 
داد: برخی افراد که از مسوولان هستند می 
گویند که اینها به این دلیل مازوت مصرف 
مــی کنند که توان صادرات ندارند، همین 
جا اعلام می کنم که اگر ۳0 میلیون لیتر 
مازوت هم بدهند تــوان صادرات داریم و 
حتی مدیر بین الملل نفت تقاضای مازوت 
برای صادرات دارد.وی افزود: بعد می گویند 
شرکتی معرفی می کنیم که مازوت ببرند 
و اتوبــوس بدهنــد. آن کشــور اگر قصد 
کمــک دارد،  پول های بلوکه شــده نفت 
ایــران را آزاد کند. چرا در کار هم دخالت 
می کنیم؟زنگنه ادامه داد: با ادارات دولتی 
پر مصرف برخورد کردیم و گاز تعدادی از 
آنها نیز قطع شــد. افزایش ضریب بازیافت 
نفت از آن جهــت در میادین نفتی ایران 
اهمیــت دارد که این عدد در ایران حدود 
25 درصد اســت. به این معنا که تنها 25 
درصد از منابع موجود و شناســایی شده 
قابل برداشت اســت.از سوی دیگر از آنجا 
که اغلب میادین نفتی ایران در نیمه عمر 

خــود قرار دارند و خطر کاهش تولید نفت 
از این میادین با توجه به افت فشــار وجود 
دارد. از همین ایران در تلاش اســت تا با 
طراحی بسته های مختلف،  تولید نفت را در 
سطوح فعلی نگه داشته و حتی با استفاده 
از تکنولوژی روز، این تولید را افزایش دهد.

برای  برنامه ریزی  بــا  همچنین همگام 
افزایش ظرفیت تولید نفت، هدف اصلی از 
تدوین و اجرای طرح نگهداشت و افزایش 
تولید نفت، حفظ جریان کار و اشتغال در 
میان پیمانکاران و سازندگان ایرانی صنعت 
نفت است و به این منظور، ضمن بهره مندی 
صرف از توان پیمانکاران ایرانی،  فهرستی از 
کالاهای پرمصرف طرح که امکان ساخت 
داخل آنها وجود دارد تهیه و در قراردادهای 
مربوطه گنجانده شــده است و پیمانکاران 
صرفاً ملزم به تامین اقلام این فهرســت از 
محل تولیدهای داخلی هستند. پیش بینی 
می شــود در پایان اجرای همه بسته های 
کاری این طرح، ســهم ساخت داخل بالغ 
بر 80 درصــد باشــد.مجموع هزینه های 
ســرمایه گذاری پیش بینی شــده در طرح 
نگهداشــت و افزایش توان تولید نفت )هر 
سه مرحله( معادل 6.2 میلیارد دلار است 
که با حساب هزینه های تأمین مالی و ارقام 
بازپرداخت در تعهد دولت به ۷.2 میلیارد 
دلار می رسد.این اسناد همکاری که دیروز 
)دوشــنبه، 22 دی ماه( با حضور وزیر نفت 
امضا شد، شامل هفت بسته قراردادی است.

گلخــاری،  بســته های  قراردادهــای 
گچســاران ۳ و 4، بینــک، بی بی حکیمه، 
ســولابدر و لالی بنگســتان بــه ترتیب با 
شــرکت های حفــاری شــمال )هلدینگ 
انرژی گســتر سینا(، شــرکت مهندسی و 
ســاخت تاسیســات دریایی ایران، توسعه 
پتروایران، مشــارکت ماشین سازی اراک، 
مشــارکت صنایــع نفت و انرژی قشــم و 
مارون کاران، شــرکت ملــی حفاری ایران 
و مهندســی و ســاختمانی جهانپارس به 
امضا رســید و قــرارداد بســته های اهواز 
 2 و ۳ و 5 و رشــادت نیــز بــا قــرارگاه

 خاتم الانبیا امضا شد.

مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان غربی گفت:

 ۲۵ درصد از مشترکان گاز استان می توانند شامل طرح گازبهای رایگان شوند
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز آذربایجان غربی، علیرضا شیخی، با 
اشاره به طرح تشویقی شرکت ملی گاز ایران برای مشترکان کم مصرف، 
اظهــار کرد: مطابق این طرح، مشــترکانی که بتوانند در مصرف دوره ای 
خود کمتر از 200 متر مکعب گاز مصرف کنند، شامل این طرح شده و 

گازبهای آنها رایگان در نظر گرفته خواهد شد.
وی با بیان اینکه مطابق بررســی انجام شده، 25 درصد از مشترکان 
گاز آذربایجان غربی مصرف دوره ای حدود ۳50 مترمکعبی دارند، افزود: 
این تعداد از مشترکان استان شامل 250 هزار مشترک است و در صورت 
کــه بتوانند با مصرف بهینه بیشــتر، مصرف دوره ای خود را به زیر 200 
مترمکعب برسانند، گازبهای آنان رایگان خواهد بود.مدیرعامل شرکت گاز 
آذربایجان غربی، تعیین حد نصاب 200 مترمکعبی برای این طرح تشویقی 
را یک محاسبه مهندسی و تجربی دانست و گفت: مطابق محاسبات انجام 
شده، برای یک فضای بسته صد مترمربعی، مصرف 200 مترمکعب در هر 
دوره کفایت می کند.شــیخی با بیان اینکه برای مشترکان با مصرف بالا 
نیز پیش بینی هایی در طرح تشویقی شرکت ملی گاز ایران در نظر گرفته 

شده است، اعلام کرد: براین اساس اگر این مشترکان بتوانند مصرف هر 
دوره ی خود را در قیاس با دوره مشــابه سال های 96، 9۷ و 98 کاهش 

دهند، برای گازبهای آنها 15 درصد تخفیف اعمال خواهد شد.
وی با اعلام اینکه طرح شــرکت ملی گاز ایران صرفا تشویقی نبوده و 
برای مشترکان پرمصرف نیز جرایمی در نظر گرفته شده است، خاطرنشان 
کرد: اگر مصرف این مشترکان نسبت به دوره های مشابه سه سال گذشته 
افزایش یابد، گازبهای آنها با اعمال 15 درصد جریمه صادر خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت گاز آذربایجان غربی، کاهــش مصرف گاز را جزو 
ضروریات در اســتمرار جریان انرژی برشمرد و گفت: مطابق اعلام وزیر 
نفــت، اکنون گاز در کشــور با حداکثر ظرفیت تولیــد انجام می گیرد و 
ظرفیتی بیش از این برای تولید وجود ندارد، لذا باید با مصرف بهینه، به 

استمرار جریان این سوخت طبیعی کمک کنیم.
شیخی، با تاکید بر اینکه در صورت بحرانی شدن شرایط مصرف، برای 
اســتمرار گاز خانگی، به ناچار گاز صنایع و مصارف عمده قطع می شود، 
اظهار کرد: اگر شرایط گاز بحرانی شود ابتدا گاز صنایع قطع می شود و اگر 
کفاف نداد در مراحل بعدی به ترتیب گاز ایستگاه های CNG و مشترکان 

پرمصرف قطع خواهد شد چراکه اولویت ما برقراری گاز خانگی است.

اقدامات مشترک شرکت گاز با پست استان سمنان 
گامی مؤثر در جهت افزایش رضایت مشترکین و ارائه 

خدمات به جامعه می باشد
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان سمنان؛ 
حمیدرضا آقاجاني سرپرست اداره کل پست استان با 
حضور در شرکت گاز با علیرضا اعواني مدیرعامل این 
شرکت دیدار کرد و در این گفتگو زمینه هاي همکاري 
مشترک اداره کل پست با شرکت گاز استان مورد بحث 

و تبادل نظر قرار گرفت.
علیرضــا اعوانــی در ایــن دیدار ضمن اشــاره به 
آنلایــن بودن صدور قبــوض گاز در حــال حاضر و 
حذف صورتحســاب کاغذي از فرآیند تولید و ارسال 
صورتحســاب، گفت: با توجه به ســابقه همکاري بین 
دو دســتگاه در زمینــه قرائت و توزیع صورتحســاب 
مشترکین گاز در سال های گذشته، شرکت پست در 
صورت آمادگي مي تواند در سایر حوزه هاي خدمات 

رســاني خصوصاً ارائه خدمات مورد نیاز به مشترکین 
روستایي در سطح استان مشارکت نماید. 

مدیرعامل شرکت گاز استان سمنان به ارتباط مؤثر 
پست با قشــرهاي مختلف جامعه اشاره کرد و افزود:  

این ارتباط مــي تواند به عنوان یکي از ابزارهاي قابل 
توجه در ایجاد و توســعه فرهنگ مدیریت مصرف در 

تمامي بخش ها به کار گرفته شود. 
در این دیدار آقاجاني مدیرکل پست استان ضمن 
عرض تبریک و آرزوی موفقیت برای مدیرعامل جدید 
شــرکت گاز استان ســمنان، گفت: شرکت پست به 
دلیل قدمت دیرینه جایگاه ارزشمندي را در بین اقشار 

جامعه  یافته است. 
آقاجانــی یکی ازدلایل موفقیت  پســت را انطباق 
با شــرایط جامعه و نیازهاي مشــتریان بیان داشت و 
افــزود: تعامل و همکاری فی مابین این دو دســتگاه 
رضایــت بخش بــوده و امیدواریم در آینده شــرایط 
همــکاري هاي مشــترک خصوصــاً در حــوزه ارائه 
 خدمــات در دفاتر پیشــخوان دولت توســعه یابد و

 بتوانیم گام هــای مفید و مؤثری در ارائه خدمات به 
جامعه برداریم.

مدیرعامل شرکت گاز استان سمنان خبر داد:

 شرکت پست می تواند در ایجاد و توسعه فرهنگ مدیریت مصرف منابع 
انرژی نقش بسزایی داشته باشد

خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان آذربایجان 
شــرقی، ســیّدرضا رهنمای توحیدی با اعلام این مطلب گفت: از زمان آغاز 
اجرای این طرح و طی ۳ ماه گذشته، تعداد 2۳8 مشترک برای بهره مندی 

از مزایا و تسهیلات پیش بینی شده، ثبت نام نموده اند.
وی با اشــاره به اثرات مطلوب بهینه سازی موتورخانه ها برای مشترکین 
پرمصرف، اظهار داشــت: به منظور آگاهی مشترکین واجد شرایط از مزایای 
فنی و مالی این طرح و تسهیلات رایگان تخصیصی از سوی شرکت ملّی گاز 
ایران برای ایشان، اطلاع رسانی و تبلیغات گسترده و موثری بکارگرفته شده 
تا با مشــارکت حداکثری، زمینه کاهش هدررفت گاز طبیعی و هزینه های 

سربار ناشی از آن فراهم گردد.
توحیدی با اشــاره به برخی روش های اطلاع رسانی تصریح کرد: انعکاس 
خبری جزئیات طرح مزبور از طریق صدا و سیمای مرکز استان، اصحاب قلم 

و رســانه، سایت شرکت گاز، فضاهای مجازی، تبلیغات محیطی اعم از 
بیلبوردهای شــهری و بنرهای منصوب در ورودی ادارات تابعه، ارسال 
پیامک، اعزام کارشناســان فنی برای توجیه مشــترکین واجد شرایط 
و تشــریح جزئیات طرح برای شــرکت های مجری، به منظور اقناع و 
وحدت رویه اجرایی و... از جمله اقدامات این شــرکت در اطلاع رسانی 

طرح بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان درخصوص آموزش شرکت های متقاضی 
برای اجرای طرح تصریح کرد: در راستاي پیاده سازي طرح و پاسخگویی 
به سوالات متعدد شرکت هاي مجري در رابطه با چگونگي اجرا و بررسي 
چالش هاي پیش رو، طي یک جلســه ي ۳ ساعته و با رعایت پروتکل 
های بهداشــتی و فاصله گذاری اجتماعی با حضور کلیه شــرکت هاي 

مجری، فرآیند مزبور مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

جزئیات اجرایی و توجیهی طرح ملّی اصلاح و بهینه سازی موتورخانه واحدهای مسکونی و تجاری 
برای شرکت های مجری، تشریح شد
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دورخیز سهراب مرادی برای کسب امتیاز در کلمبیا و ازبکستان
مرد طلایی وزنه برداری جهان و المپیک 
برای کســب امتیاز تا رسیدن به المپیک 
2021 توکیو باید در دو میدان بین المللی، 

حضوری موفق داشته باشد.
ســهراب مرادی به عنوان قهرمان وزنه 
بــرداری جهان و المپیک، نگاه ویژه ای به 
حضور در المپیک توکیو داشــت تا اینکه 
ســال گذشــته، مصدومیت و به تبع آن 
عمل جراحی، برنامه های آماده ســازی او 
را دچــار وقفه و مشــکل کرد. به هر حال 
او در ادامه این مســیر از تعویق یکســاله 
المپیــک به دلیل کرونا به بهترین شــکل 
برای انجام روند درمانی خود استفاده کرد 
و حالا در آستانه حضور در دو میدان بین 
المللی و کســب امتیاز لازم برای رسیدن 

به المپیک قرار دارد.
بدیــن ترتیب ســهراب ابتــدا باید در 
المپیــک در کلمبیا  رقابتهای گزینشــی 
بــه روی تخته برود و ســپس در آخرین 
فرصت تا المپیــک در رقابتهای قهرمانی 
96 کیلوگــرم جهان و المپیک با تاکید بر ســهراب مرادی وزنه بردار طلایی دســته آنچه در نظر دارد، برســد.در همین راستا آســیا در ازبکســتان حضور یابد و به هر 

اینکه برای حضــور در بازی های المپیک 
باید با قــدرت و آمادگی بالا در رقابتهای 
گزینشــی حضــور یابد گفت: قرار اســت 
برای حضور در یکی از میادین گزینشــی 
به کشــور کلمبیا اعزام شــوم که اگر آنجا 
 رکورد خوبی ثبت کنم، ضمن پشــت سر

 گذاشــتن استرس وزنه زدن بعد از دوران 
مصدومیت، امتیازات لازم را از این میدان 

کسب خواهم کرد.«
وی افزود: »طبق برنامه بعد از گزینشی 
کلمبیا که می تواند مسیر المپیک را برایم 
هموار کند، راهی مسابقات قهرمانی آسیا 
در ازبکســتان خواهم شد. بدیهی است در 
این مسابقات نیز باید رکورد خوبی بزنم تا 

بتوانم به المپیک برسم.«
بدین ترتیب باید امیدوار بود ســهراب 
مــرادی بتوانــد در فرصــت باقیمانده تا 
المپیک به شرایط ایده آل و مطلوب دست 
یابد تا به عنوان یکی از شانس های کسب 
مــدال طلای ایــران در المپیک توکیو به 

روی تخته برود.

 

 

سومین  دوره مسابقات زنده   هانمادانگ تکواندو  جام تکاوران البرز با حضور ۴۳۱ 
نفر از کشور های ایران ، هونگ گنگ ،  روسیه ، مالزی ، هند ، افغانستان  در دو 

بخش  بانوان  و  آقایان برگزار شد 

چه کسی دستور داده به علی کریمی رای ندهند

حضور مربیان تیم ملی خیلی اهمیت داشت

مدال آوران استان بوشهر در این مسابقه

 ثبت یک رکورد تاریخی توسط رونالدو
مهاجــم یوونتوس با گلزنی مقابل ساســولو به رکورد جوزف بیکان، بهترین 

گلزن تاریخ فوتبال رسید.
کریستیانو رونالدو با گلزنی در لحظات پایانی دیدار یوونتوس و ساسولو یک 
رکورد تاریخی به نام خود به ثبت رساند. ستاره پرتغالی در وقت های اضافه نتیجه 
را ۳ بر یک به نفع بانوی پیر کرد و توانســت تعداد گل هایش را در بازی های 
رســمی به عدد ۷59 برساند. مهاجم یوونتوس با رکورد جوزف بیکان، بهترین 
گلزن تاریخ فوتبال برابر شد. او این رکورد را تنها در 495 بازی به ثبت رساند اما 

بیکان پس از انجام 10۳۷ دیدار ۷59 گل را وارد دروازه حریفان کرد. 
رونالدو برای اســپورتینگ پنج گل و منچستریونایتد 118 بار گلزنی کرد. او 
با پیراهن رئال مادرید 450 گل به ثمر رساند تا برترین گلزن تاریخ این باشگاه 
لقب بگیرد. ستاره پرتغالی برای تیم ملی کشورش 102 بار گلزنی کرد و یکشنبه 
شب هشتاد و چهارمین گلش را با یوونتوس به ثمر رساند. مهاجم تیم تورینی 
به زودی از رکورد بیکان عبور خواهد کرد و بهترین گلزن تمام ادوار خواهد شد. 
کریستیانو دیشب یک رکورد دیگر به نام خود ثبت کرد. او برای پانزدهمین 
فصل پیاپی حداقل 15 گل را در یک فصل به ثمر رســاند. بهترین آمار گلزنی 
مهاجم سابق رئال مادرید در فصل 15-2014 به ثبت رسید که برای سفیدپوشان 
48 بار گلزنی کرد. او در فصل های 11-2010 و 12-2011 هم به ترتیب 40 
و 46 گل به ثمر رســاند. ســتاره پرتغالی در فصل جاری تاکنون 15 بار برای 

یوونتوس گلزنی کرده است.
بیکان اتریشی فوتبال خود را با راپید وین از سال 19۳1 شروع کرد و سپس 
در ادمیرا اتریش، اسلوایا پراگ، ویتکویکه زلزارنی، هاردک کرالوف و دینامو پراگ 
پا به توپ شد. او علاوه بر این که پیراهن تیم ملی کشورش را بر تن کرد برای 

تیم ملی چک اسلواکی هم بازی کرد.

 دورتموند جایگزین ویتسل را انتخاب کرد
باشگاه بوروسیا دورتموند قصد ندارد با وجود پایان فصل جایگزینی را برای 

ویتسل انتخاب کند.
به گزارش کیکر، بوروسیا دورتموند در دیدار حساس برابر لایپزیگ در هفته 
پانزدهم رقابت های بوندسلیگا با نتیجه سه بر یک به پیروزی دست پیدا کرد.

در این دیدار اکسل ویتسل هافبک بلژیکی دورتموند به شدت مصدوم شد و 
خبرها حاکی از این است که او فصل را از دست داده است و چند ماه نمی تواند 
بازی کند. مایکل زورک، مدیر ورزشی دورتموند درباره جذب بازیکن جدید برابر 
جایگزینی ویتسل گفت: تلاش می کنیم تا با بازیکنانی که در اختیار داریم جای 

خالی ویتسل را پر کنیم. به دنبال بازیکن جدید نخواهیم بود.
او ادامه داد: امره چان نشــان داد که توانایی پر کردن جای خالی ویتسل را 
دارد و به همین خاطر او گزینه جایگزینی این بازیکن است. هفته بعد هم جودی 

بیلینگهام برمی گردد و دلیلی برای نگرانی در این زمینه وجود ندارد.
بعد از اخراج لوســیان فاوره از دورتموند نتایج تیم در هفته های اخیر بهتر 
شده است چرا که هم هالند به شرایط بازی برگشته است و هم سانچو روزهای 

بد خود را پشت سر گذاشته است.

 بایرن دیگر شکست ناپذیر نیست
بازیکن ســابق بایرن مونیخ براین باور است که این تیم در فصل جاری افت 

کرده است و دیگر تیمی شکست ناپذیر نیست.
به گزارش اسکای اسپورت 1، بایرن مونیخ در هفته پانزدهم بوندسلیگا شکست 

تلخی را متحمل شد.
بایرن که به مصاف بوروسیا مونشن گلادباخ رفت باوجود آنکه با دو گل پیش 
افتاد اما در ادامه سه گل دریافت کرد تا شکست تلخی را متحمل شود. البته از 
بخت خوب بایرن لایپزیگ و لورکوزن هم بازی را واگذار کردند تا بایرن همچنان 

در صدر جدول رده بندی باقی بماند.
دیتمار هامان، بازیکن سابق بایرن مونیخ در انتقاد از این تیم گفت: به نظرم 
بایرن دیگر تیمی شکســت ناپذیر نیســت. اطمینان و امنیتی که بایرن از آن 
برخوردار بود از بین رفته اســت و دیگر قهرمانی این تیم در بوندســلیگا قطعی 

و تضمینی نیست.
او ادامه داد: به نظرم فصل جاری بوندسلیگا هیجان انگیزه خواهد بود. باوجود 
آنکه دورتموند 5 امتیاز با صدر فاصله دارد اما شانس بالایی برای قهرمانی دارد. 
برخلاف فصل قبل رقابت برای قهرمانی به هفته های پایانی کشیده می شود و 

این باعث می شود تا لیگ جذاب دنبال شود.
در جــدول رده بندی بایرن مونیخ با ۳۳ امتیاز در صدر قرار دارد. تیم های 
لایپزیگ و لورکوزن هم به ترتیب با ۳1 و 29 امتیاز در رده های دوم و ســوم 

جای دارند. دورتموند هم با 28 امتیاز چهارم است.

 هالند نباید در ترک دورتموند عجله کند
سرمربی ســابق بایرن و تیم ملی فوتبال آلمان به ستایش از ارلینگ هالند 

پرداخت و از او به عنوان یک مهاجم بزرگ یاد کرد.
به گزارش ESPN، ارلینگ هالند بار دیگر در ترکیب دورتموند درخشــید و 

توانست زمینه را برای یک پیروزی بزرگ مهیا کند.
این مهاجم نروژی در دیدار برابر لایپزیگ توانســت دو گل به ثمر رساند تا 
دورتموند با نتیجه ســه بر یک پیروز بازی شــود و خود را به صدر جدول رده 

بندی نزدیک تر کند.
یورگن کلیزمن، سرمربی سابق هرتابرلین گفت: هالند بار دیگر توانایی های 
خود را نشــان داد. او نه تنها دو گل به ثمر رســاند بلکه فشار زیادی روی خط 
دفاعی لایپزیگ آورد و آنها را حسابی اذیت کرد که این بسیار مهم است. هالند 
یک مهاجم بسیار خوب است.او بازی به بازی در حال پیشرفت و کامل تر شدن 
است.او ادامه داد: به نظرم نباید هالند برای جدایی از دورتموند و انتخاب تیمی 
قدرتمند و بزرگ تر عجله کند. من اگر جای او بودم صبر می کردم و اصلا عجله 
ای از خود نشان نمی دادم. او می تواند در دورتموند موفق تر از این هم ظاهر شود.

 اظهار نظر جالب رومنیگه در ستایش از کیمیش
رئیس اجرایی باشــگاه بایرن مونیخ به ستایش از بازیکن تاثیر گذار تیمش 
پرداخت.به گزارش کیکر، جاشوا کیمیش یکی از بهترین و تاثیر گذارترین بازیکنان 

بایرن مونیخ است که توانایی بازی کردن در چند پست را دارد.
کارشناسان فوتبال در آلمان و هواداران بایرن از کیمیش به عنوان فیلیپ لام 
جدیــد بایرن یاد می کنند و جالب اینکه این بازیکن هم مانند لام هم توانایی 
بازی در سمت راست را دارد و هم در میانه میدان.کارل هاینس رومنیگه، رئیس 
اجرایی باشگاه بایرن مونیخ در ستایش از کیمیش گفت:دوست داشتیم که بیش 
از یک بازیکن با توانایی هایی کیمیش را داشتیم اما متاسفانه تنها یک کیمیش 
وجود دارد. او ادامه داد: کیمیش بازیکن بسیار باکیفیت و تاثیر گذار تیم است. 
او توانایی بازیخوانی بسیار بالایی دارد و باوجود آنکه یک مدافع راست  است اما 
می تواند در میانه میدان هم به تیم کمک کند.او بازیکنی بســیار قوی است و 

بسیار خوشحالیم که چنین بازیکنی را در اختیار داریم.

 کرونا بهترین اسنوکرباز جهان را ویران می کند؟
جیمی وایت معتقد اســت که جاد ترامپ پس از حذف از مســابقات مسترز 

2021 به دلیل ابتلا به کرونا افت خواهد کرد و بازی اش ویران خواهد شد.
جاد ترامپ نفر اول اسنوکر جهان و جک لیسوفسکی که به کووید 19 مبتلا 
شــده بودند مسابقات اسنوکر مســترز 2021 را از دست دادند. به جای این دو 

بازیکن، جو پری و گری ویلسون به این رقابت ها اضافه شدند.

تکواندوکار تیم شــهرداری ورامین گفــت: برگزاری 
رقابتهای لیگ در چنین شرایطی کار بزرگی بود که می تواند 

در آینده این رشته تأثیر گذار باشد.
جمعه 19 دیماه و در جریان رقابتهای لیگ برتر تکواندو، 
یک جوان با آتیه موفق شد توانایی فنی خود را پیش چشم 
مربیان تیم ملی به نمایش بگذارد. محمد حسین یزدانی 
سه بار در وزن 80- کیلوگرم در ترکیب شهرداری ورامین 
قرار گرفت و موفق شــد رقبا را با اختلاف امتیاز شکست 
دهد. تکواندوکاری 21 ساله که سابقه حضور در تیم ملی 
نوجوانان را با کسب طلای آسیا در کارنامه داشته و با توانایی 

مبارزه در دو وزن، در صورت تمرین بیشتر و تداوم همین 
روند، البته دوری از حاشیه می تواند برای مسابقات جهانی 

2021 چین خود را به ترکیب اصلی تیم ملی برساند.
یزدانــی در این خصــوص گفت: بدون شــک همه 
تکواندوکاران با هدف رسیدن به تیم ملی تمرین می کنند 
و من نیز همین شرایط را دارم تا با استفاده از تجربیات کادر 
فنی مجرب و دوستان ملی پوش خود در تیم شهرداری 
بتوانم به این روند ادامه دهم و در تیم ملی بزرگسالان نیز 

به ترکیب تیم ملی برسم.
وی در مورد رقابتهای لیگ برتر هم گفت: در حالی که 

اغلب رشته ها به دلیل مشکلات شیوع کرونا تعطیل است، 
برگــزاری لیگ برتر تکواندو با این ســطح و برنامه ریزی 
واقعاً جای تقدیر دارد. شک نکنید که ورود تکواندوکاران 
به میدان مسابقه در تورنمنت های پیش رو نیز به تیم ملی 
کمک خواهد کرد.یزدانــی به حضور کادر فنی تیم ملی 
در ســالن مسابقات هم اشاره کرد و افزود: وقتی سرمربی 
تیم ملی اعلام کرد که ملاک انتخاب نفرات لیگ خواهد 
بــود، انگیزه تکواندوکاران دو چندان شــد. تکواندوکاران 
می خواســتند توانایی خود را به کادر فنی تیم ملی اثبات 
کنند و همین موضوع تأثیر مثبتی روی کیفیت فنی لیگ 

داشــت. اگر مسابقات روز جمعه را مشاهده کرده باشید، 
تکوانــدوکاران با همه وجود برای کســب پیروزی تلاش 
کردند و همین دلیلی خوبی برای مســابقات دیدنی در 
آغاز لیگ برتر بود.قهرمان نوجوانان آســیا در پایان گفت: 
چهار سال است که عضو تیم شهرداری ورامین هستم و 
از اعتماد کادر فنی تیم بخصوص استاد خانلرخانی تشکر 
می کنم و همه با هم برای تکرار عنوان قهرمانی و ایستادن 
روی سکوی نخست همانند سالهای قبل تلاش خواهیم 
کرد. ما مدعی اصلی قهرمانی هستیم و به این مهم به امید 

خدا خواهیم رسید.

 هستی بختیاری مدال نقره یوپ چاگی  12 تا 14 سال  از باشگاه نادری
رها ابراهیمی مدال طلا موم دولیو  زیر 11 سال از باشگاه نادری
لیلا شیخ زاده مدال برنز موم دولیو زیر 11 سال از باشگاه نادری

رقیه ضامن پور مدال نقره  سونال 12 تا 14 سال  از باشگاه نادری
ســارینا صداقت پیشــه مدال طلا یوپ چاگی زیر 11 سال از باشگاه 

دشتستان 
مبینا صداقت پیشــه مدال طلا یوپ چاگی 12 تا 14 سال از باشگاه 

دشتستان
مائده صداقت  مدال نقره موم دولیو بالای 18 سال از باشگاه دشتستان
زهرا نو آور مدال طلا موم دولیو بالای 18 سال از باشگاه کوثر برازجان

حنانه خســروی نژاد مدال نقره  یوپ چاگی  زیر 11 ســال از باشگاه 
دشتستان

فاطمه پای بر سنگ مدال برنز  یوپ چاگی  12 تا 14 سال از باشگاه 
دشتستان

نیلوفر شــبانگاه مدال برنز  یوپ چاگی  بالای 18 ســال  از باشــگاه 
دشتستان

فاطمه پای بر ســنگ مدال طلا موم دولیو 12 تا 14 ســال از باشگاه 
دشتستان

ستایش اسدی پاپری  مدال نقره موم دولیو 12 تا 14 سال از باشگاه 
دشتستان

باران خســروی نژاد مدال برنز  موم دولیو زیر 11 ســال از باشــگاه 
دشتستان

امیر رضا کاظمی مدال برنز یوپ چاگی 12 تا 14 سال از باشگاه نادری
محمد رضا یوسفی مدال برنز یوپ چاگی بالای 18 سال از باشگاه نادری

سید ابوالفضل هاشمی مدال برنز یوپ چاگی بالای 18 سال از باشگاه 
نادری

 ) مربی باشــگاه نادری  .ســکینه بختیاری آزاد ،ســید محمد امین 
فرهی،امین شریفی (

)مربی باشگاه دشتستان  شبنم روان بد  ،  حسنیه حمیدیان (
)مربی باشگاه  کوثر برازجان  اکرم غلامی (

گزارشگر افتخاری هیات تکواندو استان بوشهر
سید محمد امین فرهی

رئیس هیات فوتبال هرمزگان به شایعات درباره ارعاب و تهدید برخی اعضای 
مجمع در آســتانه انتخابات فدراسیون فوتبال دامن زده و می گوید به آن ها 
سفارش و دستور داده شده به علی کریمی رای ندهند. این مساله ای است که 

موجب ابهامات بیشتری شده و می تواند سلامت انتخابات را زیر سوال ببرد.
نام نویسی داوطلبان برای انتخابات فدراسیون فوتبال به پایان رسید و برای 
نخســتین بار از زمان ریاست محمد دادگان، یک فوتبالیست حرفه ای برای 
کرســی ریاست این فدراسیون نام نویسی کرده است. ورود علی کریمی و در 
پی آن مهدی مهدوی کیا و چندین چهره دیگر به این عرصه در شرایطی به 
وقوع پیوســت که در سال های گذشته اهالی فوتبال با مشکلاتی در قوانین 
انتخابات مواجه بودند اما تغییرات اساسنامه، راه را برای فوتبالیست های سابق 

باز کرده است.
حالا علی کریمی این شانس را دارد تا شانه به شانه مدیران باسابقه رقابت 
کند و چه بسا با انتخاب اعضای مجمع، به مدت چهار سال اداره این فدراسیون 
در اختیار بازیکنان فوتبال قرار گیرد. با این حال در روزهای گذشته یکی از 
اعضای مجمع اظهاراتی عجیبی را به زبان آورده است. این صحبت ها وقتی 
جدی تر می شود که تاکنون گزارش هایی مبنی بر تهدید و فشار به برخی از 

اعضای مجمع شنیده شده که نیامند ورود نهادهای نظارتی است.
قاسم رنجبریان، رئیس هیات فوتبال هرمزگان که به تازگی به این سمت 
انتخاب شده، در گفت وگو با برنامه زنده شبکه تلویزیونی استان هرمزگان درباره 
شــانس علی کریمی در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال گفت: »متاسفم 
که بگویم شکست می خورد.« او گفته است که »جامعه ایران هنوز آمادگی 
پذیــرش یک مدیر فوتبالی را ندارد« و همینطور عنوان کرده که به اعضای 

مجمع »سفارش شده« به چه کسی رای بدهند.
با این تفاســیر، سوال این است که چه کسی یا چه کسانی می توانند به 
امثال قاسم رنجبریان »دستور« دهند که به علی کریمی یا گزینه های دیگر 
رای ندهند؟ اینکه فردی برای ترغیب اعضای مجمع برای رای دادن به آن ها 
تلاش کند، امری غیرطبیعی نیســت اما اینکه سفارش شود به فرد دیگری 

رای ندهند، بسیار عجیب است.
برای بررسی این موضوع به سراغ برخی از اعضای مجمع فدراسیون فوتبال 

رفتیم که اتفاقا برخی از آن ها در انتخابات هم نام نویسی کرده اند.

 مردانه کسی به من نگفته به کریمی رای ندهم
یکی از این افراد خداداد افشــاریان، داور بازنشســته و کارشناس فعلی و 
همینطور رئیس هیات فوتبال کهکیلویه و بویراحمد اســت که برای کرسی 
کارشناس در هیات رئیسه نامزد شده است. افشاریان درباره اظهارات رئیس 
هیات فوتبال هرمزگان می گوید: من فکر می کنم کسی که این حرف را زده 

به اشتباه منظور خود را رسانده است. چنین چیزی را ندیده ام.
او درباره اینکه آیا در مدت زمان اخیر نامزدهای انتخاباتی یا برخی افراد 
خارج از فدراســیون برای جلب رای او در مجمع و همینطور سفارش اینکه 
به علی کریمی رای ندهد، تماســی با او گرفته است، گفت: مردانه کسی به 
من زنگ نزده است. همه اخلاق من را می دانند که حرفی به دور از واقعیت 
نمی زنم. هیچ کس برای رای دادن به من زنگ نزده است. البته این قاعده کار 
اســت که برای جلب رای دیگران تماس بگیرند و رایزنی کنند اما برای این 

موضوع و حتی برای علی کریمی کسی تماس نگرفته است.
وی ادامه داد: از طرفی مگر به سفارش کردن است؟ آرای مجمع که مخفی 
است. هر کسی می تواند رای دلخواه خود را بدهد. از طرفی من رفتار هیات ها 
و مدیــران را می بینم. واقعا با هوش و با ذکاوت برخورد می کنند. همه این 
افراد نســبت به رای خود مسئول هستند و برای یک استان و یک مجموعه 
تصمیم می گیرند. این عضو مجمع فدراسیون فوتبال درباره ورود علی کریمی 
به انتخابات گفت: واقعا خوشحالم که علی کریمی پا پیش گذاشته است. به 
یاد دارم وقتی علی کریمی به بایرن مونیخ رفت، می گفتند او برف آلمان را 
نمی بیند اما کریمی دو فصل ماند و کولاک کرد. حضور او در انتخابات به من 
حس مثبتی می دهد. ای کاش ورزشی ها بیایند و مدیریت کنند. شاید اصلا 
آن ها هماهنگ کننده های خوبی باشند.افشاریان با بیان اینکه رئیس فدراسیون 
فوتبال تنها نیست و روسای کمیته ها، دپارتمان ها و اعضای هیات رئیسه کمک 
حال هستند گفت: رئیس فدراسیون اصلا نباید در فدراسیون حاضر شود. او 

باید برود و کارهای کلان را انجام دهد.
این عضو مجمع در واکنش به اینکه شاید ارعاب و تهدید وجود داشته باشد 

و افراد در ظاهر از دستورات تمکین کنند اما با توجه به آرای مخفی، می توانند 
به بهترین فرد رای دهند تاکید کرد: رئیسی که بترسد، رئیس نیست. مگر 
چه اتفاقی می خواهد بیفتد؟ من صاحب رای هستم و من تصمیم می گیرم 
به چه کسی رای بدهم. من برای صلاح بخشی که نماینده آنجا هستم رای 
می دهم. در اساسنامه آرا به نام هیچ شخصی نیست بلکه این آرا برای افراد 

حقوقی است که هر دوره با دوره دیگر فرق دارد.

 کسی از من نخواسته به فردی رای ندهم
احسان اصولی، رئیس هیات فوتبال خراسان رضوی که در بهش نماینده 
هیات ها نامزد شده است، در واکنش به ادعای رئیس هیات فوتبال هرمزگان 
مبنی براینکه سفارش شده به علی کریمی رای ندهند گفت: چنین چیزی 
در ارتباط با من رخ نداده است. شاید تماس گرفته باشند و برنامه خود را ارائه 

کنند که این موضوع ارتباطی با این بحث ندارد.
او تاکید کرد: اینکه فردی بگوید به من رای بده منطقی اســت اما این را 
که کسی بخواهد به فرد دیگری رای ندهم، تجربه نکرده ام. ما یک انتخابات 
دموکراتیک برگزار می کنیم و هر کسی مختار است به گزینه خود رای دهد.

رئیس هیات فوتبال خراسان رضوی یادآور شد: سال ها این انتقاد وارد بود 
که شرایط به گونه ای است که خیلی از عزیزان فوتبالیست حرفه ای امکان و 

فرصت حضور در انتخابات را ندارند اما الان فرصت مهیا شده است.
اصولی خاطرنشان کرد: کمتر از دو ماه تا انتخابات مانده و در این دو ماه 
گفت وگو می کنیم و دهم اسفند هر کسی به گزینه مدنظر خود رای می دهد 

و سفارشی وجود ندارد.
با توجه به اظهارات اعضای مجمع فدراســیون فوتبال، تماسی که رئیس 
هیات فوتبال هرمزگان در ارتباط با رای ندادن به علی کریمی مطرح کرده، 
برای همه اتفاق نیفتاده و همچنان نامشخص است که او روی چه حسابی دو 
ماه قبل از انتخابات گفته »کریمی رای نخواهد آورد چون جامعه ایران آمادگی 
پذیرش یک مدیر فوتبالی را ندارد.« قطعا رئیس هیات فوتبال هرمزگان و سایر 
اعضای مجمع فدراسیون فوتبال باید درباره این اظهارات شفاف سازی کنند تا 

درست از نادرست متمایز شود.
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 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵66۷-6۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 628۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 88۳2۷2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام علی علیه السلام :
وکانَ مِن سیرَتهِِ في جُزءِ الُأمَّةِ إیثارُ 

أهلِ الفَضلِ بإِذنهِِ وقَسمُهُ عَلی قَدرِ 
ینِ، ...، فَیَتَشاغَلُ  فَضلِهِم فِي الدِّ

ویشَغَلُهُم فیما أصلَحَهُم وأصلَحَ الُأمَّةَ 
مِن مَسألتَِهِ عَنهُم، وإخبارِهِم باِلَّذي 

ینَبَغي...
در مورد قسمت امّت، روش او 

)پیامبر اکرم)ص((، این گونه بود که 
اهل فضل را با اجازه دادن به آنها به 
اندازه فضلشان در دین، بر دیگران 

ترجیح می داد. ... پس به آنها 
می پرداخت و آنان را نیز به آنچه 

باعث اصلاحشان و اصلاح امّت بود، 
مشغول می کرد.

عیون أخبار الرضا : ج ۱ ص ۳۱6 ح ۱

 دلار                          2۴۹,۴6۰ 
 یورو                          ۳۰۳,۵۱۰ 
 پوند انگلیس            ۳۴۱,82۰

 درهم امارات              6۹,2۵۰   
 لیر ترکیه                   ۳۳,۷۰۰
 سکه امامی          ۱۱۳,۰2۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۹,۹۷۹,۰۰۰
 نیم سکه               6۱,۴۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۴۱,2۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۳,۱۵۰,۰۰۰
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عملیات خطرناک خنثی سازی ترامپ رو ببینید!

فناوری

 غشای فوق جاذبی که ظهور فناوری های پوشیدنی مبتنی بر 
عرق بدن را ممکن می کند

دانشمندان دانشگاه ملی سنگاپور موفق به ابداع یک غشای فوق جاذب به 
شکل کفی کفش شده اند که با جذب رطوبت و عرق پا از آبی به صورتی تغییر 
رنگ می دهد و می تواند منجر به ســاخت فناوری های الکترونیکی پوشیدنی 

شود که از عرق بدن برای تامین نیرو استفاده کنند.
 به نقل از نیو اطلس، عرق کردن بدن برای خنک نگه داشــتن بدن مهم 
است، اما عرق ریزی بیش از حد نیز خوشایند نیست. اکنون محققان دانشگاه 
ملی ســنگاپور)NUS( غشای جدیدی تولید کرده اند که می تواند عرق بدن را 
به خوبی جذب کند و بهتر از آن، به طور بالقوه از رطوبت برای تأمین انرژی 

قطعات الکترونیکی پوشیدنی استفاده می کند.
برای اینکه عرق ریزی بدن به درستی ما را خنک کند، باید تبخیر شود و 
گرما را با خود دور کند. این غشای جدید برای سرعت بخشیدن به این روند 
طراحی شده است. تیم سازنده ادعا می کند که این غشاء شش برابر سریع تر 
کار می کند و همچنین 15 برابر بیشتر از مواد موجود، رطوبت جذب می کند.

این غشــاء از دو ماده شــیمیایی کلیدی » کبالت کلرید« و »اتانولامین« 
ساخته شده است که از جاذب های کارآمد آب هستند. سپس آنها با غشاهای 
PTFE)پلی تترا فلوئورواتیلن( جفت می شــوند که ضدآب، با قابلیت تنفس و 

انعطاف پذیر هستند.
 ایده این است که اگر مواد به دست آمده در کفی های کفش یا بالشتک های 
زیر بغل گنجانده شــوند، بتوانند عرق افراد را سریع تر خشک کنند و به ویژه 

در هوای گرم یا هنگام ورزش راحتی را به ارمغان بیاورند.
این غشــاء چند ترفند کوچک و جالب دیگر نیز در آستین دارد. با جذب 
رطوبت، رنگ آن تغییر می کند، بدین ترتیب که از آبی شروع می شود، سپس 
به بنفش و در نهایت به رنگ صورتی درمی آید که می تواند راهی مفید برای 
تشخیص میزان جذب آن باشد. این ماده همچنین وقتی در معرض نور خورشید 
قرار بگیرد، آب جذب شده درون خود را آزاد می کند. محققان می گویند که 

این غشاء می تواند بیش از 100 بار مورد استفاده مجدد قرار گیرد.
حتی بهتر از این، می توان با آب جذب شده در این غشاء انرژی تولید کرد. 
این تیم تحقیقاتی با استفاده از یک غشای جدید به عنوان الکترولیت، ماده ای 
ایجاد کرد که با جذب رطوبت، انرژی تولید می کند. بدین ترتیب، این غشاء 
میان هشت ســلول الکتروشیمیایی قرار می گیرد و هر کدام حدود نیم ولت 
انرژی تولید می کنند که با هم برای تامین انرژی یک ال ای دی کافی هستند.

بدیهی اســت که انرژی تولید شده چندان زیاد نیست، اما به عنوان اثبات 
مفهوم نشان می دهد که دستگاه های الکترونیکی پوشیدنی کم مصرف می توانند 

روزی از طریق عرق بدن تأمین نیرو شوند.

 طراحی هواپیمایی که بتواند در مریخ پرواز کند
انسان ابتدا کاوشگر به مریخ فرستاد سپس یک بالگرد ولی تاکنون صحبتی 
درباره پرواز یک هواپیما در مریخ نشده است. در این مقاله به بالهای ویژه ای که 
یک هواپیما برای پرواز در جو نازک مریخ به آن نیاز دارد پرداخته شده است.

 تا این اواخر هیچ تلاشــی برای پرواز هواپیما در جو مریخ نشــده بود. در 
حقیقت هوای مریخ بســیار رقیق تر از سطح زمین است و این بدان معناست 
که فشــار هوای مریخ کمتر از یک درصد فشار هوای زمین است. اصلی ترین 
تردید مهندســان این بود که آیا نیروی مناســب بالا برنده ای در این شرایط 

وجود دارد یا خیر. اکنون پاسخ این سوال را می دانیم.
 Oliviu(درمقاله ای که در ژوئن ســال2020 توســط اولیو شــوگر گابــور
ugar-Gabor( و اندریــا کوریانچــی)Andreea Koreanschi( از دانشــگاه 
ســلفورد)Salford( بریتانیا منتشر شــده است، ساختاری ممکن برای سطح 
مقطــع بال هواپیما که از نظر فنی ماهی واره)Airfoil( نامیده می شــود مورد 
بررســی قرار گرفته است که برای پرواز با سرعت نزدیک به سرعت صوت در 

جو مریخ مناسب است.
 )Perseverance(در ماموریتی به نام استقامت )NASA(در ۳0 ژوئیه 2020 ناسا
کاوشگری را به همراه یک هلی کوپتر کوچک به نام نبوغ)Ingenuity( به مریخ 
فرســتاد. این بالگرد اولین هواگردی اســت که می تواند در جو مریخ به طور 
کنترل شده پرواز کند. این بالگرد این کار را به وسیله یک جفت پره ی پروازی 
خــود انجام می دهد که یکی از آن ها در بالای دیگری قرار دارد و در محوری 
یکسان می چرخند. این پره ها بزرگ تر از آنچه در زمین برای پرواز مورد نیاز 
است هستند و همچنین بسیار سریع تر می چرخند تا با جو مریخ که چگالی 
کم و دمای پایینــی دارد مقابله کنند. پره های بزرگ تر قدرت بالابری کافی 
ایجاد می کنند تا این بالگرد از ســطح جدا شده و به پرواز در بیاید. اما پرواز 
به وسیله ی باله های ثابت مانند آنچه در هواپیماها وجود دارد در این محیط 
مشــکلی چالش برانگیز است. در این شرایط نیاز به سرعت بسیار زیاد برای 

دستیابی به قدرت بالابری مناسب در بال هاست.
ایــن گروه از یک رفع کننده ی جریان به نام SU2 که نرم افزاری بســیار 
پیشرفته است و در علم آیرودینامیک برای بررسی رفتار یک مایع در برابر یک 
ساختار خاص مورد استفاده قرار می گیرد استفاده کردند تا مناسب ترین شکل 
ماهی واره برای پرواز در نزدیکی سطح مریخ را تعیین کنند. آن ها مقداری ثابت 
به عنوان ضریب بالابرنده در نظر گرفتند این عدد نشان دهنده ی نیروی بالابرنده 
در بال هاست. آن ها این عدد را به اندازه ی کافی بالا در نظر گرفتند تا مطمئن 
شوند پرواز رخ خواهد داد. این گروه همچنین طیفی از اعداد ماخ)Mach( را 
در نظر گرفتند که نشــان دهنده ی سرعتی است که هواپیما برای پرواز باید 
به آن دســت یابد. این اعداد 0.66 و 0.68 و 0.۷0 ماخ بودند. عدد یک ماخ 

معادل سرعت صوت یعنی تقریبا ۷6۷ مایل در ساعت است.
برطبق این اطلاعات نتیجه گرفتند که شــکل مناسب برای ماهی واره در 
ضریب های 0.66 و 0.68 به گونه ای است که در بخش پایینی سطحی صاف 
و در سطح فوقانی منحنی باشد و حداکثر ضخامت آن در بخش میانی باشد. 
برای ضریب 0.۷0 ماخ حداکثر خمیدگی به بخش عقبی منتقل می شود این 
طراحی برای حرکت هموار ذرات هوا در بخش فوقانی ماهی واره مناسب است 

و در سرعت های زیاد از ایجاد جریان آشفته جلوگیری می کند.
این نتایج با روش های محاسباتی به دست آمده است، اما برای بررسی اینکه 
آیا در شرایط واقعی کار می کند، آزمایشات بیشتری لازم است. به عنوان مثال ، 
با استفاده از مدل کوچک تر از هواپیمای مریخی می توان چیزی شبیه به پرواز 
در مریخ را در ارتفاع بسیار بالای زمین، حداقل ۳0000 متر)حدود 98000 
فوت( از ســطح زمین شبیه سازی کرد. در واقع، در این ارتفاع، شرایط جوی 

بسیار شبیه به مریخ است.

توسعه ی یک هواپیما برای مریخ هدفی بلند مدت در جهت استقرار انسان ها 
در ســیاره ی سرخ است. درحقیقت هواپیماهای کوچک تر می توانند به اندازه 
گیری و مشاهده ی سطوح بزرگ تری از مریخ کمک کنند. مانند مناطقی که 
دسترســی به آن ها به وســیله مریخ نوردها دشوار است. دانشمندان در طول 
تاریخ کاوشگرهای زیادی به سطح مریخ فرستاده اند اما اکنون وقت  آن است 

که کمی از سطح بالاتر برویم.

 احتمال پرتاب همزمان 2 موشک »استارشیپ«!
 )SpaceX(»ایلان ماسک« بنیانگذار و رئیس شرکت فضایی »اسپیس ایکس«
از اینکه ممکن اســت به زودی همزمان دو نسخه از موشک »استارشیپ« را 
پرتاب کند، سخن گفته است.  به نقل از آی ای، آیا دنیا شاهد پرتاب همزمان 
دو موشک »استارشیپ«)Starship( در سال 2021 خواهد بود؟ اتفاقات گذشته 
نشــان داده است که همه چیز از »ایلان ماسک« برمی آید و از نظر او تقریباً 
همه چیز ممکن است. تصویری فتوشاپ شده از دو موشک استارشیپ آماده 
پرتاب در اواخر ماه نوامبر در توییتر منتشر شد که »ماسک« در پاسخ به آن 

گفت که این تصویر به زودی به واقعیت تبدیل خواهد شد.
دوباره در تاریخ دوم ژانویه، همان تصویر توسط همان کاربر در توییتر با یک 
سوال منتشر شد: با تقریبا کامل شدن نسخه SN10 و تعمیرات انجام شده در 
سکوی پرتاب، آیا فکر می کنید این همان چیزی است که طی چند هفته آینده 

شاهد آن خواهیم بود؟  »ایلان ماسک« نیز پاسخ داد: بله!
شرکت »اسپیس ایکس« از اواخر سال 2019 که یک سکوی پرتاب یکسان 
برای »استارشــیپ« ساخته است تا ســاختارهای موجود را بهبود بخشد، به 
 »Suborbital Pad B« سرعت رو به جلو حرکت می کند. این سکو موسوم به
میزبان آزمایش ضد سرما )کریوژتنیک( نسخه SN9 بوده است و همین دیروز 
نیز آزمایش آتش ثابت خود را در آن پشــت ســر گذاشت. »اسپیس ایکس« 
می گوید نســخه های SN10 و SN11 نیز فاصلــه زیادی با یکدیگر نخواهند 
داشت. معنای همه اینها این است که با توجه به اظهار نظرهای »ماسک« در 
توییتر، پرتاب دوتایی و همزمان دو استارشیپ دور از انتظار نیست و می تواند 
به زودی رخ دهد. در حال حاضر، به احتمال زیاد نسخه SN9 طی هفته های 
آینده آزمایشــات خود را به پایان می رساند مانند SN8 در اواخر ماه دسامبر 
گذشــته، شــاهد مانور هوایی آن خواهیم بود و با توجه به اینکه SN10 برای 
پرتاب در هفته های آینده نیز در دســت ساخت است، می توان شاهد پرتاب 

SN9 و SN10 با فاصله چند روز بود.
 SN11 و SN10 ،چندان عقب نماند SN11 به علاوه، اگر ساخت و توسعه
می توانند ســرانجام در ماه آینده یا همین حوالی، همزمان در سکوی پرتاب 
قرار بگیرند. در هر صورت به نظر می رســد که طی هفته ها و ماه های آینده 
اتفاقات زیادی برای طرفداران »اســپیس ایکس« در نظر گرفته شده است و 

مطمئناً سال 2021 برای دوستداران فضا جالب خواهد بود.

 جهان حدود ۱۴ میلیارد سال قدمت دارد
پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدیدی با بررسی قدیمی ترین پرتو در 

جهان می گویند که عمر جهان به حدود 14 میلیارد سال می رسد.
 به نقل از ســاینس دیلی، ستاره شناسان با اســتفاده از رصدخانه واقع در 
بیابان آتاکاما، بررســی های جدیــدی در مورد قدیمی ترین پرتو جهان انجام 
داده اند. مشاهدات آنها به همراه کمی هندسه کیهانی نشان می دهد که جهان، 
 Cornell(»۷۷/1۳ میلیارد سال قدمت دارد.  یکی از پژوهشگران »دانشگاه کرنل
University(، مقاله ای را در مورد یافته های این پژوهش نوشته است که پیچ 

و تاب های تازه ای را به بحث های مداوم جامعه اخترفیزیک اضافه می کند.
این برآورد جدید که با اســتفاده از داده های گردآوری شده با »تلسکوپ 
کیهان شناســی آتاکاما«)ACT( صورت گرفته اســت، با داده های ارائه شــده 
توســط مدل استاندارد جهانی و اندازه گیری پرتوهای مشابه توسط »ماهواره 
 Steve(»مطابقت دارد. این پژوهش، به سرپرستی »استیو چوی )ESA(»پلانک
Choi(، عضو »بنیاد ملی علوم آمریکا«)NSF( و پژوهشگر مرکز اخترفیزیک و 

علوم سیاره ای دانشگاه کرنل صورت گرفته است.
یک گروه پژوهشــی در سال 2019، با بررسی حرکات کهکشان دریافتند 
که جهان صدها میلیون ســال جوان تر از آن چیزی است که پژوهشگران با 
ماهواره پلانک پیش بینی کرده بودند. این اختلاف نشان داد که ممکن است 
مدل جدیدی برای بررسی عمر جهان مورد نیاز باشد و این نگرانی را به وجود 

آورد که ممکن است یکی از مجموعه اندازه گیری ها نادرست باشد.
 Flatiron(»پژوهشگر »موسسه فلاتیرون ،)Simone Aiola(»سیمون آیولا«
Institute( آمریکا و پژوهشــگر ارشــد این پروژه گفت: اکنون ما به پاسخی 
رسیده ایم که ماهواره پلانک و رصدخانه آتاکاما در مورد آن اتفاق نظر دارند. 

این بدان معناست که این بررسی های دشوار، قابل اعتماد هستند.

 تلسکوپ بزرگ چین به روی دانشمندان سراسر جهان باز 
می شود

تلســکوپ عظیم چین موسوم به »چشم آســمان« از ماه آوریل به روی 
دانشمندان سراسر جهان باز می شود و منجمان خارجی به 10 درصد از زمان 

مشاهدات این تلسکوپ دسترسی خواهند یافت.
 بــه نقل از انگجت، چین از اول آوریل تلســکوپ 500 متری خود را به 
روی جامعه علمی جهانی باز می کند. بشــقاب سهموی این تلسکوپ موسوم 
به »Sky Eye« به معنی »چشــم آســمان« بزرگترین رادیوتلسکوپ دهانه 
کروی)FAST( جهان اســت که برای ردیابی تپ اخترها و سایر اهداف نجومی 
پرانرژی استفاده می شود. همچنین گاهی اوقات برای جستجوی حیات بیگانه 
نیز استفاده خواهد شــد. به گزارش خبرگزاری »شین هوا«، دانشمندان غیر 
چینی می توانند درخواست های خود را برای استفاده از داده های این تلسکوپ 
به صورت آنلاین به اداره رصدخانه های نجومی ملی چین ارسال کنند. طبق 
گفته »جیانگ پنگ« مهندس ارشد »FAST«، حدود 10 درصد از زمان های 

مشاهده به اخترشناسان جهانی اختصاص خواهد یافت.
این تلســکوپ در تاریخ 11 ژانویه سال 2020 رسماً عملیاتی شد و مورد 
اســتفاده قرار گرفت. با این حال، مشــاهدات آن از قبل از این تاریخ آن آغاز 

شده بود و تاکنون 240 تپ اختر را تصویربرداری کرده است. 
یکی از مهم ترین آنها در خوشــه ستاره ای »مســیه 92« یافت شد. این 
تپ اختر یک تپ اختر میلی ثانیه ای است که در حین مکیدن و بیرون دادن 
ماده از ســتاره همراه خود، بسیار سریع تر از تپ اخترهای معمولی با سرعت 

باورنکردنی ۳16.5 دور در ثانیه می چرخد.

RealSense ID سیستم تشخیص چهره ی پیشرفته ی اینتل برپایه ی دوربین و 
حسگرهای ویژه است که شباهت های زیادی به فیس آی دی اپل دارد و می توان 

از آن در انواع محصولات استفاده کرد. 
بر اســاس گــزارش 9to5Mac، اینتل به تازگی از فناوری ریل ســنس آی دی 
)RealSense ID( رونمایی کرده است. RealSense ID اینتل حسگرهای عمق سنج را 
با هوش مصنوعی ترکیب می کند تا امکان احراز هویت کاربر از طریق تشخیص چهره 
فراهم شود. این موضوع باعث می شود RealSense ID اینتل در نگاه اول ما را یاد 
فیس آی دی اپل )FaceID( بیاندازد. سیستم ریل سنس آی دی دقیقا همچون فیس 
آی دی شامل دو دوربین به همراه حسگرهای ویژه است که توانایی ثبت عمق صحنه 
دارند. این سیستم اینتل وقتی با شبکه ی عصبی پیشرفته ترکیب می شود، توانایی 

تشخیص چهره ی کاربر و تمییز دادن آن از چهره ی کاربران دیگر  پیدا می کند.
سیستم تشخیص چهره برای دستگاه های مدرن طی سال های اخیر به  شکلی 
گسترده روی کار آمده است و سیستم هایی نظیر ریل سنس آی دی و فیس آی دی 

که دقت زیادی دارند، از امنیت بیشتری برخوردار هستند. 
اینتل می گوید فرایند راه اندازی ریل سنس آی دی ساده است. ظاهرا این سیستم 
از تراشه ای امنیتی برای ذخیره و رمزنگاری داده های کاربر استفاده می کند؛ دقیقا 

مشابه عملکرد تراشه ی Secure Enclave در آیفون و آیپد.
اینتل می گوید ریل سنس آی دی »راهکاری طبیعی و بسیار دقیق« ارائه می دهد 
که »ورود امن ]به محیط دستگاه را[ ساده می کند.« کاربران با یک نگاه به دستگاه 

می توانند قفل را باز کنند و به داده های مورد نظر دسترسی یابند. ریل سنس آی دی 
اینتل، سیستم »تشخیص عمقِ فعال را با یک شبکه ی عصبی تخصصی« ترکیب 
می کند و بر »یک سیستم روی چیپ مستقل به  همراه المانِ امنِ توکار« متکی 
می شود تا بتواند »به  شکلی سریع و امن«، داده های کاربر را رمزنگاری و پردازش کند. 
اینتل می گوید می توان از ریل سنس آی دی استفاده های متنوعی کرد. امکان 
اضافه کردن این فناوری به قفل های هوشــمند، سیستم های کنترل دسترسی، 
سیستم های پایانه ی فروش، دستگاه های خودپرداز و تعداد زیادی دستگاه  دیگر وجود 
دارد. اینتل این فناوری را به سیستم ضد جعل مجهز کرده است تا افراد سودجو 
نتوانند از طریق عکس، ویدئو یا ماسک، ریل سنس آی دی را فریب بدهند. اینتل 
می گوید احتمال گمراه شدن ریل سنس آی دی از طریق عکس، ویدئو یا ماسک، یک  
در میلیون است؛ اپل برای توصیف دقت فیس آی دی، از همین جمله استفاده کرد. 
از زمان آغازبه کار فیس آی دی در ســال 201۷ روی آیفون 10، شرکت های 
متعددی فناوری تشخیص چهره را به گوشی هایشان اضافه کرده اند؛ اما این فناوری ها 
عموما دقتی معادل فیس آی دی ندارند و بر تصویر دوبعدی از چهره ی کاربر متکی 
هستند؛ اما فیس آی دی تصویر سه بعدی ثبت می کند. حسگرهای فیس آی دی 
گران قیمت هستند و به فضای زیادی در بخش بالایی نمایشگر نیاز دارند؛ به  همین 
دلیل است که آیفون های مدرن در بخش بالایی ، بریدگی بزرگ تری از اکثر گوشی ها 
دارند.  اینکه ریل سنس آی دی اینتل می تواند به دقت و سرعت فیس آی دی اپل 

دست پیدا کند یا خیر، موضوعی است که در گذر زمان مشخص خواهد شد. 

فناوری RealSense ID اینتل با شباهت  به فیس آی دی اپل معرفی شد

MuZero؛ هوش مصنوعی گوگل با توانایی یادگیری شطرنج و پک من

هوش مصنوعی گوگل به نام MuZero می تواند بازی های دارای پایان باز و قانون 
محور را انجام بدهد. این اولین بار است که یک هوش مصنوعی توانایی اجرای دو 
نوع بازی  متفاوت دارد. هوش مصنوعی برای اولین بار در بازی شــطرنج بر انسان 
غلبه کرد. این بازی دارای بی شمار ترکیب احتمالی اما کاملا رام شدنی است؛ زیرا 
با مجموعه ای از قوانین محدود می شود. الگویتم شطرنج می تواند به دانش کاملی 
از وضعیت بازی برسد و تمام حرکت های احتمالی رقیب را حدس بزند. وضعیت 
بازی را هم می توان با نگاه کردن به صفحه ارزیابی کرد.اما بســیاری از بازی  های 
دیگر به سادگی شطرنج نیستند. اگر تجربه ی بازی پک من داشته باشید، متوجه 
می شوید محاسبه ی حرکت ایده آل با توجه به شکل هزارتو، موقعیت ارواح، موقعیت 
نواحی مورد نظر برای پاکسازی، دسترسی به جان ها و در نهایت دستیابی به بهترین 
نقشــه در صورت اجرای حرکتی غیر منتظره، می تواند نتایج فاجعه باری به دنبال 
داشته باشد. تاکنون چندین هوش مصنوعی  برای اجرای این بازی ساخته شده ؛ 
اما روش آن ها با پیروزی در بازی شــطرنج یا Go کاملا متفاوت است. حالا بخش 
دیپ مایند گوگل در مقاله ای به توصیف ساختار نوعی هوش مصنوعی می پردازد 

که قادر است هر دو بازی شطرنج و پک من را اجرا کند و به نتایج خوبی برسد.

اعمال درخت ها
الگوریتم های شطرنج و Go از روش درختی استفاده می کنند؛ الگوریتم در این 
روش به بررسی تمام شاخه های برآمده از عملیات مختلف می پردازد. این روش از نظر 
محاسباتی پرهزینه است و الگوریتم  باید قوانین بازی را بداند تا بتواند وضعیت های 

فعلی بازی را با وضعیت های آینده ی آن تطبیق بدهد.
بازی های دیگر نیاز به الگوریتمی دارند که اهمیتی به وضعیت بازی نمی دهد. در 
این بازی ها الگوریتم صرفا آنچه می بیند )برای مثال موقعیت  پیکسل های صفحه ی 
نمایش( ارزیابی و ســپس بر اساس مشاهدات عمل می کند. هیچ مدل داخلی از 
وضعیت بازی وجود ندارد و فرایند یادگیری شامل محاسبه ی واکنش مناسب بر 
اساس اطلاعات معین است. بخشی از سیستم جدید دیپ مایند به نام MuZero تا 
اندازه ای مشابه هوش مصنوعی آلفازیرو است که خود را در بازی های قانون محوری 
مثل شــطرنج و Go آموزش می دهد؛ با این تفاوت که موزیرو انعطاف بیشتری از 

آلفازیرو دارد و از قابلیت یادگیری تقویتی مبتنی بر مدل برخوردار است. در چنین 
سیستمی نرم افزار از آنچه در بازی می بیند برای ساخت مدل داخلی وضعیت بازی 
استفاده می کند. به این ترتیب هیچ درک پیش ساخته ای وجود ندارد بلکه هوش 
مصنوعی در کاربرد اطلاعات از انعطاف بالایی برخوردار است. در یادگیری تقویتی، 
هوش مصنوعی تشخیص می دهد چه زمانی از اطلاعات مدل برای تصمیم گیری 

استفاده کند.

پیش بینی ها
هدف مدل به کاررفته در موزیرو، پیش بینی حرکات، از جمله بهترین حرکت 
ممکن بر اساس وضعیت موجود و وضعیت بازی در نتیجه ی حرکت است. پیش بینی 
معمولا بر اساس مدل داخلی وضعیت های بازی اجرا می شود نه بر اساس نمایش 
بصری واقعی از بازی مثل موقعیت مهره های شطرنج. به طور کلی موزیرو به این 
صورت عمل می کند: ســه ارزیابی را به صورت موازی اجرا می کند: یکی از آن ها 
حرکت بعدی را بر اساس مدل فعلی از وضعیت بازی انتخاب می کند؛ ارزیابی دوم 
به پیش بینی وضعیت فعلی نتایج و پاداش فوری حاصل از تفاوت آن ها می پردازد؛ 
ســومین ارزیابی تجربه ی قبلی را برای تصمیم گیری در نظر می گیرد. هر کدام 
از این ارزیابی ها نتیجه ی آموزش اســت و بر حداقل سازی خطای پیش بینی ها و 
اتفاق های واقعی بازی تمرکز دارد. موزیرو علاوه بر مهارت در شــطرنج و Go، در 
بازی های آتاری هم به برتری رســیده است؛ هدفی که تا قبل از موزیرو به روش 
متفاوت هوش مصنوعی نیاز داشت. موزیرو در مقایسه با الگوریتم قبلی که از مدل 
داخلی استفاده نمی کند، از میان 5۷ بازی  تست شده در 42 بازی امتیاز بالاتر از 
متوســط کسب کرد. در نتیجه با وجود برخی مشکلات، هم در بازی های رقابتی 
موفق است هم در بازی های قانون محوری مثل شطرنج و Go. به طور کلی موزیرو 
نشان دهنده ی پیچیدگی فزاینده ی هوش مصنوعی است. سال های گذشته هوش 
مصنوعی صرفا برای یک وظیفه مثل تشخیص گربه ای در عکس آموزش داده می شد؛ 
اما امروزه می توان ابعاد مختلف هوش مصنوعی را به صورت هم زمان آموزش داد. 
در اینجا موزیرو قادر به ایجاد مدلی است که توانایی انتخاب، حرکت و پیش بینی 

پاداش های آینده را دارد.


